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1. 

LEDEN 

První vteřiny a minuty nov~ho roku byly ve 
znamení .. kanonády" ,kterou vyvrcholila silvestrovská noc. 
Byly to tisíce světlic,raket,petard a jiných artikl~ ze 
"zábavn~ pyrotechniky"(tak zní totiž odborně obchodní vý
rat pro tyto výrobky).Staří pamětníci říkali,že to vypada
lo jako při náletu spojeneckých letadel ke konci války.A 
silvestrovsko - novoroční přání?Většinou se prý při cin
knutí skleniček říkalo: "Hlavně to zdraví!" 

S kriminalitou to v Kolíně určitě nebude 
lepší než loni,což prokázal hned v první hodině ranní ne
štastný kolínský občan,který oznámil policii přepadení ve 
svém bytě!Pachatelé mu způsobili škodu ve výši 150 tisíc 
korun a ještě lehk~ ublížení na těle. 

První občánek našeho města v tomto roce na 
sebe tentokrát nechal čekat trochu déle.Až ve 12,40 hodin 
se narodila v kolínsk~ porodnici Adélka čtvrtečková,měří
cí 50 cm a vážící 3,35 kg. 

Dnešním dnem se stala novou ředitelkou Re
gionálního muzea v Kolíně PhDr.J.Valentová,dosavadní zás
tupkyně ředitele,a vystřídala tak na tomto místě PhDr.Zd. 
Sedláčka,známého archeologa,který se ředitelské funkce 
vzdal na vlastní žádost.Jedním z důvodů bude asi neutěše
ná ekonomická situace Muzea a nedostatek budov a prostorů 
pro zhruba 700 tisíc kusů sbírek.Restituce totiž postihly 
většinu muzejních budov,z nichž některé jsou již několik 
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let blokovány nevyřešenými soudy. 

Městská rada za řízení starostky města pa
ní Zdenky Majerové zrušila všechny komise M R ustavené 
pro volební období 1990 - 94,zřídila pro volební období 
1994-98 nové komise a jmenovala jejich předsedy a členy. 
Kontrolní komise /předseda Ing.Mejzlík - "Kolí~áci"/ 

Finanční komise /Ing.Sova - Svaz přátel města Kolína/ 
Komise pro národnostní otázky /prof .Matějková - Kol./ 
Komise tělovýchovy a sportu /Ing.Fialal 
Kom.pro hospodaření s byty a nebytovými prostory 

/Ing.~ermák - Mě~/ 
Komise pro připojen~ městské části /Dr.Kopáčková - Kol./ 
Komise výstavby a dopravy /Ing.Kosina - Kol./ 
Kom.pro tvorbu a ochranu životního prostředí 

/Dr.Neustadtová - Kol./ 
Komise zdravotní a soc.věcí /Dr.Holá - SP.MK/ 
Kom.školská,kulturní a mládeže /Mgr.Wiesnerová- SPMK/ 
Komise bezpečnostní a přestupková /Pešek - Kol./ 
Komise pro občanské záležitosti /Neprašová - Měrt/ 

Městská rada uložila předsed~m komisí ve spolupráci se 
správním odborem svolat první sch~zé komisí a zahájit tak 
jejich činnost. 

Městská rada doporučila městskému zastupi
telstvu schválit prodej rozestavěn~ho Domu dětí a mládeže 
v Kolíně II.(mezi nemocnicí a Plaveckým areálem) a přile
hlé pozemkové parcely za cenu odpovídající odbornému od
hadu (9 milion~ korun) Dětskému výchovn~mu ústavu v Býcho-·· 
rech pro využití na internát a vybudování preventivního 
"Dětského centra". 

Městská rada vzala na vědomí výpověd tajem
níka Měrt Pavla Pobřísla k 31.lednu t.r.Situace pana Po~
řísla byla zcela neudržitelná pro t~měř masové stížnosti 
na jeho velmi nepříjemné,suverenní a arogantní vystupová
ní a jednání,připomínající chování komunistických papalá
š~.Skoro odevšad bylo žádáno jeho odvolání z funkce tajem
níka a tak pan Pobříslo raději odchází sám. 

Na sch~zi MR přečetl tak~ zástupce starost
ky Mgr.Krumich dopis primátora Rimavské Soboty,který jmé-
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nem svého města navrhuje obnovení partnerských vztahu a 
styků mezi Kolínem a Rimavskou Sobotou. 

Po informativní zprávě Ing.Čermáka,vedou
cího odboru místního a bytového hospodářství MěŮ a záro
veň předsedy Komise pro hospodaření s byty a nebytovými 
prostory,diskutovala MR o zamýšleném prodeji městských 
bytů. 

Jedna třetina domů v Kolíně je majetkem města,což před
stavuje asi 3 a ptil tisíce bytů.Spravovat takové množství 
bytů je pro město velkou zátěží,ze které navíc město prak
ticky nic nezískává.Proto chce město cca 2 tisíce bytů 
prodat a komise vedená Ing.Čermákem má vypracovat seznam 
domů resp.bytů určených k prodeji a rovněž seznam těch, 
které si město ponechá./Vyhlášku o prodeji bytů a nebyto
vých prostor ve vlastnictví města již městské zastupitel
stvo 29.6.1994 schválilo./ 
Kolínské občany pochopitelně již nyní velmi zajímá,které 
domy budou určeny k prodeji a hlavně pak jejich kupní ce
ny,jež by mohly být pro řadu nájemníků i životní katas
trofou.Zatím se ví,že stanovení kupní ceny není zákonem 
limitováno a vychází se při něm ze znaleckého posudku. 
Odhadní cena bytu bude potom stanovena jako podíl z ceny 
celého domu.Tato cena může pak být upravována s přihléd
nutím k atraktivitě území,kde se dům nachází,jeho poloze 
nebo jeho vybavenosti,ke koupěschopnosti nájemníku či k 
jinému obecnému zájmu.S definitivní cenou budou všichni 
nájemníci seznámeni včas.Pokud s ní budou souhlasit (na 
rozmyšlenou bude půlroční lhůta),bude jim byt prodán; 
placeno může být i ve splátkách na dobu 10 let.Pokud ná
jemník ani po uplynutí půl roku nebude s kupní cenou sou
hlasit,bude jeho byt nabídnut jiným zájemcům.A zde bude 
bohužel zřejmě "zakopaný pes" jak pro město,tak i pro je
ho nemajetné občany. 

Za nádražím ve starém činžáku č.p.593 Sta
rokolínské ulice se v posledních prosincových dnech stala 
tragédie,která řádně otřásla kolínskou veřejností.O bru
tálním zavraždění dvou starých manželu informovala celou 
republiku i televize Nova. 
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Paní P.,36 letá obyvatelka tohoto činžáku,vlákala spolu 
se svými dvěma kumpány,již několikrát trestanými,~o sv~
ho bytu 75let~ho souseda.Tam ho ubili k smrti,odnesli do 
jeho bytu,kde usmrtili i jeho 72letou invalidní manželku. 
Vraždy byly spáchány kvali penězam,protože se paní P.dom
nívala,že její soused~ jsou bohatí.Asi proto,že si často 
od nich pajčovala peníze.Vražednou kořistí však bylo jen 
1 600 Kč,hodinky a zlatý prstýnek.Již druhý den po tomto 
zločinu byli dva z vraždícího trojlístku zadrženi v Pra
ze a k vraždě se přiznali.A dnes byl na kolínském nádra
ží zadržen i ten třetí.Všechny tyto tři lidsk~ bestie 
jsou tedy nyní již ve vazbě a čekají na soud. 

Do sekretariátu kolínského gymnázia hned 
po ránu zatelefonoval anonym,že v budově je umístěna ná
lož.Žáci a učitelé museli co nejrychleji opustit budovu 
a přivolaní policejní specialisté pak celý objekt pečli
vě prohledali.Jako už několikrát předtím v jiných školách, 
ani zde žádnou třaskavinu nenašli.O tom,jakou měli stu
denti náladu,když se dozvěděli,že zameškané vyučovací ho
diny budou nahrazovat l.února,kdy jsou jednodenní polo
letní prázdniny,netřeba psát.Jak asi dlouho bude v našem 
městě pokračovat tato zbabělá ubombománie"? 

Dnes byla ve foyeru Městsk~ho divadla za
bájena výstava Milana Knížáka,pro svou originalitu mno
hými zatracovaného i mnohými milovaného.Zahájení byl pří
tomen sám autor,klíčová postava českého akčního umění 60. 
let.Doma byl komunisty zakázán,v zahraničí přednášel a 
byl zván na stáže.Brzy po sametové revoluci byl studenty 
AVU prosazen na místo rektora a zastává je dodnes.Po za
hájení výstavy,která představuje dvě rozměrná plátna a 
dvanáct menších kreseb,následovala ještě v býval~ diva
delní zkušebně (nyní nazývané Studiová sc~na) beseda s au
torem,kter~ se zúčastnilo asi 80 návštěvníka. 

14. Ve velkém sále Městského společenského do-
mu (t.zv.Kulturáku) se konal III.Ples města Kolína.O tom, 
jak se vydařil,se názory různí,jelikož jsou jako vždy po
platné hlavně náladě účastníka.K tanci hrály MH Fr.Kmocha, 
Universal,Combo 2 a Classic Jazz Memorial. 
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16. Na sv~m prvním letošním zasedání,řízen~m 
paní starostkou Z.Majerovou,zvolilo Městsk~ zastupitelst
vo našeho města 21 člen~ do Okresního shromáždění.Podle 
doporučení MR byly klíčem pro zvolení počtu zástupe~ jed
notlivých stran jejich výsledky v komunálních volbách, 
takže bylo zvoleno 8 zástupe~ "Kolíňáků",5 ODS,3 KSČM, 
2 D~J,2 SPMK a 1 0SSD. 

V MZ proběhla rozsáhlá diskuse o podmín
kách dalšího provozu Městsk~ hromadn~ dopravy,doplněná 
o výsledky dopravně-sociologického průzkumu.Zatím je jis
té jen to,že s AJKou /společnost p.J.Křivky/ končí město 
spolupráci k 31.květnu t.r. 

MZ zvolilo tajnou volbou 6 člen~ reorgani
zovan~ Okresní školsk~ rady.Obec Kolín v ní zastupují ve
doucí odboru škol.,kult. a těl.MěÓ Ing.Z.Slováček a z MZ 
P.Rajdl,ředitel Umělecké školy. 

MZ mělo rozhodnout,komu bude prodán u Pla
veckého areálu rozestavěný D~m dětí a mládeže.Protože ale 
situaci zkomplikovalo uplatňování restitučního nároku, 
bylo odhlasováno,aby se vyčkalo na vyjádření katastrální
ho úřadu o oprávněnosti restitučních nároků.Do t~ .doby se 
prodej Domu z jednání stahuje. 

Byl přijat návrh zástupe~ ODS o povinné 
lustraci všech člen~ Městského zastupitelstva Kolín. 

Paní starostkou bylo oznámeno rozdělení 
kompetencí jejích zástupc~.Mgr.J.Krumich má na starosti 
odbory sociálních a zdravotních věcí,školství,kultury a 
sportu,pan J.Oábela vše ostatní a dočasně i funkci tajem
níka Měrt. 

MZ schválilo doplnění obecně závazné Vyh
lášky o využití nebytových prostor v obytných domech k ve
stavbě bytu a podpoře města Kolína vlastník~m domů a dal
ším investor~m takových byt~.Znamená to,že město podpoří 
každ~ho,kdo si bude chtít své problémy s bydlením vyřešit 
vlastními silami.Takov~ žádosti komise MěÓ vyhodnotí a MR 
pak vybraným investor~m schválí podporu.Ti dostanou od MěŮ 
úhradu za pořízení stavební dokumentace a budou-li chtít, 
mohou získat od Měrt půjčku (splatnou do 10 let a s 6% úra~ 
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kem) až na polovinu rozpočtových nákladů.To vše ovšem 
platí jen pro občany města Kolína. 
Zřejmě je tedy důležit~,najít si se souhlasem majitele 
domu takovou půdu,na kterou je schodištěm dobrý přístup, 
kde je dobrý stav střechy i celkový stav domu a pod.,což 
umožní podniknout vestavbu s co nejmenšími náklady.Za vy
půjčené peníze si potom dát odbornou firmou postavit hru
bou stavbu včetně izolací a zásahů do střechy a zbytek se 
pokusit dodělat svépomocí.Tak to radí všem zájemcům ve
doucí odboru MBH Ing.Čermák,tak~ předseda Komise pro hos
podaření s byty a nebytovými prostory. 

17. V sále čítárny Okresní knihovny se usku- --
tečnil koncert kolínského smyčcového kvarteta Collegium 
Musicum pod názvem "S hudbou do nového roku".Hrány byly 
vybrané skladby W.A.Mozarta,I.Pleyela a J.Zacha. 

18. Místostarosta Mgr.Krumich navštívil Domov 
důchodců,Penzion pro důchodce,Městský kojenecký ústav a 
Městské jesle na Zálabí.Seznámil se s jejich vedoucími, 
současnou problematikou a dohodl pravidelné schůzky. 
Domov důchodců má trvale 101 obyvatel,přičemž na přijetí 
čeká 98 žadatelů z Kolína i okresu.Koncem loňského roku 
zde byla opět dána do provozu kotelna a prádelna. 
Penzion pro důchodce na sídlišti je téměř nové moderní 
zařízení.Ve dvougarsonkách tam žije 46 lidí a na umístě
ní čeká 18 žadatelů. 

1Hodně se -ted mluví o kolínském hokeji.Na 
dosah mají totiž kolínští hokejisté vybojovat si postup 
do druhé nejvyšší celostátní soutěže (I.ČMHL).Pokud by se 
tak stalo,bude ovšem kolínský hokej potřebovat hodně pe
něz - asi cca 7 milionů.Ideální by bylo,kdyby se vyskytl 
nějaký velký sponzor,jenomže žádný takový se zatím neob
jevil.A tak se kolínští hokejoví příznivci obávají,aby se 
neopakovala ostudná situace z r.1962,kdy se z finančních 
důvodů Kolín zřekl účasti dokonce v nejvyšší soutěži,kam 
se statečně probojoval.Na tuto událost se v Kolíně dodnes 
bolestně vzpomíná.S radostí byly proto uvítány určité sig
nály (byt nezaručené) z radnice,které naznačují (prý!) vý
raznou pomoc ~ kolínskému hokeji. 
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19. Kolínská Poradna pro rodinu,manželství a 
mezilidsk~ vztahy slaví letos 10.výroěí sv~ho založení. 
Při t~to příležitosti byla uspořádána ve velk~m sále no
v~ polikliniky celá řada přednášek předních odborníkO z 
oblasti manželsk~ho a rodinn~ho poradenství,sexuologie a 
drogové problematiky. 

Polabská kulturní nadace v Kolíně zřídila 
u České spořitelny subkonto na podporu záchrany kultur
ních památek našeho regionu.První akcí,na kterou budou 
získané peníze použity,bude výpomoc započaté opravě zá
padního portálu chrámu sv.Bartoloměje. 

Nedávno byl v Praze vysvěcen na římskoka
tolick~ho kněze první RÓm v historii naší republiky.Snad 
reakcí na tento čin bylo v našem městě to,že se první róm
ský chlapec stal ministrantem. 

Vítězem konkurzu na místo ředitele kolíns
kého státního gymnázia,jehož se zúčastnilo 6 uchazečO,se 
stal profesor této školy Mgr.Ivo Zachař.Je mu teprve 35 
let a bydlí v Kutn~ Hoře,stejně jako nová ředitelka naše
ho Regionálního muzea PhDr.Valentová.Zachařovou aprobací 
je český jazyk a základy společensk~ výchovy.Mezi studen
ty gymnázia je velmi oblíben a proto také bylo jeho ví
tězství nadšeně uvítáno. 

20. Po rekonstrukci bylo dnes slavnostně otev-

23. 

řeno gynekologicko - porodnick~ oddělení kolínské nemoc
nice.Toto oddělení má nyní 64 míst ve dvoulOžkových poko
jích s vlastním sociálním zařízením.Nadstandardní pokoje 
mají navíc,kromě lepšího nábytku,barevný televizor a led
ničku. 

Kolínská lehká atletika slaví letos 95.vý
ročí svého vzniku.Lehkoatletický klub,známý kdysi jako 
AFK Kolín,je (po Slavii,AC Praze 1890 a Spartě) čtvrtým 
nejstarším v republice.Od Nov~ho roku .má oddíl název So
kol,protože přešel z TJ Agro do Sokola,čímž došlo i ke 
změně v oddílov~m výboru,jehož hlavním cílem má být snaha 
o pozvednutí členské základny.Ta má v současnosti téměř 
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300 člen~,z čehož jednu třetinu tvoří žáci sportovních 
tříd při 7.ZŠ.Kromě žactva,dorostu a juniorsk4 kategorie 
má oddíl družstva mužd a žen.Ženy jsou na tom líp,protože 
soutěží ve druhé nejvyšší soutěži,zatímco muži ve třetí. 

Byla ustavena nová pětičlenná správní rada 
Městského divadla.Tvoří ji profesorka gymnázia J.Matějko
vá,ředitel Umělecké školy P.Rajdl,učitel Zdravotní školy 
T.Karásek,zlatník J.Hora a místopředseda kolínsk4 KDU-ČSL 
Ing.K.Sova.Kolínskému divadlu chybí ovšem to nejd~ležitěj
ší - profesionální scéna.Dočká se kolínská kulturní veřej
nost obnovení profesionálního uměleckého souboru v čele 
se schopným ředitelem?Dočká se zase "svých" kolínských 
hercd? 

Okresní studio rozhlasu po drátě Kolín vy
sílalo živou besedu s paní starostkou Z.Majerovou a jejím 
zástupcem panem J.~ábelou.Tuto besedu vedli redaktoři Ko
línských novin a to takovým zpdsobem,že byla až urážlivá 
vdči nově zvoleným představitel~m našeho města.Š4fredaktor 
KN Soukup spolu s ostatními redaktory se totiž stále nemo
hou smířit s volebním vítězstvím "Kolíňák~",a tak "dštili 
oheň a síru" s prdhlednou snahou zneváží t "Kolíňáky" i se 
starostkou.Reakce posluchačd na takto zmanipulované vysí
lání však pány redaktory zmrazila,protože z telefonát~ do 
studia jasně zněly sympatie pro paní starostku,pro nové 
vedení Měl1 a pro "Kolíňák:y'' vůbec.Stalo se tedy to, s čím 
redakt~rci KN zřejmě nepočítali - byli kolínskou veřej
ností poražení "na celé čáře".Jedna starší občanka to řek
la naprosto jasně:"Paní starostko,nenechte se otrávit.My 
jsme si vás zvolili a věříme vám!" 

V Sokolovně se uskutečnilo setkání s náčel
nicí České obce sokolské J.Žitnou a místonáčelnicí V.Pa
řízkovou.Tuto vzácnou návštěvu kolínského Sokola přivíta
la i starostka města Z.Majerová. 

27. Již více než rok je v Kolíně v provozu 
Klub důchodc~,který sídlí ve středu města v Městském spo
lečenském domě v hezkém prostředí salonku č.6.Sv~j volný 
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čas tu mohou důchodci trávit od pondělí do pátku vždy od 
13 do 17 hodin.Kromě rozhlasu,televize a videa zde mají 
k dispozici noviny,časopisy,knihy,různé společenské hry a 
dokonce i šicí stroj.Mohou si též uvařit kávu nebo čaj. 
Jednou za měsíc tu pořádá odbor zdrav.a soc.věcí Mě~ ně
jakou pro důchodce zajímavou přednášku či besedu.Třikrát 
se již tady konala ochutnávka pokrmů ze sÓji.Městský úřad 
se tedy rozhodně snaží zpestřit důchodcům jejich volný, 
někdy nekonečně dlouhý čas,jenže oni tuto možnost využí
vají jen velmi málo.Klub důchodců bohužel navštěvuje prů
měrně jen asi dvacet lidí. 

V únoru se bude v Kolíně natáčet celá řada 
exteriérů pro televizní seriál "~ivot na zámku" .Protože 
bude třeba pro některé scény také kompars,probíhá v těch
to dnech nábor Kolíňáků,kteří mají zájem stát se na něko
lik dnů statisty.Výběr uchazečů se koná v jedné z kance
láří Městského divadla a vybráno má být asi 50 štastlivců. 

štastlivců proto,že o toto statování je v Kolíně již ted 
obrovský zájem. 

29. Každou neděli jsou vpouštěni zdarma náv-
štěvníci výstavní síně Regionálního muzea.Toto opatření 
má sloužit ke zvýšení zájmu o výstavní činnost muzea,kde 
je na př.momentálně k vidění výstava lidových hraček.Ovšem 
odezva kolínské veřejnosti je téměř mizivá.Zatím? 

JO. Na konci loňského roku byl počet nezaměst-
naných uchazečů o zaměstnání v okrese Kolín celkem 1 787 
osob,eož představuje 4,09% míry nezaměstnanosti .Proti 
konci r. 1993 je to snížení o 276 osob, ale ve srovnání s •!

republikovým průměrem je náš okres téměř o 1% nad tímto 
průměrem.Z počtu 1 787 nezaměstnaných je 212 dělníků a 
185 absolventů škol. 
Rekvalifikací prošlo loni v Kolíně 170 evidovaných uchaze
čů o zaměstnání.Největší zájem byl,hlavně mezi ženami po 
mateřsk~ dovolené,o kurzy účetnictví.Kromě účetních je 
v současnosti největší poptávka na trhu práce po zámeění
cích,truhlářích,automechanicích a prodavačkách potravin. 
Kdo se tedy rekvalifikuje pro tyto obory,má vystaráno. 
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Prdměrná cena jednoho takového "přeškolení" se pohybuje 
kolem šesti tisíc korun,ale těm,co přijdou na rtřad práce 
s příslibem uplatnění od budoucího zaměstnavatele,je celé 
kurzovné uhrazeno rtřadem práce.Pro lidi dosud zaměstnané 
existuje tzv.zaměstnanecká rekvalifikace,spočívající v 
přeorientování se na jiný druh práce u stejného zaměstna
vatele.V takovém případě hradí rtP polovinu kurzovného. , 
Kurzy trvají minimálně čtvrt roku a většinou se konají v 
pražských střediscích,školách nebo učilištích. 

31 • ,;,,Podle výsledkd demografické statistiky ko-
línského OSS se v loňském roce narodilo v kolínském okre
su 831 dětí,z toho 451 chlapcd a 380 děvčat./Mimo manžels
tví se narodilo 84 dětí./V porovnání s r.1993 se narodilo 
o 1 002 dětí méně,což je nepříjemný rozdíl. 
V minulém roce zemřelo v našem okresu 1 219 lidí,tedy o 
388 více než se narodilo dětí. 
Loni se do kolínského okresu přistěhovalo 1 078 a odstěho
valo 1 091 lidí. 
Když sečteme narozené s přistěhovalými a odečteme zemřelé 
a odstěhované,zjistíme,že se okres Kolín za rok vylidnil 
o 401 obyvatel.K 31.12.1994 měl kolínský okres 90 116 oby
vatel (43 586 muž~ a 46 530 žen). 

V samotném městě Kolín se v r.1994 narodilo 
274 dětí,z toho 149 chlapcO a 125 děvčat,což je v porovná
ní s předchozím rokem o 72 dětí méně./Mimo manželství se 
narodilo 23 dětí./ 
V loňském roce zemřelo v Kolíně 353 lidí.Je to o 79 víc 
než narozených dětí. 
Do našeho města se loni přistěhovalo 528 a odstěhovalo 530 
lidí. 
Celkově v Kolíně ubylo 81 lidí a k 31.1 2. 1>994 mělo naše 
město 31 624 obyvatel (15 114 mužd a 16 510 žen). 

Jaká jména dávali rodič~ svým dětem? 
V Kolíně se loni narodilo 24 Janů,19 Martin0,19 TomášO, 
17 Jakubů,16 Petrfi,15 LukášO ••• Nechyběla ani klasická 
česká historická jména Josef,Václav,František,Jiří ,Jaro-
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slav a pod.Z cizokrajných jmen se objevil Christian,Erik 
a Norman. 
Nejčastějším dívčím jménem v Kolíně byla Nikola (18),pak 
Kateřina (15),Michaela (14),Lucie (11),Tereza (11),Veroni
ka (10) ••• Jednou se objevilo i neobvyklé u nás jméno Ri
charda. 
Celkem bylo v loňském roce použito v našem městě 59 chla
peckých a 69 dívčích jmen. 



ÚNOR 

1. Na pultech kolínských knihkupectví se v po-
měrně krátké době objevily dvě knihy Evy Beštákové (roze
né Dvořáčkové),rodačky z Kolína,kde i několik let působila 
jako profesorka gymnázia.Román "Sníh za okny"jaou stylizo
vané deníkové zápisky z let 1972 - 1985,ve kterých je všu
dypřítomné trauma tragédie české společnosti z roku 1968. 
"Volání černé kachny" jsou fantaskní povídky plné tajems
tví,dobrodružství a napětí.Jsou určeny hlavně mládeži. 
Celkově se jedná již o šestou a sedmou autorčinu vydanou 
knihu. 

Je dost pravděpodobné,že v dohledné době 
dojde ke změnám hranice našeho okresu.Měly by se k němu 
připojit Pečky,patřící dosud do nymburského okresu,zatím
co "odejít" by měly Tuklaty,toužící po okrese Praha východ. 
První náznaky výsledků těchto snah by měla přinést schůzka 
na kolínském Okresním úřadě za účasti zástupců ministerst
va vnitra a zainteresovaných obcí,ke které by mělo dojít 
v brzské době.Bohužel mnohaletá snaha Uhlířských Janovic, 
dostat se z kutnohorského okresu do kolínského (z podob
ných důvodů jako Pečky z nymburského),zřejmě oslyšena tedy 
nebyla. 

V současné dobl Je rekonstrukce Masarykova 
mostu ve fázi,kdy byly dokončeny přeložky inženýrských sí~í 
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a práce-- na lávce pro pěší.Až bude tato lávka uvedena do u
žívání,začne demontáž mostní konstrukce nad železniční tra
tí.Demont áž bude provedena takovým zp~sobem,že se namontu
je pod celou konstrukci této části mostu zdvíhací zařízení 
a po vyzdvižení konstrukce dojde k jejímu postupnému roze
brání.Toto vše se bude prakticky odehrávat pod balkonem bý
val~ho hotelu Savoy (s jehož zánikem se kolínská veřejnost 
stále ještě nevyrovnala a dlouho ještě nevyrovná) v měsí
cích březnu a dubnu. 

2. V hale Agra Kolín v Borkách mají svtlj "do-
mácí stánek" korfbalistá,kteří jsou v současn~ době nejds
pěšnějšími sportovci a reprezentanty našeho města.V I.lize, 
tedy nejvyšší republikové soutěži,jsou v posledních letech 
stále na prvním místě.Během pěti let své existence se stali 
třikrát mistry České republiky a kvalifikovali se tak do 
Evropského poháru mistrtl.Letošní EPM se uskutečnil před ně~ 
kolika dny v Madarsku,kde Kolínští skončili jako šestí! 
Oddíl korfbalu má i své "béčkon (je první ve II.lize).Vel
mi dspěšná jsou i družstva dorostu a žáků. 

T.zv. veřejná zeleň ve městě (stromy,keře a 
pod.) byla vždy a vždy bude,ovšem její ddržba a obnova je 
v současnosti věc velmi citlivá a choulostivá.Aby byla vy
řešena otázka veřejné zeleně v našem městě koncepčně,posou
dili pracovníci odboru zemědělství a životního prostředí 
Měrt Kolín společně s odborníky především její momentální 
stav.Na základě výsledků potom rozdělili dzemí Kolína na 
56 lokalit,ve kterých se budou postupně nahrazovat staré 
a nemocné stromy a keře novými.Odstraňovat se budou rovněž 
stromy a keře nevhodně umístěné,protože leckde v Kolíně by
ly v minulých letech (v rámci tehdejších brigád) chaoticky 
vysazeny dřeviny na nehodících se místech.A navíc to často 
byly dřeviny pro naše město nevhodné,které dnes vinou ko
línského ovzduší doslova živoří a naděje na jejich záchra
nu není žádná. 
S obnovou zeleně se začalo již v loňském roce na Zálabí a 
v Komenského parku u "kláštera". Letos se bude na Zálabí , 
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pokračovat jižně od Veltrubsk~ ulice a na sídlišti se již 
pracuje v lokalitě u Barborky.Co nevidět přijde též na řa
du Heverova ulice,ve které je typický příklad naprosto zni
čených a tudíž odepsaných strom~ pro jejich stáří,ale taky 
vinou jejich amatérsk~,neštastn~ údržby.V této ulici se te
dy musí všechny stromy (lípy) vykácet a místo nich se vy
sadí javory,které jsou pro kolínské ovzduší ideální. 
Samozřejmě všem lidem se zavděčit nelze,a tak pracovníci 
odboru ŽPZ zažili a jistě ještě zažijí horké chvíle,jako 
např.v jednom domovním bloku u Barborky,kde tamní občané 
dokonce sepsali petici,v níž žádají zastavení probíhajících 
prací.Vedoucí odboru ŽPZ Ing.Horák tam musel zorganizovat 
jakousi sch~zi,aby zainteresovaným občan~m objasnil celou 
akci a trpělivě vysvětlil,co se pokácí,co se nechá a co se 
kde vysadí.Většina přítomných občan~ vše pochopila a ukli
dnila se,mylně se totiž domnívala,že po vykácených stromech 
z~stane jen holá pláň.Ovšem staré paní,která s pláčem bědu
je:11Tenhle strom jsem vlastníma rukama zasadila a oni mi 
ho tea pokácí," tuto její pravdu nikdo nikdy nevymluví.V~
bec jí nevadí,že dotyčná lípa má v sobě už dvě dutiny,je 
semeništěm plísní a takřka před očima hyne.V té lípě totiž 
je kus jejího mládí ••• 
Rekonstrukce zeleně v Kolíně se teda bude provádět postup
ně a vždy v předem vybraných lokalitách tak,aby se celkově 
její plocha vyrovnala.V každé z 56 lokalit si vyžádá tato 
rekonstrukce přibližně 300 tisíc korun • • 

3. Francovo kino v Kmochově ulici,v době tota-
lity přejmenovan~ na kino Oko,ale všemi Kolíňáky odjakži
va d~věrně nazývané "Francák",se opět vrátilo do rukou ro
diny Francd.Tento biograf,jenž je ovšem již několik let 
mimo provoz,nabídl v těchto dn ch jeho majitel městskému 
úřadu,zda by ho nechtěl provozovat.Pokud by Mě~ t~to na
bídky nevyužil,přebudoval by pan Fran~ prostory kina pro 
svaj podnikatelský záměr (jednalo by se asi o zřízení ka
várny a restaurace).MěO zřejmě nabídky nevyužije,protože 
v době současn~ návštěvnické krize Kolínu plně stačí pro
voz jednoho kina na Zálabí. 
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Dnes hraje Městská hudba Fr.Kmocha,asi 
nejznámější a nejslavnější reprezentant našeho města,při 
slavnostním ceremoniálu otevření sportovní haly v partner
skám německ~m městě Gransee.28.ledna zářili "Kmocháci" na 
mysliveckám plesu v Třebovli a týden předtím hráli hraběti 
Kinskému na ples& ve Škrdlovicích. 
V Kolíně zahraje Kmochova hudba 18.t.m.na plesu Ekoagro
banky,kde je možno vyhrát na slosovatelné vstupenky zlatý 
dukát,stříbrný tolar nebo měděné groše.Návštěvníci plesu 
Baráčníkli uslyší "Kmocháky'' 4. března v Družstevním domě a 
již dnes se důchodci těší na 17.březen,kdy jim bude hrát 
jejich milovaná "Kmochovka" v Klubu Zámecká. 

4. Podle nejnovější mapy hradd a zámkd v Čes-
ké republice je prý v Kolíně pro veřejnost nepřístupná 
zřícenina hradu.Bohužel,kolínský hrad již dávno nemáme, 
byl přestavěn na renesanční zámek,jehož většina se poslé
ze přeměnila v zámecký pivovar,který je již dlouhou dobu 
v nedobrém stavu.Před několika lety byl pivovar zrušen a 
celý objekt začal víc a víc chátrat,ale ke zřícenině má 
stále ještě daleko,zvláště proto,že v loňském roce dal Mě~ 
prov~st v pivovarském areálu asanaci některých novodobých 
hospodářských budov a nejnutnější stavební zásahy.V nej
starším vysok~m zámeckém křídle,kde pořád ještě bydlí ná
jemníci, se dokončuje oprava střechy.Ve sklepích zámeckého 
objektu byla zajištěna statika , a do gotických sklepeních, 
skrývajících možná četná tajemství a čekajících na pro~e
sionální průzkum,byl zatím vstup zahrazen. 
Další zámecké budovy obrácené k západu,tedy do Sokolské 
ulice,slouží v přízemí jako kanceláře Městské autobusové 
dopravy v Kolíně,kterou je momentálně ještě firma AJKA, 
a v prvním patře sídlí odbor zdravotních a sociálních vě
ci Měrt v Kolíně.Během dvou týdnd se sem z budovy radnice 
přestěhuje i odbor životního prostředí a zemědělství. 

5. Kolíňáci si dělají legraci,ale spíš takovou 
smutnou,z toho,že naše hlavní náměstí 1 nesoucí jméno Karlo-
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v o," oblažila" svým usídlením se zde Živnostenská pojiš
tovna.Po dvou již stávajících a jedné budoucí bance je to 
další krok pro odbydlení a odlidnění tohoto náměsti.~íká 
se,že umístěním již jen jedné další banky či pojištovny 
na tomto náměstí se změní i jeho název na Bankovní náměs
tí,případně Finanční náměstí Václava Klause. 

Poprv~ ve sv4 existenci zavítalo dnes do 
našeho města Divadlo Spejbla a Hurvínka , a v našem divadle 
sehrálo dvě představení,která byla zcela vyprodána.Spoko
jenost malých čiváků byla nesmírná. 

Zároveň se dnes naposledy promítala v zá
labském kinu Jas "Sněhurka" ,proslavená kreslená pohádka 
Walta Disneye.V únoru jí totiž končí distribuční práva v 
naší republice a tak měly kolínské děti poslední možnost 
rozloučit se s něžnou Sněhurkou a populárními sedmi tr
paslíky.Bio Jas bylo v provozu od ranních hodin až do 
pozdního odpoledne. 

V Regionálním muzeu skončila výstava dře
věných lidových hraček.Expozice měla i okénko do světa 
současné hračky,v němž byly hojně zastoupeny hlavně návr
hy z ateliéru MIDAS s celou řadou osobních a nákladních 
autíček ze dřeva.Z téhož materiálu byly i hasičský vůz, 

různé tahače,mašinka a pod.MIDAS - to je Michal Dubnický, 
bydlící v Kolíně teprve třetí rok a vyučující výtvarnou 
výchovu na kolínské Základní umělecké škole.S hračkami ate
liéru MIDAS se děti brzy sejdou v prodejně dřevěných hra
ček Tilia v Kouřimské ulici. 

6. Každý týden městská policie najde nebo od-
chytne v našem městě průměrně šest psů.Dnes řešila hlídka 
MP zvlášt smutný případ.Jedna občanka totiž oznámila MP 

' že u Labe na Spálence je už asi tři dny ke stromu uvázaný 
pes.Spolu s ní vyjeli ihned strážníci na místo činu,snad 
l~pe řečeno zločinu.A opravdu tam nale'zli německého ovčá
ka,přivázaného ke stromu ostnatým drátem,dlouhým ke všemu 
ještě jen asi deset centimetrů.Chudák pes měl již příznaky 
pološílenství a nebylo možné se k němu vůbec přiblížit. 
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Teprve po narkÓze,kterou zařídil přivolaný veterinář,moh
li strážníci psa odvázat a převést ho do "sanatoria" pse
voda MP,který dokáže dát vlčáka za pár dní do pořádku. 

Až na jedinou výjimku se během r.1992 zru
šily v Kolíně všechny sběrny starého papíru a pod.Zůsta
ly jen výkupny star~ho železa a barevných kovů,protože na 
tom se dá v dnešní době vydělat.Lidé zvyklí letaletoucí 
na slogan - sběrem starého papíru šetřte naše lesy - jen 
nechápavě kroutili hlavami,proč se najednou lesy nešetří 
a proč se starý papír musí nyní házet do popelnic,když 
ještě nedávno byl třeba novinový papír ve sběrnách ceněn 
dost vysoko. 
Po několika odkladech městského úřadu začaly konečně dnes 
svůj provoz t.zv.svozná místa na tříděný odpad.Každé má 
v průměru velikost volejbalového hřiště,je oplocené a uv
nitř jsou dva velké kontejnéry,plastov~ nádoby pro nebez
pečný odpad a sklo a v plechovém přístřešku je váha.Kan- 
celář správce svozného místa má podobu malé stavební buň
ky.Výkupní ceny,zvláště papíru,nejsou stabilní a budou se 
měnit podle situace.Svozná místa v Kolíně jsou zatím čty
ři - ve Školské ulici,Štítarské,Jateční a Brankovické,ale 
do jara přibudou ještě u plaveckého stadiÓnu a na téměř 
nevyužívaném zálabském parkovišti v Mnichovické ulici,kde 
prý straší.To asi proto,že toto místo je ze tří stran ob
klopeno zdí,za kterou je starý zálabský hřbitov.Ale stra
ší přece jenom v noci ••• ! 

7. Ve velké výstavní síni Regionálního muzea 
byla slavnostně zahájena vzpomínková výstava malíře a gra
fika Zdenka Rykra,od jehož narození uplynulo 95 a od jeho 
smrti 55 let.Tento malíř byl spjat s Kolínem svými školní
mi lety,žil zde od svých šesti do dvaceti let.Svým dílem 
patřil k výraznému proudu českého a evropského avantgard
ního umění meziválečné doby. 
Na výstavě nejsou stěžejní Rykrova díla,ale návštěvníci 
mohou v hojné míře vidět jeho skicářové pokusy z mládí, 
sérii kreseb našeho města z r.l926 a z posledního ddobí 
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jeho tvorby dva obrazy ( ltPlačící republika" a "Rytíř"), 
které jsou dominantou celé výstavy,již doplňují Rykrovy 
novinové kresby a články.Rovněž v RM bude 23.t.m.přednáš
ka PhDr.Jančíkové o životě a díle Z.Rykra. 

8. Kompars pro natáčení několika scén televiz-

9. 

ního seriálu "Život na zámku" v našem městě je už vybrán 
a mnoho dalších zájemc~ je tedy bez šanee.Natáčet se má 
v posledních únorových dnech v našem divadle,v knihkupec
tví U Zlaté kosy,u vchodu do nemocniee a v některých dal
ších kolínských ulicích. 

Zprávy o velkých záplavách v Nizozemí,kte-
ré zp~sobily mnoho škod a nutnost evakuace lidí na rozleh
lém území,zp~sobily i starost a obavy na kolínské radnici. 
Několik fax~ mezi městským úřadem a partnerským holandským 
městem De Ronde Venen však kolínské představitele uklidni
lo,protože se zjistilo,že záplavy jsou mimo katastr part
nerského města a naši přátelé z Nizozemí jsou tudíž zcela 
v bezpečí. 

Na otázku "Kolínských novin", zda je pravda, 
že kolínská nemocnice má 20 miliona korun dluh~ 7 odpověděl 
její ředitel MUDr.Rakušan,že zadluženost je kolísavá,dosa
huje řádově sice několika milion~,ale zatím byla nemocnice 
schopna dostát všem svým závazk~m.Okresní úřad Kolín,který 
je zřizovatelem této nemocnice,ústy svého přednosty ing.J. 
Soukupa tuto odpověd dr.Rakušana potvrdil a doplnil,že ta
ková situace není u nemocnic tohoto typu nijak výjimečná. 
Dále pak ing.Soukup popřel,že se chystá značné propouště
ní zaměstnanc~ kolínské nemocniee.Okresní úřad spolu s ve
dením nemocnice naopak vypracovává materiál,jak zvýšit 
příjmy a jak snížit náklady nemocnice,aniž by se začalo 
s intenzivním propouštěním. 

1 O. O napojení se na plánovanou kolínskou čis-
tírnu odpadních vod projevily velký zájem blízké obce Tři 
Dvory,Hradištko,Veltruby a Velký Osek.I když,podle vyjá
dření odborník~,technické podmínky tomu nebrání,rozhodnu
tí či eventuelní schválení však spadá do kompetence Min. 



- 20 -

životního prostředí ČR,které by tato napojení mělo dotovat. 
První zmínka o šachistech v Kolíně je již z 

r.1884,ovšem začátek nov~ ~r.y kolínsk~ho šachu je spjat až 
s r.1968.Rozpadlý šachový klub tehdy vzkřísil a s několika 
nadšenci znovu dal dohromady pan T.Rakušan,bývalý pracov
ník muzea.V současné době má šachový oddíl,patřící pod So
kol Kolín,asi 50 člen~, ~ozdělených do 7 družstev.Nejlépe 
z nich si samozřejmě vede družstvo A,které již čtyři roky 
boj~deiv nejvyšší soutěži ČR.Pět člend má titul mezinárod
ního mistra šachu a čtyři jsou kandidáty na tento titul. 
Raritou šachových soutěží je to,že nejsou omezeny věkovou 
hranicí a tak většina mládeže je v družstvech dospělých. 
Přesto ale speeielní mládežnické družstvo existuje také a 
vdbee si nevede špatně.Druhou,smutnější ovšem raritou je 
to,že v kolínském šachovém oddílu není momentálně ani jed
na žena.Zbývá jen vzpomínka na odchovankyně,p~sobící nyní 
mimo naše město. 

12. Letos je to už 120 let,co zemřel kolínský 

13. 

rodák Vincenc Morstadt (1802 - 1875),významný kreslíř ve
dutista.Zatímco si toto výročí připomněl Kolín jen před
náškou PhDr.Pasákov~ z Prahy,ve Východočesk~m muzeu Hra
dec Králov~ je ode dneška otevřena reprezentativní výsta
va,na níž má být kolem 200 Morstadtových kreseb,kromě ji
ného i z našeho města. 

V souvislosti s probíhající privatizací 
vodovod~ navštívil Měrt v Kolíně zástupce kutnohorské vodo
hospodářské akciové společnosti Vrchlice-Maleč a informo
val paní starostku Z.Majerovou o hodnotě akcií města Ko
lína v jejích společnosti.Tato hodnota činí 21 milion~ 

korun a odpovídá té skutečnosti,že Kolín je spojen s Kut
nou Horou vodovodním potrubím,které umožňuje z této ob
lasti případný odběr vody. 

Na svém zasedání dnes Městská rada v Kolí-
ně za předsednictví starostky paní Z.Majerové projednala 
zprávu o hospodaření města v r.1994 a jednomyslně doporu
čila Městskému zastupitelstvu v Kolíně tuto zprávu schvá-
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lit.Hospodaření našeho města skončilo,díky zvýšeným příj
mům v prosinci,výrazným přebytkem 71 milionů korun. 

Dále byl projednáván návrh rozpočtu města 
Kolína na r.1995.Předpokládan~ výdaje jsou okolo 370 mil . 
korun,přičemž celá jedna desetina t~to částky připadne na 
pokračující asanaci skládky na Vinici.Městsk~mu zastupi
telstvu bylo rovněž doporučeno schválit tento návrh. 

MR dala souhlas libereck4 firmě KELI,že mů
že žádat Radu ~R pro rozhlasov~ a televizní vysílání o u
dělení licence pro provozování kabelové televize na území 
našeho města.KELI bude tedy po Kabelu plus již druhou ka
belovou televizí působící v Kolíně a lze si jen přát,aby 
měla podstatně lepší výsledky než v současnosti spíš spí
cí Kabel plus.Nebo snad konkurence rozvíří u nás stojaté 
kabelov~ vody? 

Zástupce paní starostky mgr.Krumich infor
moval MR o sv~ návštěvě partnerského německého města Gran
see,kterou uskutečnil spolu s MHFK.nKmochovkan tam totiž 
hrála 3.února při slavnostním otevření sportovní haly.Kon
cert byl úspěšný a rýsuje se další možná spolupráce obou 
měst v oblasti kulturní a sportovní.Představitelé našeho 
města byli pozváni i na místní veletrh. 

Druhý zástupce paní starostky pan Čábela 
tlumočil poděkování radnice partnerského holandsk~ho měs
ta De Ronde Venen za starost a obavy o jejich město při 
nedávných záplavách. 

Místostarosta Čábela rovněž navrhl,aby rad
nice vydávala vlastní noviny,které by se dodávaly do všech 
rodin.A zdarma. 
Nejen na radnici,ale i u mnoha kolínských občanů panuje 
nespokojenost s místním novinovým plátkem - Kolínsk~ novi
ny,které jsou jednostranné,často neobjektivní,špatně in
formující kolínskou veřejnost a které někdy slouží i k zba
bělému vyřizování si účtů redaktorů s lidmi či institucemi , 
nemajícími se ovšem možnost bránit.Také profesionální úro
veň KN je víceméně ubohá a spíš amat~rská.Navíc se KN ne
mohou smířit s volební porážkou ODS a proto téměř neustále 
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útočí proti řádně zvoleným představitel~m města a proti 
vítězn~ straně "Koliňákú" vúbec.Typickým příkladem je 3. 
číslo těchto novin z 26.ledna,kter~ je přímo nabito ne
návistí a pomluvami uKoliňáktl", obviňovanými dokonce i ze 
spolupráce s komunistickou stranou. 

Na zasedání MR se také ehovořilo o již více 
než rok probíhajících rozhovorech mezi zástupci židovs
kých obcí a městem Kolín.Tyto nekonečné rozhovor.y se tý
kají správních a majetkových nároků a případného vzájem
ného vypořádání.To je ovšem v nedohlednu,i když radnici 
opět navštívili zástupci židovských obcí a předložili 
další z mnoha svých návrhú.Tato "diplomatická" jednáni 
vedou ale stále víc k patové situaci.Zjednodušeně řečeno, 
židé by chtěli o všech projednávaných záležitostech roz
hodovat,ale všechno platit by měl jen a jen Kolín.Proto 
taky Kolín přerušil opravu synagogy,protože po skončení 
těchto prací (kte~ budou a již tea jsou finančně nároč
né) by chtěly synagogu plně převzít židovské obce a naše
mu městu by zůstaly jen účty k placení a oči pro pláč. 
Takže synagoga bude utěšeně chátrat dál ••• 

MR odsouhlasila jmenování pana Jana Peška 
tajemníkem Městského úřadu Kolin.Jan Pešek,vybraný na ta
jemnické místo ze čtyř uchazečú,je původním povoláním 
stavební technik a je absolventem dopravní průmyslovky. 
Je pověstný svou slušností a pracovitosti.V době "sameto
vé revoluce" v Kolíně byl častým návštěvníkem divadla,kde 
bylo centrum vznikajícího Ob~anského fÓra.Ochotně a s nad
šením vykonával tehdy spolu s kolínskými herci i takové 
práce,jako vylepování plakátů,roznášení letáčků či petič
ních archů.V nedávných komunálních volbách kandidoval za 
úspěšn~ sdružení "Kolíňáci".Jako poslední herec ( Qvšem 
bez angažmá),který v Kolíně zbyl po likvidaci profesio
nální scény pány Pobříslem a Buřičem /tak se město odvdě
čilo svým hercúm/,přeji novému tajemníkovi mnoho zdaru! 

MR jmenovala též novou vedoucí finančního 
odboru městského úřadu.Po odstoupeni ing.Mrázka se jí na 
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základ~ výb~ru stala ing.Irena Kulíková. 

15. V Okresní knihovně Kolín přednášel dnes 
večer PhDr.Vrabec,bývalý ředitel čs.rozhlasu,o kolínském 
rodákovi,filozofovi,sociologovi a publicistovi,dodnes ne
doceněném Josefu Fischerovi (1891 - 1945).Dr.Vrabec při
pomněl zejména málo známou Fischerovu práci v odboji,bě
hem které se mu podařilo vypracovat vynikající pováleč
nou koncepci rozvoje Československa,daleko propracovaněj
ší a rozvinutější než nakonec uskutečněný tzv.Košický 
program. "FischerO.v program patří k vrcholO.m evropského 
myšlení,i dnes je aktuální a je ostudné či trestuhodné, 
že nebyl dosud knižně vydán, "řekl dr. Vrabec. 

Dnes byla na Zálabí poblíž hřbitova otev
řena zrekonstruovaná ,moderní benzinová pumpa.Vypadá moc 
hezky. 

16. Včera a hlavně v noci na dnešek nečekaně 
napadal sníh.Že by paní Zima chtěla aspoň trochu napravit 
to,co celou sezónu v Kolíně zanedbala?Podle všech předpo
vědí to zřejmě asi bude poslední letošní sníh.Dlouho urči
tě nevydrží,protože denní teploty jsou a mají být jen ko
lem O stupňO.,ovšem např.přípravné fotbalové zápasy budou 
tentokrát jistě na sněhu.A nadšené děti budou mít možnost 
pár dní si zasáňkovat,což už dnes provádějí,protože těch 
možností bylo letos u nás žalostně málo. 

17. V našem městě začalo natáčení některých 
scén do připravovaného televizního seriálu "Život na zám
ku".Natáčelo se uvnitř knihkupectví U Zlaté kosy a proto
že se nesmělo stát na okolních chodnících,všichni zvědav
ci v Pražské ulici byli zklamáni.VO.bec nic totiž neviděli. 
Příští týden se bude natáčet v hledišti a na jevišti naše
ho divadla. 

19. Vánoční přestávka v mistrovské soutěži ko-
línským hokeJ1stO.m vO.bec neprosp~la.Po Novém roce jim do 
t~ doby výborná forma odešla a tak ve zbývajících zápa

sech střídali vítězství s porážkami,čehož využili jejich 
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dva největší konkurenti -Přerov a Třebíč- k tomu,aby Kolín 
nakonec bodově dohonili.Nic už nebylo Kolínu platné vítěz
ství v posledním zápase,kdy návštěvnicky "Zimák" praskal 
ve švech,nebot jeho dva rivalové vyhráli také.Všechna tři 
mužstva získala celkově stejný počet bodó,o jejich pořadí 
tedy rozhodovala vzájemná utkání,v nichž ovšem každé muž
stvo mělo 2 vítězství a 2 porážky.Ale skÓre z těchto utká
ní měl Kolín o jeden jediný gÓl nejhorší!Skončil tedy až 
na třetím,již nepostupovém místě t a sen kolínských hokejis
tů a hlavně hokejových fandů o postupu do druhé nejvyšší 
republikové soutěže se rozplynul.Velká škoda! 
Zklamání je to jistě obrovské,ale vinu musí hledat hráči 
jen u sebe.Kam se poděla jejich velmi dobrá předvánoční 
forma?A příznivci kolínského hokeje musí nyní jen doufat, 
že se jejich hoši dostanou během léta z deprese a že příš
tí sezona neskončí pádem do hokejových hlubin. 

21. Kromě dvou známých knihkupectví máme v Ko-

23. 

líně ještě jedno.Je podstatně méně známé a nachází se 
v ulici Na hradbách pod názvem Arton.Tento malý krámek bu
de v těchto dnech začínat již pátý rok své existence.Pů
vodně byla tato miniprodejna vedena svým vedoucím panem R. 
Tomkem jako antikvariát a prodejna grafiky.Nyní je již do
plněna novými knihami našich elitnějších nakladatelství a 
najdeme zde i koutek duchovní literatury.Po rekonstrukci 
se Arton od jara loňského roku rozšířil o další místnost, 
která je zasvěcena keramice a určena též pro občasné výs
tavy,lépe řečeno minivýstavy.Vystavoval tu např.i známý ko
línský malíř F.K.Foltýn. 

Velitel Městské policie v Kolíně I.Linhart 
zcela vážně prohlásil,že MP musí sice hlavně zabezpečit 
výjezdy na oznámení od občanů,pult centralizované ochrany 
a další věci,vyplývající ze zákona,ale . že bude kladen vět
ší důraz na pěší obchůzky městSkých strážníků.Specielně na 
ty pěší obchůzky bude asi celý Kolín velmi zvědavý,protože 
zatím byly vykonávány jen v dopoledních hodinách na Karlo-

vě náměstí · v přilehlých ulicích.Například na Zálabí nebyl 
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ještě obchůzkující strážník nikdy spatřen.A nejen na Zála

bí. 
Ve 13 hodin se ve studiu Okresního rozhlasu 

po drátě v Kolíně uskutečnila živá beseda.Do "horkého kře
sla" se posadila starostka našeho města paní Majerová a 
statečně čelila otázkám redaktorů Kolínských novin,které 
již nebyly plné jedu (slovní výprask,který dostali redak
toři od posluchačů živé besedy před čtyřmi týdny zřejmě 
vykonal své),ovšem zjevné nepřátelství zůstalo.Hlavně však 
paní starostka odpovídala na telefonické dotazy občanů,což 
byl jistě ten pravý a podstatný důvod,proč do kolínského 

"drátáku" přišla. 

Tilia,poměrně menší obchod společnosti Re
trakt v Kouřimské ulici,rozšířila svou obchodní činnost. 
Neprodává již jen výrobky chybějící v kolínských obchodech 
(jako např.dřevěné hračky,speciální potřeby pro výtvarní
ky,papírový stavebnicový nábytek rolpa apod.),ale provozu
je taky charitativní second hand.To znamená,že od občanů 
jako dary přijímá obnošené šatstvo,kabáty,svetr.y,prádlo, 
boty,hračky atp.,z nichž většina se odváží do sběrného 
střediska v Pardubicích,odkud je posílána všem potřebným, 
zejména do států bývalého Sovětského svazu a bývalé Jugo
slávie.Občané Kolína i jeho okolí mohou tedy vyprazdňovat 
sv~ skříně a šatníky a zbavit se tak všeho nepotřebného, 
kte~ ale jinde ještě udělá radost. 
Společnost Retrakt pracuje na církevních základech a její
mi podílníky,kromě pardubické čsl.církve husitské,je třeba 
i českobratrská církev evangelická v Kolíně. 

25. V Městském divadle Kolín se odpoledne a ve-
čer uskutečnilo setkání divadelních ctitelů s bardem čes
kých herců Milošem Kopeckým v pořadu nazvaném "Večer s Mi
lošem Kopeckým a jeho hosty".Jedním resp.jednou z nich by
la stále ještě populární "dívka na koš.těti" Petra Černoc
ká. Vyprávění Mistra Kopeckého,kde dominoval jeho osobitý 
humor,mělo pochopitelně velký úspěch. 
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Městský společenský d~m byl dějištěm dru
hého veřejného zasedání Městského zastupitelstva v Kolí
ně,řízeného starostkou města paní Z.Majerovou.Tohoto za
sedání se zúčastnilo asi 50 divák~. 

MZ nejprve schválilo zprávu o výsledku 

hospodaření města Kolína v r.1994. 
Hlavním bodem programu bylo schvalování 

městského rozpočtu pro rok 1995,který městskému zastupi
telstvu doporučila ke schválrní MR resp.finanční komise 
MěŮ Kolín.Opozice,kterou představuje v komunálních vol
bách 8 zvolených poslanců ODS v čele s bývalým starostou 
p.Buřičem,chtěla rozpočtové jednání přesunout na samos
tatné zasedání,protože se jí nezdál rozpočet seriÓzně 
připravený.K opozici se ovšem nikdo nepřipojil,takže je
jí návrh nebyl přijat.Dosáhla ale aspoň toho,že se každý 
jednotlivý bod rozpočtu schvaloval zvlášt.A to znamenalo 
šest úmorných,nekonečně dlouhých hodin jednání. 
Nakonec byl rozpočet,obnášející celkem asi 370 mil.korun 
a skládající se z více než 70 položek,postupně přijat. 
Nejvíc investic půjde na asanaci skládky na Vinici,dále 
pak na ozonizaci pitné vody,na vybudování sportovišt u 
několika škol,na rekonstrukci veřejné zeleně a Borků a 
na rekonstrukci chodníků,vozovek a osvětlení v dalších 
ulicích poblíž Karlova náměstí.Výrazně bude také podpořen 
provoz MSD ("Kul turáku"). 

MZ dále schválilo pro stavbu čistírny od
padních vod v Kolíně koupi pozemků na zálabsk~ straně 

města v rozloze cca 16 500 čtverečních metrů a jejich 
převedení do vlastnictví města Kolína.V t~to souvislosti 
také referoval ing.Frýba o přípravě cel~ akce pro stavbu 
čistírny,jež by se měla zahájit v letošním roce. 

MZ schválilo bezúplatné převzetí majetku 
Středočeských vodovod~ a kanalizací (~VAK) Praha,závod 
Kolín do v&~et ictví města Kolína.Bude-li tyto sítě pro
vozovat v našem městě VODOS,nástupnická organizace SVAKu 

' nebo někdo jiný,by se mělo rozhodnout do čtvrt roku.Proto 
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MZ uložilo MR,aby vybrala budoucího provozovatele a uzav
řela s ním smlouvu ještě před převzetím tohoto majetku. 

MZ tak~ schválilo,aby se Kolín stal členem 
dobrovoln~ho svazku obcí,vytvořeného pro správu skupinové
ho vodovodu a pro zabezpečení jeho provozu.V tomto svazku 
obcí J1Z jsou červen~ Pečky,Velim,Plaňany,Břežany I.,Ovčá
ry a Tři Dvory. 

Co se týče tzv.lustračních osvědčení,ozná
mila paní starostka,že sice není povinností členů MZ je 
předkládat,ale přesto již byla všechna,kromě jednoho,před
ložena. 

V závěreěn~ diskusi se hodně hovořilo o 
zprávě,která se objevila v některých denících a tak~ ve 
zpravodajství TV Nova,podle níž by se část kolínsk~ho hřbi
tova přeměnila na centrální německý vojenský hřbitov.Sem 
by se měly přemístit a soustředit pozastatky německých vo
jáků z II.světov~ války z celého území ČR,což se původně 
mělo stát v Chebu.Při diskusi se vysvětlilo,že se jedná 
o mylnou zprávu,která vznikla špatným pochopením jednání 
minul~ho Mě~ Kolín se správou německých vojenSkých hrobů 
v městě Kasselu o tom,že na kolínském hřbitově je v neoz
načených hrobech pohřbeno asi 250 německých vojáků,kterým 
bude zřízen nový společný hrob,jako se stalo i v případě 
sovětských vojáků.Současné vedení radnice,jak řekl místo
starosta pan Čábela,ani to minulé,jak řekl bývalý staros
ta pan Buřič,nemá a nemělo zájem o pohřbení ostatků němec
kých vojáků z celé ČR na našem hřbitově.Proto také v tom
to směru naše město s nikým nejednalo a jednat nebude. 

28. Podle OSS v Kolíně se za loňský rok (1994) 
zvýšily v České republice spotřebitelské ceny o 10,2%, 
z toho ceny potravin o 14% (v našem okrese o 13%),ceny 
služeb rovněž o 14%,ceny ve veřejném stravování o 11% a 
ceny nepotravinářského zboží o 7%. 
Z potravin vzrostla cena brambor o 105% /v kobin~okr.do
konce o 127%/,kávy o 108% /87%/,ceny masa a masných výrob
ků o 21% /20%/,ceny cukrovinek o 28% a ceny ovoce a zele-
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niny v pr~měru o 14%.Naopak nižší o 1 - 7% byly ceny vajec, 
mouky,rýže,luštěnin,subtropického ovoce a čaje. 
U nepotravinářskébo zboží se zvýšily ceny tuhých paliv o 
14%,obuvi a kožené galanterie o 13%,elektroniky a staveb
ních potřeb pouze o 2%. 
V r~stu cen služeb se projevilo zejména zvýšení nájemného, 
cen tepla,elektřiny,plynu,vodného a stočného - celkem o 
20 %.Poplatky za kulturu,zábavu a sport se v pr~měru zvý
šily o 18%.V restauračním stravování došlo k nár~stu cen 
jídel o 16% a nápoj~ o 4%. 
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., 
BREZEN 

O silničním obchvatu kolem Kolína se toho 
již nahovořilo hodně a jistě ještě hovořit bude.Samozřej
mě většina Kolíňáků je pro jeho uskutečnění.Jenomže pus
tit se do takováhle obrovská investiční akce,která bude 
stát možná víc než 800 milionů korun,obnáší spoustu jed
nání,výběrových řízení a jiných problémů. 
"Od počátečního návrhu až po konečnou realizaci uběhne 
ještě hezkých pár let a momentálně to vypadá tak,že kdyby 
vše šlo ideální cestou,mohlo by být první kopnutí slaveno 
už na konci tohoto tisíciletí, "říká šéf Dopravního úřadu 
v Kolíně ing. Špecinger a pokračuje: "Samotné provedení pra
cí by už mělo být selankou oproti martyriu,které tomu vše
mu předchází.Ovšem délka prací bude závislá na podmínkách 
daných investorem,kterým je Silniční investorský útvar 
Praha, pro dodavatele stavby." 
Nedávno proběhla veřejná soutěž na posudek "Vliv stavby 
na životní prostředí",ze které vzešel zpracovatel posud
ku Pragoprojekt Praha.Posudek má být vypracován do konce 
letošního června a potom proběhne veřejné projednávání, 
v němž musí investor prokázat,že stavba je realizovatelná. 
Dále by mělo následovat veřejné projednávání s obyvateli 
a zainteresovanými organizacemi.V případě kladného závěru 
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bude koncem r.1995 vyhlá~ena veřejná soutěž na projektan
ta dokumentace pro dzemní řízení.Poměr.ně značn~ časov~ 
zdržení může způsobit získávání pozemků od jednotlivých 
majitelů do rukou investora.Pokud ale bude,jako v přípa
dě silničního průtahu,schválena stavba Městským zastupi
telstvem v Kolíně za •'veřejně prospě~nou stavbu", bude mož
no získat pozemky o něco dřív,třeba i jejich vyvlastněním. 
V t~to době by se již také mělo uskutečnit výběrové říze
ní na firmu,která bude celou stavbu silničního obchvatu 

provádět. 

Kudy by měla vést trasa obchvatu?Na Pražském předměstí u 
odbočky na Novou Ves bude první z celkových tří mimoúrov
ňových křižovatek.Odtud povede trasa silnice asi ve sto
metrové vzdálenosti kolem zahrádkářské kolonie a Pekels
kého rybníka,dále údolíčkem mezi Štítary a Vejfukem,kde je 
II.ochranné pásmo vodních zdrojů a tak~ jediné plánované 
přemostění.Následovat pak bude druhá křižovatka se silni
cí od nemocnice na Uhlířské Janovice.Potom se trasa bude 
stáčet okolo cihelny a garáží za sídlištěm u sv.Jána a dá
le pak asi sto metrů od Polep.Za obchodním učilištěm na 
Štáralce dojde na třetí mimodrovňové křižovatce konečně 
k napojení na silnici směřující k Čáslavi. 
Celková d~lka obchvatu bude 6,9 km.Silnice bude dvouprou
dová,široká 11,5 ma nejvyš~í na ní povolená rychlost má 
být 80 km/hod.Podle optimistické vize by auta začala ob
jíždět Kolín v r.2001. 

Jedním z kladů partnerství na~eho města 
s nizozemským městem De Ronde Venen je třeba i to,že Ob
chodní a průmyslová komora tohoto města nabídla kolínským 
podnikatelům bezplatnou stáž,jež by se uskutečnila v Ni
zozemí.Byla by zaměřena na školení,manažerink i praxi v 
různých odvětvích,ov~em význam má jenom pro anglicky mlu
vící podnikatele.česky je totiž v Nizqzemí nikdo ~kolit 
nebude! 

Lávka vedoucí od železniční zastávky na 
Kmochův ostrov byla dočasně uzavřena.Nevyhovovala již 
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bezpečnostním předpis~m a tak se bude opravovat. 
Loni byl po mnoha letech obnoven přívoz 

z Kmochova ostrova na zálabský břeh.Letos se ale již opět 
nepřeváží,protože převozníkovi byla jeho pramice záhadně 
odcizena.Jednoho dne prostě zmizela resp.odplula neznámo 

kam. 

3. Před 120 lety se v Kolíně narodila Terezie 

4. 

Brzková (1875 - 1966) a nikdo tehdy samozřejmě netušil, 
že se narodila budoucí známá a slavná herečka.Snad nejví
ce na sebe herecky upozornila a nesmazatelně se tak vry
la do povědomí česk~ho národa titulní rolí ve filmu "Ba
bička",natočeného podle stejnojmenné idyly B.Němcové. 

Vyprávění znám~ho MUDr.Zd.Jebavého,ještě 

nedávného primáře kolínské stomatologie,jsou zajímavá,po
učná i vtipná.A tak jsme se například dozvěděli,že vlast
ně " ••• nezáleží na kartáčku ani na pastě,hlavně když se 
zuby čistí.Naši dědečkové si čistili zuby třeba popelem 
z viržínka,což bylo velice účinné.Potaš,která v popelu 
byla, čistila velice dobře a stačilo to." A s neskrývanou 
závistí jsme slyšeli,že " ••• jednou jsem při výzkumu sta
rých lidí v Kuksu našel dědu,kterému bylo 96 let,v živo
tě si nečistil zuby a chyběla mu jen jedna horní osmička. 
A tu ještě ztratil při císařsko-královských manévrech prý 

někde na Piavě." 
Kolínští příznivci operety se dočkali.Dnes 

večer uvedlo v našem divadle Městské divadlo z ~stí nad 
Labem slavnou Kalmanovu Čardášovou princeznu.Pochopitelně 
bylo vyprodáno a rozhodně prý nikdo nelitoval. 

V r.1994,tedy za loňský rok,bylo podle ko
línsk~ OSS v našem okrese uzavřeno 520 sňatků,ale rozve
deno 313 manželství.Pr~měrná délka rozvedených manželství 
byla 9,7 roků a tato manželství měla v průměru 1,5 nezle
tilých dětí.Tzv.rozvodový index dosáhl hodnoty 60,3 - což 
znamená,že na 100 nově uzavřených sňatk~ připadá v průmě
ru o něco více než 60 rozvodů.V samotném Kolíně je tento 
stav ještě horší,protože rozvodový index dosáhl čísla 75! 
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V r.1994 bylo v našem okresu provedeno 581 potratů,a to 

je o 155 méně než v r.1993. 
V kolínských knihkupectvích se objevily 

letáčky, že kniha loni zesnulého Jana Kamarýta "Kolínské 
zvony, věže a věžáci" je připravena k vydání .Bude to váza
ná kniha s množstvím fotografií a kreseb.Náklad knihy se 
určí podle nezávazných objednávek zájemců.Autorův bratr 
Ladislav (kostelník u sv.Bartoloměje a taky známý vůdce 
?.oddílu kolínských skautů s přezdívkou Havran)v letáčku 
upozorňuje,že kniha vyjde na podzim jako první díl trilo
gie "Zmizelý Kolín".Sám pak bude spoluautorem zbývajících 

dvou dílů. 

Odbor výstavby a územního plánování Měrt 
v Kolíně ve spolupráci s Dopravním inspektorátem policie 
<:m a Dopravním úřadem OkÓ Kolín vypracoval studii "Infor
mační navigační automobilový systém",která by měla řidi
čům usnadnit orientaci v našem městě. 
Na hlavních příjezdových komunikacích do Kolína budou u
místěny velkoplošná informační tabule,na nichž bude vyz
načen plán města a v něm poloha závodů či firem s přidě
leným naváděcím písmenem,číslem a barvou,podle jednotli
vých zón.Protože součástí tabule bude abecední seznam ko
línských závodů a firem,najde si řidič podle něj kÓdové 
označení hledané firmy či závodu a informační tabulky na 
rozhodujících křižovatkách ho navedou přímo až na hledané 

místo. 
Za uvedení své firmy /závodu/ v tomto systému bude muset 
zájemce pochopitelně zaplatit.Stanovená finanční částka 
je 15 000 Kč a každý rok se pak bude na udržování systé
mu platit 5 000 Kč.S instalací prvních tabulí se počítá 

již v letošním červnu. 

Na sněmu kolínské ODS zvolili jeho účastní
ci nov~ho předsedu.Stal se jím ing.Z.Světlík.Staronovým 
místopředsedou byl zvolen bývalý kolínský starosta pan J. 
Buřič.Na vlastní žádost odstupující dosavadní předseda 
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ing.Blecha tak učinil proto,že " ••• cítím určitou únavu 
z více než čtyřletého p~sobení na poli místní politiky." 
Sněm se taká zabýval zhodnocením výsledku komunálních vo
leb v našem městě,v nichž ODS obsadila až druhé místo,tře
baže najisto počítala s vítězstvím.Příčinu tohoto neúspě
chu vidí ODS ve výrazně populistickém programu vítězných 
"Kolíňák~" a rovněž v mediálním vlivu Kolínských novin.Od
stoupivší předseda ing.Blecha k tomu ještě dodal:"Část vo
lič~ zřejmě chtěla změnu za každou cenu,a proto volila tak, 

jak volila." 
Ano,většina volič~ změnu chtěla a prot o bylo tou hlavní 
chybou kolínská ODS,že i když popularita býval~ho staros
ty Buřiče v Kolíně obrovsky poklesla a pro většinu obča
n~ se stal nepřijatelným,přesto se stal znovu volebním líd
rem ODS pro funkci starosty. 
V t~to souvislosti bylo zajímav~ sledovat manévrování Ko
línských novin.I pro ně se stal pan Buřič nepřijatelným a 
na jeho opětnou kandidaturu reagovaly zcela záporně.Začaly 
proto plně podporovat sdružení "Kolíňáci" a jejich náklo
nost a přízeň trvaly až do voleb,po nichž ovšem brzy došlo 
k zásadní změně.~éfredaktor KN Petr Soukup se totiž mylně 
domníval, že za svou podporu "Kolíňák~" ve svých novinách 
se stane jakousi jejich "šedou eminencí" či přímo mozkem 
"Kolíňák~" a podle svých názor~ bude značně ovlivňovat veš
keré dění na radnici.Když pochopil,že se tak rozhodně ne
stane,byl těžce zklamán a ve svých novinách se otočil rov
nou o 180 stupň~."Kolíňáky",městskou radu i starostku a je
jí náměstky začal pomlouvat,ironizovat a obviňovat dokonce 
z povolební spolupráce s komunisty proti ODS,což prakticky 

činí dodnes. 
Klub přátel hudby v Kolíně zahájil v MD svou 

sezonu koncertem dechového kvinteta "Musica per cinque". 
Zájem veřejnosti představovalo bohužel . jen asi 60 divák~. 
Ale spokojených. 

Společnost nevidomých a slabozrakých zaháji
l a dnes ve Středisku zdravotně postižených v Kolíně kurs 
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slepeck~ho písma.Středisko zdravotně postižených se nachá
zí ve Sluneční ulici č.76,Kolín 2.Je to bývalý d~m pana 
Oldy Dobiáše,mistra klempířsk~ho a snad po cel~ republice 
známého turisty.Dožil se 94 let a ve sv~ závěti věnoval 
tento svůj dům zdravotně postiženým. 

9. v Regionálním muzeu byla zahájena výstava 

1 o. 

kreseb a grafik Jany Jebav~ a fotografií jejího manžela 
Zdeňka.Domovem manželů Jebavých jsou nedalek~ Poříčany. 
"Zdeněk představuje na výstavě zejm~na měkká zátiší, blí z;.;;. ~~ 

ká tvorbě Josefa Sudka.Jana má jasně definovaný kresebný 
styl s figurálními náznaky a jemnou poetikou," hodnotí je

jich práce kritik. 

Oblíbení komici Miroslav ~imek a Jiří Kram-
pol s dalšími herci Divadla Jiřího Grossmanna zavítali do 
našeho města,kde v MD sehráli odpoledne a večer představe
ní "Kavárna u Uršuly''.Obě představení,již měsíc předem vy
prodaná,byla jasně úspěšná a diváci,převážně fandov~ DJG, 
byli navýsost spokojeni. 

11. Kdysi velmi slavný (ve 30.letech hrával i 
nejvyšší soutěž esR) a stále nejpopulárnější fotbalový 
klub našeho okresu -AFK Kolín- působící nyní ovšem jen v 
divizní soutěži (t.j.až 4.nejvyšší soutěž),se od loňsk~ho 
roku potýká s finančními problémy.A bez peněz se dneska 
dá hrát fotbal snad jen amat~rsky. 
~ešení t~to neradostn~ situace nabídl bývalý ředitel Ko
rama,v současn~ době generální ředitel Benziny a také člen 
kolínsk~ho MZ za ODS,ing.Mareček.Ten chtěl kolínsk~mu fot
balu pomoci na cestu vzhůru,jenže s takovou podmínkou,že 
se AFK sloučí s kolínskou Spartou,rovněž p~sobící v divi
zi a mající podobné problémy.Vyvolal tedy jednání mezi o
běma kluby,ale k jejich dohodě,hlavně asi vzhledem k mno
halet~ rivalitě,nedošlo a zřejmě již n.edojde.Odpor spar
tanů k dohodě jistě posílila i finanční injekce od Korama 

' jehož majetkem ještě v nedávn~ době Sparta Kolín (pod náz-
vem Jiskra) byla./A není prý daleká doba,kdy se Sparta zrně-
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ní v FK Mogul Kol~n./ 
Ovšem o spojení obou klub~ v jeden neměl zájem ani AFK. 
Ten raději před začátkem jarní sezÓny některé hráče pro
dal a všem zrušil profesionální smlouvy,protože již neby
lo ani na výplaty,neplatilo se pojištění ••• A tak místo 
cesty k fotbalov~mu výsluní,nastává boj o udržení se as
poň v t~ divizi a možná dokonce boj o holou existenci. 
Příznivci AFK nyní vkládají své naděje do místostarosty 
mgr.Krumicha,nebot byl dlouholetým hráčem a později i 
trenérem tohoto klubu.Pom~že? 

Na návrh zástupce starostky mgr.Krumicha 
zrušila k dnešnímu dni městská rada komisi školskou,kul
turní a mládeže a zároveň okamžitě zřídila komisi škols
kou a mládeže a komisi kulturní.Dále jmenovala předsedky
ně těchto komisí - Mgr.M.Wiesnerová a PhDr.J.Mančalová
a jejich členy.Důvodem tohoto rozdělení resp.specirikace 
je jistě větší možnost zlepšení práce. 

Kolínský Sokol uspořádal Slavnostní akade
mii k výročí narození T.G.Masaryka a úmrtí jeho syna Ja
na.V první části programu vystoupil pěvecký sbor gymnázia 
a smyčcová kvarteto Collegium musicum.V druh~ části pak 
byly předvedeny ukázky cvičení všech věkových kategorií. 

15. Nejstarším v Kolíně žijícím rodem jsou 
Formánkové,kteří dnes slaví již 360.výročí narození prv
ního z nich.Byl to Jiří,který se v královském městě Kolí
ně narodil 15.března 1635.Jeho otec byl mlynářem a peka
řem a jmenoval se Jan Formanů (v té době nebyla ještě v 
Čechách příjmení trvale ustálená,proto ten posun ke zdrob
nělině příjmení od otce k synovi). 
Formánkové patřili k elitě města jako statkáři a mlynáři, 
někteří seděli i ve křeslech starostů našeho města.Věhlas 
získal Vladimír jako automobilový závodník a vítěz Rallye 
Monte Carlo.Dcery Formánků se často provdávaly za význam
né osobnosti,jako třeba byli spisovatel J.S.Machar či kre
slíř V.Morstadt.Na polích velkostatkáře Václava stoji dnes 
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kolínské sídliště a přes jeho krásný park,kde se tak hez
ky randilo,vede dnes silniční prOtah. 
Jaroslavovi,který se počátkem 80.let začal zajímat o své 
předky,se podařilo vypátrat šest hlavních rodových větví, 
potomci pěti z nich žijí v Kolíně dodnes./Příbuzným ští
tarské větve Formánků je i současný místostarosta Kolína 
Jaromír ~ábela./K 350.výročí vzniku rodu se před desíti 
lety uskutečnil I.sjezd ,sezvaný Jaroslavem,na kter~m se 

sešlo asi 50 Formánků. 
Vyznat se a nezabloudit v našem okresním 

městě je pro mnoho lidí z venkova či jiného města často 
velkým problémem,protože na ně v současné době přímo číhá 
řada složitých orientačních záludností a nemilých překva
pení při jejich cestě Kolínem.Proto všichni tito lidé uví
tají jistě novotou zářící orientační tabuli města Kolína, 
která se dnes objevila před budovou našeho nádraží. 

16. V dnešních Kolínských novinách /čís.10/ se 
jejich šéfredaktor Soukup vrací (což se dalo čekat) k vo
lební porážce ODS v našem městě a k obvinění ze strany ODS, 
že za tuto porážku mohou Kol.noviny.Píše:"Volební porážka 
ODS byla dána už ve chvíli,kdy zveřejnila jméno svého kan
didáta na post starosty.Jiří Buřič,muž,který v Kolíně sta
restoval předchozí čtyři roky,se vlastní vinou dostal do 
pozice,kdy byl pro drtivou většinu občanů ve své funkci 
nepřijatelný.Veřejnost ho měla zafixovaného jako politika 
se samolibým důrazem na vnější atributy starostovské funk
ce (viz např.mnohomluvné monology v rozhlase po drátě a 
veřejných vystoupeních či služební vůz VW Vento),muže ze 
své funkce odpovědného za sporné a rozsáhlé prodeje domů 
z majetku města (které ve svém důsledku zmrtvily centrum 
města v přehlídku bankovních domů a úřadů) a člověka pozo
ruhodně vstřícného ke svým dlouholetým kamarádům (aneb měs
tské lázně,které už nikdy nebudou měst_ské,natožpak lázně). 

Podle kolínské ODS je ale i dnes důvod porážky jiný-za 
něj můžou Kolínské noviny ••• necítím potřebu to "klausov
cům" vymlouvat,a tak dodám jediné.KN vyjádřily zřetelně 
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sv~j požadavek na změnu muže na postu starosty už dávno 
předtím,než se o nějakých kandidátkách vůbec jen uvažova
lo.Jestliže byl i přesto později Jiří Buřič vybrán za vo
lebního leadra ODS,museli ti,kteří ho vybrali,s negativní 

reakcí tisku počítat ••• " 
Co k tomu může dodat kronikář?Jen to,že většina kolíns-
kých občanů tentokrát s Kolínskými novinami souhlasí. 

Hudební divadlo Karlín se dnes odpoledne a 
večer představí na jevišti našeho divadla s klasickou a 
stále velmi oblíbenou operetou "Mam'zelle Nitouche".Ope
reta a ještě k tomu z Karlína = - totálně vyprodáno. 

Současný mistr ČR v šachu Bohemians Praha 
přijel k prvoligov~mu zápasu do Kolína ve sv~ nejsilnější 
sestavě v čele s velmistry ~mejkalem,Ftáčníkem a austral
ským Rogersem.Ani to však nestačilo a kolínští šachisté 
překvapivě,ale zaslouženě zvítězili 5 : 3,což v konečné 
tabulce způsobilo,že Bohemka skončila až druhá za Brnem, 
a tak svůj titul tedy neobhájila.Kolín skončil z desíti 
družstev na pěkném 5.místě. 

.. 
~ 

Od 14 do 19 hod.se konala v Zámecké odpo-
lední "Květinová josefovská" zábava. Hrála MHFK, své umění 
předvedly mažoretky,pohybová skupina Daisy a Klub spole
čenského tance.Jako host zpívala superhvězda z "Vlachov
ky'', u staré generace obrovsky populární Pepíček Zíma. 

V záplavě amerických filmů měly v minulých 
dvou měsících velký úspěch a staly se dokonce kasovními 
trháky kina Jas dva české filmy.Vůbec největší návštěv
nost měl "Učitel tance" režiséra Jireše a hned po něm ko
medie rež.~teindlera "Díky za každé nov~ ráno". 

Společnost Jana Kubelíka spolu s Kruhem 
přátel hudby připravila ke 115.výročí narození Jana Kube
líka v MD koncert "Kubelík tria" (J. Talich -housle,K.Fia
la - violoncello,K.Bilynská - piano). riKubelík trio" na
bídlo poměrně velmi slušn~ návštěvě 150 diváků klasický 
repertoár z díla L.van Beethovena,J .Suka a A.Dvořáka a . ',) 
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mělo zaslouženě velký úspěch. 

24. v našem okresním úřadě došlo k požáru na 

27. 

telefonní kabeláži.Povrchov~ sálavé teplo teplovodního po
trubí způsobilo změknutí umělohmotn~ izolace,po němž nás
ledoval přechodový odpor a zkrat.Požárem bylo přerušeno 
veškeré telefonické spojení,přicházející tímto kabelem. 
Ještě před příjezdem hasičů byl však požár zlikvidován sa

motnými zaměstnanci OkÚ. 

Městská rada schválila na svém zasedání fi-
nanční příspěvek na opravu chrámu sv.Bartoloměje ve výši 
500 tisíc korun,což je jedna pětina celkových nákladů té
to opravy pro letošní rok.Tuto pětinu požadovalo Minister
stvo ČR,financující opravu,jako spoluúčast města Kolína. 
Při t~ příležitosti byla starostka města paní Z.Majerová 
pověřena jednáním s majiteli chrámu,tj.římsko-katolickou 
církví,aby tato kolínská chlouba gotiky byla daleko více 
zpřístupněna veřejnosti (např. otevřením parkánu). 

Známý a ještě v nedávné minulosti velmi ús
pěšný cyklokrosový závodník M.Fišera odstoupil na vlastní 
žádost z městského zastupi telstva,kam byl zvolen za "Sdru
žení pro město Kolín" .Důvodem je jeho podnikatelské pra
covní zaneprázdnění.Městská rada toto vzala na vědomí a 
na jeho místo prohlásila členem MZ dosavadního náhradníka 
MUDr.Z.Jebavého,bývalého primáře kolínské stomatologie. 

Místostarosta mgr.J.Krumich informoval MR 
o návštěvě v partnerském švýcarském městě Dietikonu ve 
dnech 17.-20.t.m.,kterou uskutečnila osmičlenná delegace, 
vedená naší paní starostkou.Vyvrcholením této návštěvy by
lo podepsání smlouvy o spolupráci. 

Dále mgr.Krumich informoval o setkání a be
sedě podnikatelů,působících v okolí Karlova náměstí,s ve
dením radnice.Připomínky podnikatelů se týkaly úklidu ná
městí a přilehlých ulic, práce mšstské policie .: ve vztahu 
k cizincům (vietnamští stánkaři) či neoprávněnému parková
ní apod. 
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MR ustaví sedmičlennou tajnou komisi,která 
vyhodnotí čtyři nabídky na provozování městek~ hromadn~ 
dopravy v našem městě.Tito zájemci jsou esAD Kolín,~SAD 
Kutná Hora,mimokolínská soukromá dopravní firma Mědoma a 
současný provozovatel MHD v Kolíně p.Křivka (s jehož Ajkou 
je právě velká nespokojenost na radnici i mezi kolínskými 
občany),tentokrát pod firmou Ajka 2. 

V Družstevním domě se uskutečnilo setkání 
starostů kolínského okresu.Na programu,který připravil 
odbor životního prostředí okresního úřadu,byla ochrana ži
votního prostředí v rámci činnosti obcí a dotační možnos
ti v této oblasti.Příští setkání starostů se bude zabývat 
zajištěním veřejné autobusové dopravy za postupného omezo
vání státních dotací.Na konec dubna ho plánuje odbor do

pravy OkŮ. 
Jarním koncertem se v našem divadle před-

stavil Velký dechový orchestr Českých pošt a telekomunika
cí Kolín.U dirigentsk~ho pultu se střídali Jaroslav,součas
ný vedoucí orchestru,a Vladimír Zemanovi.Atraktivitu pro
gramu ještě zvýšila spoluúčinkující Taneční škola Ivany 
Krátk~.Zcela vyprodaný a velice úspěšný koncert byl záro
veň první vlaštovkou blížícího se Kmochova Kolína. 

Před dvanácti(!) diváky dosáhli košíkáři 
našeho města těsného vítězství nad Nymburkem.KolínSký BC 
(Basketbal! Club) je v hlubokém útlumu sportovní výkonos
ti a tím pádem i v hlubok~m stínu diváckého zájmu.Kolíns
ká sportovní veřejnost o něm téměř neví.Ani se nechce vě
řit,že Sokol Kolín,předchůdce dnešního BC,hrával v sezoně 
1948/49 nejvyšší republikovou soutěž.Nynější klub je ve 
středu tabulky krajského přeboru a může jen vzpomínat na 
II.ligu,kterou ještě před dvěma lety hrál. 
I když je v Kolíně o basketbal malý zájem,má oddíl kupo
divu 145 členů,kteří tvoří družstva mladších a starších 
žáků a žákyň,starších dorostenců,žen a mužů.Jako muži hra
jí i dorostenci a ženy pouze krajský přebor.Potěšitelné 
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však je, že mládí je na tom podstatně líp - starší žáci .:."*"· 

jsou v kraj.přeboru zatím na prvním místě a postoupí pro
to asi na mistrovství OR a starší žákyně už dokonce pes
toupily do jeho finálov~ skupiny.Budoucnost BC Kolín je 
tedy v mládí a pochopitelně taky v dobrých sponzorech, 
kterými jsou Kablo,Oeská spořitelna a Šafaříkovo stavi-

telství. 
Rekonstrukce star~ polikliniky,která je 

nyní majetkem Všeobecn~ zdravotní pojištovny,je rozděle
na na tři etapy.Ůkolem první bylo vybudování nov~ho vstu
pu do stomatologické budovy,druhou etapu tvoří vlastní 
přístavba a třetí je rekonstrukcí bývalého objektu poli
kliniky,který ještě předtím býval (ještě několik let po 
válce) budovou kolínského sirotčince.Celá rekonstrukce by 
měla skončit posledním prosincem t.r. 
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DUBEN 

V kině Jas bude dnes zahájena týdenní pře
hlídka filmli v rámci celorepublikov~ akce "1 00 let kine
matografie".Tato akce se systematicky pokusí o vymazání 
kulturního dluhu z doby totality,kdy komunistická cenzura 
z ideologických důvodů cílevědomě bránila nákupu (a tím ~ i

pádem i promítání v Československu) těch nejzajímavějších 
filmO.,vzniklých "za železnou oponou"v kapitalistick~m Zá
padě.Díky finančnímu zajištění z ministerstva kultury a 
parlamentu byla zakoupena sada prvních šesti filmli pro 
promítání v ČR,která byla ještě doplněna čtyřmi českými 
filmy, a dneškem počínaje se vydává na okružní pout český
mi biografy.V následujících pěti letech by měly v plilroč
ních intervalech následovat další sady,kter~ by filmov~mu 
divákovi umožnily shlédnout mnoho slavných a významných 
filmů z blízké i dávnější minulosti. 

Na Zámecké se konala výstava mysliveckých 
trofejí,na níž bylo k vidění 298 kusů trofejí,převážně srn
čích,z 50 mysliveckých společností našeho okresu. 
V loňském roce byl na okresu plánovaný odlov 1 193 kusu 
srnčího splněn pouze z poloviny.Bažantu bylo uloveno kolem 
4 tisíc a zajícO. kolem 2 tisíc kusu.Výborn~ je,že se začí
ná utěšeně zvyšovat stav koroptví,nad nimiž již mnoho od-
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borníků lámalo hůl.Rozmnožování stavu koroptví napomáhá 
změna způsobu hospodaření na polích a také již několik 

let po sobě mírné zimy. 

Během prvního čtvrtletí letošního roku se 

řidiči v Kolíně opět nepolepšili.Jenom v březnu totiž do
šlo k 98 dopravním nehodám,při nichž jeden člověk zahynul, 
čtyři lidé byli zraněni těžce a čtyřiadvacet lehce.~koda 
představuje cca jeden a půl milionu korun.Nejčastější pří
činou těchto nehod byla nedovolená rychlost a nedání před-

nosti v jízdě. 

4. Dnes se vrátili z texasského Houstonu (USA) 
paní starostka Z.Majerová a její zástupce pan J.Čábela.Se
známili se tam s ekologickým programem firmy Gundle (vý
roba,laboratoře,vývoj),která také kolínskou minidelegaci 
oficiálně pozvala a vše i s cestovným hradila.Pozvání z
prostředkoval Metrostav,jenž provádí za pomoci nepropust
né fÓlie firmy Gundle zajištění a likvidaci letit~ kolín

sk~ skládky na Vinici. 
V režii od Nového roku nové ředitelky Regi-

onálního muzea byla slavnostně zahájena reprezentační výs
tava ke lOO.výročí tohoto muzea.Výstava potrvá do 24.květ
na a koná se v tradičních výstavních sálech v Brandlově 
ulici a rovněž i v nedaleké tzv.staré škole,která je sou
částí běžně nepřístupného areálu chrámu sv.Bartoloměje 
(vpravo od dávno uzavřeného hlavního vchodu do chrámu). 
Ke svému výročí nabízí RM ilustrované "Muzejní noviny", 
které informují o minulosti i současnosti muzea,o jeho 
činnosti a všech sbírkách.Je vydán i pamětní list s kres

bou F.K.Foltýna. 
Vystaveno je množství exponátů ze všech sbírkových fondů. 
úvodní část je věnována historii muzea Ja díky dobovým 
snímkům přibližuje návštěvníkům nejen první expozice,ale 
třeba i pozdější stálé archeologické výstavy a též mnoho
krát vzpomínanou expozici J.G.Debureaua z r.1968.Nejpest
řejší 3sou asi přírodovědná a archeologická oddělení,ale 
jsou tu i obrazy známých i neznámých umělců /J.Funke,J.Su-
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dek,L.Kuba,R.Kremlička,B.Blažek aj./.Z významných osob
ností nebylo samozřejm~ zapomenuto na F.Kmocha a J.Kube
líka.Vystavován je i starožitný nábytek,zbraně,knihy apod. 
Lidi jsou lidi,a tak se velké pozornosti návštěvník~ t~ší 
ozdobná záchodová mísa ze zásmuckého zámku. 
V Kremličkov~ výstavní síni v prvním patře je přebohatá 
expozice numismatiky,v jejímž středu jsou vystaveny i nej
cennější klenoty - krychnovský poklad a zlat~ pravěk~ 
předměty,kter~ se prý muzeum ješt~ nikdy neodvážilo vysta

vit v takovém množství. 
Až dojemně p~sobí,a proto se tak líbí,prohlídka přízemí 
již zmín~n~ staré školy,kde na prastarých,rozpraskaných 
školních lavicích jsou rozmist~ny,ale spíš jakoby ve spě
chu pohozeny,tehdejši učební pomtlcky."Skoro by se chtělo 
věřit,že odtud ty děti před chviličkou odběhly,"tiše řekl 

vedle mne stojící ~tarši pán. 

Naše město také vlastni (až nečekaně) 91 
hektartl lestl.Nacházeji se nejen v katastru Kolina,ale i 
Zibohlav,~titar,Sendražic a Tři Dvortl.Dnes se uskutečnilo 
jednáni,na kterém zástupci MěŮ domluvili jednotnou formu 
dalšího obhospodařováni těchto lesů.Předpokládaný roční 
výnos z tohoto majetku města je 25 tisíc korun. 

Mezi vybranými dvanácti českými městy,ve 
kterých se uskutečnila velkolepá mÓdní přehlídka Profas
hion ~5,byl i Kolin.Za velik~ho zájmu Koliňaček předsta
vilo dnes asi 20 modelek v MSD celou řadu známých firem 
z oblasti mÓdy.Byla to téměř dvouhodinová show s projekce
mi a hudebním doprovodem.Podle organizátora i divaček šlo 
o největší mÓdní divadlo,jak& kdy Kolín viděl. 

Kolínský rozhlas po drátě vysílá každých 
čtrnáct dni pořad nazvaný "Kolínský Hyde Park" ,při němž 
muže každý občan zavolat do studia RD svtlj názor a upo
zornit na problém,který ho v našem městě trápí či dokon
ce rozčiluje.V dnešním vysílání byly hlavně kritické při
pomínky k všeobecně špatným službám Technických služeb 
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města Kolína a k městsk~ policii,která by měla po městě 
vice pochůzkovat a být tedy více vidět , a která by např. 
měla mnohem ·l:í p hlídat na novém mostě,kde řádí rozbíječi 
skel u zábradlí na zálabské straně tohoto mostu.(Ta vys
klená zábradlí byl opravdu neštastný nápad!) 

?.duben je v kalendáři uveden jako Světo
vý den zdraví,a proto Okresní hygienická stanice Kolín 
připravila od 10 do 18 hod.na nové poliklinice "Kolínský 
den zdraví".Všichni příchozí si mohli nechat změřit svůj 
tlak,cholesterol,zkontrolovat váhu a případně se poradit 
s přítomnými odborníky,jak zlepšit svůj nevábný zdravot
ní stav.Domů ke čtení si mohli odnést spoustu brožurek 
(návody na redukční diety,příklady jídelníčků,recepty na 
sÓjov~ pokrmy apod.) a zároveň bylo možné zde některé vý
robky racionální výživy i ochutnat.Zájem o tuto akci byl 
tak veliký,že překonal všechna očekávání. 

V zálabském kinu Jas skončila přehlídka 

filmů v rámci celorepublikové akce "100 let kinematogra
fie".Během sedmi dnů bylo promítnuto 10 filmových snímků 
celovečerních i krátkometrážních.I když se většinou jed
nalo o neatraktivní filmy,byla jejich návštěvnost velmi 
slušná.Nejnavštíveněj ším byl americký "motorkářskýu film 
režiséra Hoppera "Bezstarostná jízda",následovaný rovněž 
americkým "pinkfloydovskýmn filmem rež.Parkera "Zeo".Pře
hlídka byla bohužel několikrát pokažena promítačským laj

dáctvím. 
Dnes také skončila náročná a pro mnohé vy

čerpávající plesová sezona.Během ní se tančilo nejen v MSD 
ale i na Zámecké a v Družstevním domě (který se stále ne-
může zbavit hanliv~,byt částečně familiérní,přezdívky tr
vající snad již přes dvě generace - "Kravín") .Jasnou pře
vahu měly hodně navštěvované maturitní plesy.Obvyklé bylo 
vstupné kolem 30 Kč,ale např.Erotický ples stál 250 Kč. 
K tanci hrály převážně místní kapely,jako Kmochova hudba 

' Universal,Exodus či Combo 2,což je znovuobnovené,v 60. a 
70 letech velmi populární , Combo. 

' 
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8. Přesně tři roky svá existence u kolínských 
hasičli má za sebou devátý ''tísňový" kanál občansk~ radio
stanice.S nápadem využít amatérská radiostanice k užiteč
ným účellim přišel tehdy kolínský Klub radioamatérů a za 
pomoci okresníhoúřadu,který pro hasiče radiostanici zakou
pil,se tento nápad uskutečnil v praxi.V r.1993 dosáhl po
čet volajících čísla 35,loni to bylo již 60 případů.Nejed
ná se jen o oznamování požárů,ale jsou to i oznámení pro 
policii o vloupání,o nálezu zraněného člověka,o ucpání 
křižovatky,prosby o zavolání odtahové služby apod. 

10. Přednosta Okresního úřadu v Kolíně ing.Jan 

11. 

Soukup jmenoval na místo ředitele kolínské nemocnice MUDr. 
Jana Rakušana,který byl (po odchodu dosavadního ředitele 
MUDr.L.Rubáše na funkci ministra zdravotnictví) ředitels
kým postem pouze prozatímně pověřen.K Rakušanovu jmenová
ní došlo již několik hodin po ukončení výběrového řízení, 
do něhož byl přihlášen jen on sám. 

Druh~ kulat~ jubileum kolínské kultury 
v tomto roce a dokonce i v tomto měsíci slaví Kolínská 
filharmonie,která u příležitosti svých 90.narozenin pořá
dá večer v MD výroční koncert. 
Nápad,založit orchestr,jenž by byl schopen zahrát velká 
symfonická díla,vznikl v kolínské hospodě U Bílého anděla, 
přezdívané "Vrahovna" (dnešní Naivní restaurant) roku 1904. 
Na jaře r.1905 již mohl ředitel kliru sv.Bartoloměje Josef 
Winter zahájit první zkoušky a v červenci téhož roku se 
na Zámecké pod jeho taktovkou konalo první vystoupení še
desátičlenného orchestru. 
Kolínská filharmonie byla vždy a je amatérským orchestrem. 
Pod vedením dirigenta O.Tvrdého vystupuje v současné době 

větěinou v rámci abonentních koncert~,pořádaných kolíns

kým Kruhem přátel hudby.Největší úspěchy u domácího obe
censtva slaví vždy při tradičním již prosincovém koncertu , 
kdy před vyprodaným hledištěm uvádí oblíbenou Rybovu mši. 
Základ KF tvoří dlichodci hlavně z řad učiteld,doktorů a 

inženýrli.A tak vzhledem ke svým důchodcovským věkům vidí 
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členov~ KF naději pro budoucnost v stále se lepšící spo
lupráci se Základní uměleckou školou v Kolíně,která již 
nyní dodává filharmonii tři muzikanty.Po stránce finanč
ní je KF částečně podporována městským úřadem. 

V MD se konal country-koncert skupiny "Po-
ny expres" se zpěvačkou Milenou Soukupovou,který radost
ně přivítali fandové country hudby z našeho města i oko
lí.Hostem tohoto pořadu byl herec Pavel Zedníček,pořád 
velmi populární televizní bavič,v neutuchající honbě za 
penězi pomalu ovšem ztrácející své herecké renomé. 

14. v prostoru "ječné půdy" opuštěné budovy 
bývalého pivivaru došlo k požáru podlahových prken.Po o
hledáni místa požáru vše nasvědčovalo tomu,že tam byly 
nepovolané osoby,které manipulovaly s otevřeným ohněm. 
Hlášení hasičů dál pokračuje: "Takové případy začínají být 
v poslední době časté.Důvodem je zřejmě pohyb nepovola
ných osob v opuštěných budovách,které nejsou zajištěny 
proti vstupu těchto osob.Příčinou požáru potom může být 
rozdělávání obně,kouření,hry děti i úmyslné zapálení. 

1 6. Dnes bylo skončeno soudní řízení s pacha-
teli brutální vraždy podnikate Pichla,která se stala 27. 
září loňského roku v Kolíně.Krajský soud v Praze odsoudil 
bratra zavražděného Martina,který tuto vraždu zosnoval 

' nebot potřeboval bratrovy peníze na zaplacení svých dlu-
hů,i jeho komplice,nájemného vraha M.Knížka,oba k 15 le
tům vězení.Soud zjistil,že v nočních hodinách 27.9.vnikl 
Knížek do odemčeného domku Pichlových,železnou trubkou 
umlátil spícího podnikatele a z trezoru odcizil 1 milion 
200 tisíc korun,za což měl dostat odměnu 750 tisíc korun. 
Ke 13 letům vězení byla odsouzena také manželka zavraždě
ného Zuzana,která připravila vražednou zbraň a pomáhala 
otevřít trezor. 

18. V noci na dnešek řádil na Plaveckém stadi-
onu zloděj.Z pokladny ukradl 8 500 a z výherních automatu 
20 000 Kč.Další peníze kradl v kancelářích,takže celkový 
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jeho zisk byl 41 000 Kč.Poškozené zařízení má hodnotu cca 

8 000 Kč. 

Ode dneška až do 28.dubna probíhá v Klubu 

Zámecká výstava k mezinárodnímu Dni země,kterou připravil 
odbor životního prostředí Okrt Kolín.Na výstavě jsou pře
vážně dětské výtvarn~ práce ze soutěže "Životní prostředí 
a my".Kromě toho je zde (úmyslně naturalisticky) ukázáno 
odpadové hospodářství /viz převržená popelnice/ a předsta
vena řada ekologických zajímavostí.Celá výstava je d~kazem, 
že i ekologie se dá lidem ,a hlavně dětem , přibližit živým 

způsobem. 

Podle informací denního tisku potrvá lik

vidace (ještě nedávno dominantního kolínského podniku) 
a.s.Tesly Kolín ještě asi dva až tři roky.Největším pro
blémem jsou zásoby a pohledávky staršího data.Jejich vymá
hání velmi ztěžuje dnes již obtížné hledáni skutečných 
dlužnik~,protože hodně bývalých státních podniků prošlo 
privatizací,aniž by bylo přesně definováno převzetí jejich 
dluhů.Z předběžných odhadů vyplývá,že při splněni všech 
předpokladů bude vytvořen likvidační z~statek asi 20 - 25 
milionů korun,který se po skončení likvidace rozdělí mezi 
akcionáře.Zatím ale k dnešnímu dni činí dluh Tesly zhruba 

240 milionů korun. 

Ve vinárně pod Malou galerií v ulici Na 
Hradbách se uskutečnil poetický večer s názvem "Kecy,kecy 
a taky ňák:ý verše".Sv~ nekonvenční literární práce tu čet
li J.Choceňská z Neratovic a P.Polák z Prahy.O hudební do
provod se jim staral populární kolínský harmonikář "Prda" 
Bláha.Na místní poměry se sešlo rekordních 40 posluchačů. 
A prý docela spokojených,i když své jistě sehrálo i popí-

jená vínečko. 

Od sedmé hodiny ranní se konaly na starém 

labském rameni Ovčačce (ještě kousek za Hánínem) rybářské 
závody.Uspořádal je Český rybářský svaz Kolín nejen pro 

sv4 členy,ale i nečleny a mládež. 
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Na zasedání městsk~ho zastupitelstva mělo 

padnout rozhodnutí o tom,kdo bude od 1.června novým pro
vozovatelem kolínsk~ městsk~ hromadn~ dopravy.Ze čtyř 
kandidátů,přihlášených do veřejn~ soutěže,výběrová komise 
vybrala ČSAD Kolín,jenomže jeden z dalších účastníků sou
těže,firma Mědoma,se proti výsledku výběrov~ komise odvo
lal.Toto odvolání bude řešit paní starostka a poté prav
děpodobně odvolací orgán na ministerstvu a možná dokonce 
i soud.Tím se celá záležitost jistě natolik protáhne,že 
k l.červnu zřejmě ke jmenování nov~ho provozovatele MHD 
nedojde.V takov~m případě,jak řekl místostarosta pan Čá
bela," ••• může město,podle zákona o silniční dop!Pavě ve 
veřejném zájmu,provozování MHD přikázat na nezbytně nut
nou dobu dosavadnímu provozovateli,kterým je AJKA.Vznikl~ 
náklady by Ajce samozřejmě hradilo město." 

Dvěma představeními hry "Záskok" se v na
šem divadle opět úspěšně představilo Divadlo Járy Cimrma
na.O den dříve sehrálo pro děti libereck~ Naivní divadlo 
Andersenovy "Červené pantoflíčky". 

26. Sice opožděně,ale určitě již definitivně, 

přišlo do Kolína jaro.Včera ještě nesměle,ale dnes už v 
plné kráse proudilo ulicemi.Bylo vidět rozepnuté zimní 
kabáty a bundy a daleko vice úsměvů.Ty zimní kabáty a bun
dy již zítra z ulic zmizí,ty úsměvy snad zůstanou. 

28. Akéla - bylo skautské jméno býval~ho slav-
n~ho kolínského skauta a zemského náčelníka Skautu MUDr. 
Josefa Cyvína.V r.1992 při Okresní radě Junáka v Kolíně 
vznikl a podle Ak~ly byl pojmenován "Ak~ltlv fond bratrst
ví" .Jeho cílem bylo zajistit finanční prostředky pro čás
tečně ochrnut~ho kolínsk~ho skauta Jirku Hladíka,kterému 
po těžkém úrazu dávala naději jen nákladná operace u ví
deňského profesora Millesiho.Cena této operace byla ovšem 
závratná - 600 tisíc korun. 
Víc jak polovinou tohoto obnosu přispělo Ministerstvo škol
ství ČR a kolínské zdravotnictví 1 a díky AFB,tedy díky obě
tavosti skautů kolínsk~ho okresu i celých Čech,menších 
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sponzor~ a veřejnosti se podařilo shromáždit i zbytek pot
řebných pen~z.Do cel~ akce se zapojili i skauti z Rakouska

1 

a když prof.Millesi viděl,jaR velk~ nadšení a solidarita 
provází tuto akci,zařadil nakonec operaci do rámce celo
sv~tového výzkumu a neúčtoval ji.~čtovány byly jen násled
n~ menší,doplňující operace,jejichž výsledek není zatím 
znám.Ale ta hlavní operace dopadla dobře. 
Nadace, jež byla založena pro správu "Ak~lova fondu bratrs
tví", pomáhá již i jiným.Pro skauta z Plaňan s dýchacími 
obtížemi zakoupila tzv."pračku vzduchu" a hluché skautce 
ze Svatoslavi značně přispěla na kochleární implantát,dí
ky němuž bude zase slyšet.Konto nadace,která je už velmi 
známá po cel~ česk~ veřejnosti,poslouží v budoucnu i dal
ším potřebným. 

V Českých Budějovicích si výborně vedl v ná
rodním kole soutěže komorních orchestr~ základních umělec
kých škol kvintet dechových nástrojů ZUŠ Kolín,vedený P. 
Brůžou.Kolínský kvintet získal ve své kategorii skvělé 
první mí sto. 

29. Odpoledne se na Zámecké odbývalo krajské 

30. 

kolo folk a country písňové soutěže Porta.Soutěžící bojo
vali o postup na celostátní Portu v Plzni. 

Styl hudby zůstal na Zámecké zachován i večer,kdy se tam 
konal countrybál. 

Ve studiové scéně MD se hrála derniéra 
hry "Tanec života". Ůčinkoval kolínský amatérský soubor 
pantomimy IKDYŽ.Návštěva byla smutná,přišlo jen několik 
přátel a známých hrajících mimů. 

V hodinách večerních a zvlášt pak nočních 
ulice i rynk i města okolí všelikým ošklivošeredným ženám 
čarod~jným patřily,s nimiž neradno tamo setkati jest.Jen 
mládež některá udatná i veselá sobě u ohňůch velikých po
sedává piesně zpievajíc.I blíže Kolína našeho několikero 
ohňůch takových viděti bylo jest. 
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KVĚTEN 

Klub královsk~ho města Kolína připravil 

pro kolínskou veřejnost prvomájovou procházku Kmochovým 
ostrovem,kde instaloval jednodenní, nostalgicky laděnou 
výstavu,věnovanou historii tohoto ostrova.Na fotokopiích 
byly k vidění sokolské slavnosti,sportovní závody,pří
jezd prezidenta E.Beneše,koncerty Kmochovy hudby,plovár
na,Hulíkova rybárna,prosla ená zahradní restaurace a ji
n~ další pamětihodnosti Kmochova (dříve Dolního) ostrova. 
Bohužel ovšem deštiv~ počasí výstavě nepřálo,a tak přiš

lo snad jen sto návštěvníků. 
Vzpomínky na ještě nedávno povinn~ prvo-

májov~ slavnosti v režii komunistů se letos konaly od 
9 hod.na Zámeck~.Po jistě "úderných" proslovech vedou
cích činitelů kolínsk~ KSČM,poslouchalo pak několik desí
tek většinou přestárlých soudruhů a goudružek Keltnerovu 

dechovku. 
Rovněž na Zámecké pořádal od 14 hod.Klub 

přátel Kmochovy hudby Májovou veselici.Před početnou náv
štěvou hrál oblíbený Malý dechový orchestr MHFK. 

2. Telefonicky upozorněná MP opravdu našla 
dnes dopoledne německého ovčáka,přivázaného poblíž zálab
sk~ho mlýna.Pes,který již byl ve stavu značného zoufals-
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tví,byl převezen na policii,kde mu byl poskytnut dočasný 

útulek u znám~ho již psovoda. 
Dočasn~ přístřeší u MP získal v noci na 

dnešek i jeden 74 letý občan našeho města,kter~ho včerej
ší prvomájové veselí zmohlo natolik,že se uložil ke spán

ku přímo na Karlově náměstí. 
Na pozvání firmy Groner a Kvaerner podnikla 

delegace kolínské Elektrárny pracovní cestu do ~védska.Je
jím cílem byla návštěva a prohlídka tepláren v Silkeborgu 

a třídírny a spalovny v Sande. 

v MD se konal slavnostní večer k 50.výročí 

skončení II.světové války.Slavnostní projev paní starost
ky Majerov~ sledoval,kromě zástupců městského a okresního 
úřadu a odbojářů,nepříliš velký počet diváků,hlediště by
lo zaplněno sotva z jedné třetiny.Po projevu zazpíval Ko
morní sbor ZUŠ v Kolíně z Masarykova zpěvníku,a pak již 
koncertoval Felix Slováček se svým orchestrem,který poslu
chačům hrál převážně swingové "glennmillerovky",tolik při

pomínající poválečnou dobu u nás. 

5. I když se od 1.dubna zdražilo poštovn~, 

takže např.na dopisy ve vnitrostátním styku musíme tea 
nalepovat poštovní známky v hodnotě 3,60 Kč (dřív 3 Kč) 
a na dopisnice v hodnotě 3 Kč (dřív 2 Kč),stále prý jsou 
občané,kteří z nepozornosti,neznalosti či vědomě posílají 
psaní i dopisnice oznámkované postaru.česká pošta v Kolí
ně proto dnešním dnem upozorňuje,že takové zásilky budou 
sice doručeny,ale adresát bude muset před převzetím dopi
su či dopisnice doplatit dvojnásobek chybějící hodnoty, 

jak stanoví poštovní řád. 
Odpoledne položila delegace kolínské soci

ální demokracie na našem ústředním hřbitově kytici kara
fiátů k památníku obětí fašizmu z řad ČSSD.Historický vý
klad podal přítel (tak se nyní mezi sebou oslovují soc. 
demokrat~) Hrdina,který přítomné seznámil s osudy členů 
ČSSD za II.světové války a hlavně v sam~m jejím závěru. 
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Na 27.sjezdu ČSSD byl do vedení t~to stra

ny opět zvolen kolínský rodák Miloš Zeman. 
V MD se večer hrála drsná komedie J.Krause 

"Nahnili~ko" .Hostovalo Divadlo Na Zábradlí a v hlavni ro
li vidělo t~měř zaplněné hlediště vysokou,hubenou,ale vel
mi vzdor tomu populární Ivanu Chýlkovou.Divácký ohlas na 
hru jako takovou byl dost rozpa~i tý, ovšem Ivana "válela". 

V areálu kolínské jízdárny uspořádala sku-

pina historick~ho šermu "Páni z Kolína" akci nazvanou 
"Pod korouhvi a kalichemn. Vše začalo již dopoledne pro
hlídkou zbroje a zbraní (i palných),kulis středověké tvr
ze tržiště.Od 14 hod.byla pak svedena dvacetiminutová 
bitva,v niž husité porazili křižáky,kteří se ve třech po
kusech snažili ztéci husitské hradby.Do Kolína se sjelo 
na tuto akci asi 130 bojovnikfi z různých koutfi Čech,Mora
vy i Slovenska a doplnilo tak 15 bojovníků z našeho měs
ta.Bitvu sledovalo víc jak tisíc velmi spokojených,dočas
ně však ze střelby ohluchlých , diváků.Pro velký úspěch se 

proto vše má za rok opakovat. 
Klub šermířfi "Páni z Kolína" vznikl v r. 1992 a věkovým 
průměrem 21 let patři k nejmladším v republice.Ve všedni 
dny v podvečer trénují a o víkendech objíždějí rytiřsk~ 
srazy a bitvy po celých Čechách. 

Na dvoře kolinsk~ho hasičského sboru byla 
velká slavnost,které se zú~astnili i náměstek ministra 
vnitra (Kolíňák) V.Zeman a přednosta OkŮ Kolín J.Soukup. 
Před mnoha hasiči ve slavnostních uniformách a početným 
davem civilistů posvětil pražský světící biskup Lobkowitz 
sochu sv.Floriána,patrona hasi~fi. 

7. V Čáslavi se v mezinárodním lehkoatletickém 
utkání přátelsky střetly dorosty Kolína,Čáslavi,Moravských 
Čejkovic a německ~ho Motor Berlin Weissensee.Ve všech ka
tegoriích zvítězili chlapci a dívky z Kolína. 

V 37.ročníku silničního běhu Kolín-Velký 
Osek-Kolín (20 km)si z kolínských běžců nejlépe vedl staT1 
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nezmar Stránský,který zvítězil v kategorii běžců nad 60 

let. 

Po odhlasování v Parlamentu ČR připadá le-
tos poprvá Den osvobození od fašizmu,tedy skončení II.sv. 
války v naší republice,na 8.května.Datum 9.května,spojen~ 
s přích0dem sovětsk~ armády do prakticky již osvobozené 
Prahy a pre~ zneužit~ ve svůj prospěch totalitním reži-

I 
mem u nás,se tak stalo minulostí.Dnes je to tedy rovných 
50 let,co v naší republice skončila válka. 

Podle kolínsk~ OSS podnikalo loni v oblas-
ti cestovního ruchu na okrese Kolín 10 cestovních kance
láří.Nejvíce osob -7 190 - vycestovalo loni prostřednic
tvím těchto kanceláří do Itálie,do Chorvatska vyjelo osob 
1 567 a třetím nejnavštěvovanějším státem bylo s 1 380 ob

čany Španělsko. 
Nejvyšší průměrný počet pobytových dnů -13- připadá na 
~ecko,9 na Norsko a Slovensko,? na Španělsko ,Itálii a 
Ohorvatsko.Výhradně jednodenní zájezdy směřovaly do Polska. 

Další zpráva OSS hovoří o příčinách smrti 
občanů našeho okresu.V uplynulých 5 letech zemřelo průměr
ně ročně 1 263 obyvatel.Na celkovém počtu úmrtí se 58 % 
podílely nemoci oběhov~ho ústrojí,následovaly novotvary 
s 23 %,úrazy,otravy a sebevraždy se 7 %,nemoci dýchací 
soustavy se 4 % a nemoci trávicí soustavy se 3 %. 
Těchto 5 skupin nejčastějších nemocí,které byly příčinou 
úmrtí,se prakticky od r.1960 nemění,ale jejich podíl na 
celkovém počtu úmrtí se ze 75 % roku 1960 zvýšil na 95 % 
v loňském roce! 

11. V Kouřimsk~ ulici se začalo provádět pře-
dláždění a rekonstrukce vozovky spolu s chodníky.Navázalo 
se tak na "pěší zÓnu" ulic Kutnohorské a Brandlovy.Ohodní
ky budou zdobit zasazen~ stromky a bude též i jiné veřej
n~ osvětlení.Práce by měly skončit před termínem Kmochova 
Kolína.Nov~ dláždění by měly letos ještě dostat ulice Ka-
roliny Světl~ a Na Hradbách. 
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Až do 14.září bude ode dneška Elektrárna 

Kolín a.s.vyrábět tepelnou a elektrickou energii pouze 
v plynov~m kotli K6.Tím by mělo dojít k podstatnému sní
žení znečištování životního prostředí v Kolíně pro toto 

udan~ období. 

14. Předevčírem,včera a dnes se v centru Kolí-

na pohybovala téměř tisícovka mladých muzikant~ z celých 
eech.Jejich hostitelem byla Základní umělecká škola Fr. 
Kmocha,která z pověření Ministerstva školství ČR uspořá
dala Ústřední kolo soutěží dechových orchestr~ ZUŠ České 
republiky.Všechny koncerty (v MD,na Zámeck~,na Karlově 
náměstí) byly kolínské veřejnosti přístupny zdarma,jenže 
Kolínští o ně projevili jen malý zájem.Bezprostřední at
mosféra,kterou vzdor tomu mladí hudebníci vytvořili sami 
sobě,byla ale vynikající.Velká škoda jen,že mladé kapely 
zaskočila deštivá sobota a neděla,a tak sešlo z plánova
ných pouličních vystoupení.Venku se tedy hrálo jen v pá
tek odpoledne na Karlově náměstí. 
Soutěžním dnem byla sobota,kdy v MD a na Zámecké proběhlo 
ono ústřední kolo,které bylo i celorepublikovým finálem. 
V kategorii do 16 let zvítězil čtyřicetičlenný kolínský 
dechový orchestr,střídavě vedený dirigenty Štastným a Pod
neckým.To bylo radosti!Absolutním vítězem sez ~ rozailů ka-
tegorií se pak stal orchestr z Příboru. 
Kromě špatn~ho počasí a malého zájmu divák~,proběhla celá 
tato víkendová akce bez problém~ a hosté z celé republiky 
nešetřili chválou nad organizací,9ož je nejen pochvalou, 
ale i zadostiučiněním pro učitele kolínské ZUŠ. 

15. Počínaje dnešním dnem se uzavírá kolínská 
křižovatka u Jednoty na plné čtyři týdny, a z toho důvodu 
se všeobecně očekává asi jedna z nejkritičtějších situací 
v historii kolínské silniční dopravy.Všechno to způsobují 
dokončovací práce na této "páteřní" křižovatce našeho měs
ta,která bude za jeden měsíc opět zprovozněna v podobě 
kruhového objezdu.Na něj bude také současně napojen "prů-
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pich" z nov~ho mostu.Do t~ doby bude ovšem vnitroměstská 
i kamionová doprava svedena do bočních úzkých ulic, ě.imž _. 

bude jistojistě rozehrána celoměsíční hra na nervy řidi
čů,ale i chodců a v okolí bydlících občanů.Tyto objíža
kov& trasv budou ve směru na Brno vedeny ulicemi Žižko- ~. 

~ I 

vou,Táboritskou,Polepskou,Orebitskou a Plynárenskou,ve 
směru na Prahu ulicemi Havlíčkovou,Tylovou,Plynárenskou, 
Polepskou a Královskou cestou. 

Městská rada schválila na sv~ schůzi pos
kytnutí finančního příspěvku Svazu tělesně postižených 
v Kolíně na zahraniční rekreaci těžce zdravotně postiže
ných obyvatel našeho města. 

Místo pana Peška,který se stal tajemníkem 
MěÚ,byl městskou radou jmenován do funkce předsedy bez
pečnostní komise při MR Kolín dr.S.Hula. 

17. V Družstevním domě v herně Fair Play GAGO 

18. 

19. 

s hracími automaty se jednomu hráči podařilo získat maxi
málně možnou výhru.Zpočátku tomu nechtěl uvěřit ani obslu
hující personál,ani samotný hráč,který si myslel,že se 
zbláznil bud automat,nebo on sám.Po prověření automatu se 
ale zjistilo,že je vše v pořádku a přeštastn~mu výherci 
bylo vyplaceno 40 000 Kč.Zbývá jen doufat,že tento ojedi
nělý štastný případ nezvýší počet mladistvých zájemců o 
hrací automaty.Bohužel,spíš opak bude pravdou. 

Základní uměleckou školu v Kolíně navští-
vili tři hudební pedagogové z dánského města Aalborgu a 
netajili se slovy vysokého uznání.V krátké době je to už 
druhá pochvala naší zu~.v říjnu tuto návštěvu kolínští 
učitel~ Dánům oplatí. 

Oblastní spolek Českého červen~ho kříže 
Kolín-Pardubice pořádá v současné době ozdravné pobyty 
pro děti ze základních škol.V prvním pololetí t.r. se jich 

zúčastní 470 dětí.Pro alergické děti se léčebný pobyt us

kuteční v italském přímořském letovisku Cesenatico,kam už 
vybrané děti dnes veěer odjíždějí. 
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Do našeho města přijel známý již mladý re
žisér Filip Renč ("Rekviem pro panenku"),aby byl přítomen 
kolínsk~ premiéře svého filmu "Válka barev" .Spolu s ním 
přijeli také představitelka hlavní !enské role Anna Geis
lerová a autor hudby Ondřej Soukup. 

Pražsk~ Divadlo Labyrint sehrálo v našem 
divadle muzikálovou fresku "~kola základ života" ,volně 
napsanou podle stejnojmenného filmu a knih (v 30.a 40.le
tech obrovsky populárního) "študáckého" spisovatele prof. 
Jaroslava Žáka.Labyrint měl v Kolíně ohromný úspěch a po
tvrdil tak pražské kritiky,které označily tuto muzikálo-

vou fresku za skvělou. 

20. Velký úspěch,tentokrát u těch nejmenších 
divák:O.,měla show pro děti "Čokoládová školička s Dádou Pa
trasovou",která se v MD během odpoledne hrála dvakrát.Dá
da Patrasová,samozřejmě hlavně díky svému účinkování v te
levizních dětských pořadech,je pro dětského diváka oprav

du superhvězdou. 

23. Vrcholem letošních oslav 115. výročí naro-

24. 

zení Jana Kubelíka byl pro kolínské publikum dnešní kon
cert sÓlistO. Radvana a Reného Kubelíkových,jeho vnuka a 
pravnuka,s komorním orchestrem Moravské filharmonie z Olo
mouce.Již dlouho nepřišlo v našem městě tolik divák:O. resp. 
posluchačO. na koncert vážné hudby.Možná i proto,že nešlo 
jen o pouhý koncert,byt MistrO.,ale též o jejich symbolic
ký návrat domO..Oba Kubelíkové žijí v současnosti v němec
kém Stuttgartu,ale Kolín je přijal za své,protože rodiště 
jejich děda a praděda jsou nedaleké Býchor.y. 
BachO.v houslový dvojkoncert v podání obou KubelíkO. měl ne
smírný úspěch,potlesk nebral konce a obecenstvo si tak vy
tleskalo ještě přídavek MistrO..GratulantO. bylo moc,mezi 
nimi i stavitel mistrovských houslí obou uměleO.,německý 
mistr houslařský Stietencrone.Koncert natáčela rozhlasová 
stanice Regina Praha. 

Právě před pěti lety byla v našem městě na 

' 
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sídlišti sundána socha V.I.Lenina.Tomu místu,kde socha 
stála, i blízkému okolí se přestalo říkat "U Lenina" a br
zy vznikl název "U podstavce'' ,protože sokl,na kterém so-

cha stála,zůstal. 
Sochu Vladimíra Iljiče Lenina si objednalo město Kolín 
na popud či rozkaz místní KS~ u sochařů manželů Kodymo
vých v r.1970,zaplatilo za ni 800 000 Kčs /to byla tehdy 
hodně moc velká suma peněz/ a o rok později, v dubnu 1971, 
ji slavnostně a na věčné časy osadilo na sídlišti za pří
tomnosti soudruha Milouše Jakeše.Podle kolínsk~ho Kupředu 
šlo o " ••• projev vděčnosti obyvatel města za internacio
nální pomoc Sovětského svazu v roce 1968." ! ! ! 

Po devatenáctilet~m stání na sídlišti bylo odstranění so
chy jedním z nejviditelnějších činů kolínské Sametové re
voluce.Bylo plánováno,že Leninova socha bude výhodně pro
dána nějak~mu bohat~mu zájemci ze západních zemí.Několika 
městfim,kde Lenina měli tak~,se to totiž podařilo.Kolínu 
ne,a tak nakonec náš Lenin skončil v zálabském areálu Tech
nických služeb.V dřevěn~ bedně,pohozené vedle plevelem za
růstající hromady písku.Věřme,že na věčné časy ••• 

25. V květnu se podle lidového zvyku či spíš 
z pověrčivosti neoddává.Této skutečnosti bylo proto vyu
žito v obřadní síni naší radnice ke generální opravě.Re
konstrukce se týkala nejen poškozených oken,ale i celého 
vnitřního vybavení,lustrem počínaje a parketami s kober

cem konče. 
Večer bylo v MD vyprodáno na komedii brit

ského autora J. Ryana "Jak jsem vyhrál válku" .Hráli herci 
pražského divadla ABC a zanechali mírně rozpačitý dojem, 
spíš ale vinou režie,protože např.Jan Hrušínský byl jako 
hlavní představitel sám o sobě výborný. 

26. Velkou i jistě zajímavou podívanou pro Ko-
líňáky byla v těchto dvou měsících postupující rekonstru
kce Masarykova mostu v části nad železniční tratí.Praco
valy tu totiž, v centru města málokdy vídané, stavební a ~ · ·:-:c-:·_ 

zdvíhací mechanismy.Celý minulý týden byl tento mostní díl 
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(je nejpoškozenější části mostu) definitivně odsunut smě
rem k budově býval~ho hotelu Savoy a rozbit na kusy,která 
hned odvážela auta.K dnešnímu dni již po něm není ani sto
py.Rekonstrukce tak vstopila do další etapy,kdy bude tato 
odstraněná část mostu zcela nově postavena. 

27. Po několikaleté odmlce uspořádal dopoledne 

28. 

na Karlově náměstí Veteran car club Kolín přehlídku histo
rických automobilů a motocyklů.Na ploše náměstí parkovalo 
několik desítek strojů,a tak si milovnici a ctitelé prago
vek,tatřiček,aerovek,škodovek aj.určitě přišli na své.Vy
stavené krasavce obdivovalo v parném slunci skoro 500 di
váků,kteří pak utvořili špalir,ze kterého vozidla starto
vala k soutěžní jízdě do Kouřimi. 

Milovnici živých koní a jezdeckých závodů 

se rovněž sešli,ale v jezdeckém areálu za nemocnicí.Vče
ra a dnes tam Tělovýchovná jezdecká jednota připravila 
Mistrovství středočeské oblasti dětí a juniorů a známou 
již Jarní cenu města Kolína.Soutěže začínaly po oba dny 
vždy v 11 hodin a podívaná to byla opravdu moc pěkná, 
nikdo z diváků nelitoval,že přišel "za nemocnici". 
TJJ Kolín je známá nejen svými sportovními akcemi a výs
ledky, ale i léčbou převážně dětských pacientů hipoterapii. 

29. V rámci poslaneckého dne zavítal na pracov-
ní návštěvu do našeho města nejmladší poslanec Parlamentu 
ČR (jinak také člen branně-bezpečnostního výboru) teprve 
čtyřiadvacetiletý Stanislav Gross (ČSSD),jemuž se předpo
vídá velká politická budoucnost.Právě on to bude,kdo se 
za rok stane volebním lídrem sociální demokracie pro kraj 
středočeský.V Kolíně se dnes setkal a hovořil s bezpeč
nostní komisí naší radnice,s okresním ředitelem Policie ČR 
majorem Tolmou a odpoledne pak s učiteli a vedením kolíns
kých škol.Po následné besedě s občany řekl,že je příjemně 
překvapen zájmem mladých lidí o věcí veřejné.A nejedná se 
prý jenom o studentyt 

Městská rada na svém zasedání odvolala z 
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funkce předsedy komise tělovýchovy a sportu ing.L.Fialu, 
který z funkce odstoupil z d~vodu sv~ho pracovního zane
prázdnění,a jmenovala novým předsedou K.~ežábka. 

Místostarosta pan J.~ábela informoval MR 

o tom,že rozestavěný obchodní dam na Náměstí republiky, 
kde se již několik let nic nedělo a jehož další osud ko
línsk~ občany velmi zajímal,koupila belgicko-česká firma 
Delvita.Rekonstrukční práce mají být zahájeny co nejdřív 
a město se již může těšit na velký potravinářský dům, 
který by se měl otevřít nejpozději do roka. 

Další informace se týkala partnerského 

švýcarského města Dietikon,které nabídlo spřátelen~mu 
Kolínu dvoutýdenní prázdninový pobyt pracovněrekreační 
pro 15 studenta,mluvících ovšem dost dobře německy. 

Dále byla MR zpravena o tom,že tisková 

konference k letošnímu Kmochovu Kolínu se nebude konat 

u nás,ale ?.června v Praze. 

Na nedávný koncert Radvana a Reného Kube-

líkových (otec a syn) v MD nepřímo navázala dnes zaháje
ná čtrnáctidenní vzpomínková výstava věnovaná Janu Kube
líkovi, jejich dědovi a pradědovi,k výročí jeho 115. na
rozenin.Výstava je v Kremličkově výstavní síni a Regio
nální muzeum pro ni zapůjčilo vzácn~ exponáty z pražsk~-

ho Muzea české hudby. 
Eko-voda,kterou si mohou Kolíňáci točit 

z pouličních automatú,jichž je v Kolíně zatím pět,mírně 
podražila.Za vhozenou do automatu pětikorunu nenatočí do
savadní 3 litry vody,ale jen 2,5 litru.Dovozci t~to vody 
(podle odborníků je opravdu výborné kvality) zdůvodňují 
toto zdražení zvýšením provozních nákladů. 

31. OSS v Kolíně vydala informaci,že k 31.12. 
1994 bylo zaregistrováno celkem 9 607 podnikatelských 
subjektů se sídlem v našem okresu.Oproti údajům z konce 
r.1993 se celkový počet zvýšil o 1 423 subjektů. 
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éERVEN 

Kašna na Karlově náměstí,mající nový vnitř
ní nátěr,zahájila opět svou činnost.S obrovským nadšením 
to uvítaly hlavně děti předškolního věku,kterými byla ta
to stará dáma doslova a v prav~m slova smyslu obsazena. 

Firma AJKA,provozující městskou hromadnou 
dopravu v Kolíně,měla včera jezdit po našem městě napos
ledy.Jelikož se ale soutěž o nov~ho provozovatele t~to 
služby ocitla v patov~ situaci /viz zápis z 24.dubna/,MR 
rozhodla,že AJKA J.Křivky bude a musí pokračovat až do po
sledního září.Pracovní skupina,ustavená při M~C,by měla 
co nejdřív vypracovat nové řešení MHD v Kolíně,jež by od 
1.října vstoupilo v platnost. 

Okresní hygienická stanice zakoupila pří
stroj na měření pylu v ovzduší.Dneškem počínaje je již 
tento přístroj v provozu a zjištěn~ koncentrace pylu jsou 
kolínské veřejnosti plně k dispozici. 

V rámci mezinárodní ekologické akce "Pro
jekt Labe 1995" plaví po Labi skupina dobrovolníkO. 4 m 
vysoký dřevěný kříž.Tato "křížová cesta" byla zahájena 
27.května u pramene Labe.Nejprve byl kříž po břehu nesen, 
později pak vlečen mezi kanoemi či jinými plavidly pohá
něnými lidskou silou.Odpoledne doplul kříž se svým dopro-



- 61 -

vodem do Kolína a zakotvil na Sandbergu. 
"Projekt Labe 1995" má upozorňovat na naši spoluzodpověd
nost za stav řeky a naznačit i řešení problémů z toho ply
noucích.To řešení je často nezvyklé,rozvleklé a nepohodl

né - jako to vlečení kříže. 

2. Po dokončení stavby nového mostu,ale vlast-

ně už při jeho stavbě,vznikl problém,kam umístit poutové 
atrakce a stánky při kolínském posvícení,nebot ty již tra
dičně bývaly za městskými lázněmi právě na tomto místě. 
A tak byly prozatímně,ale zcela necitlivě přesunuty na Kar
lovo náměstí a částečně na sídliště,což pochopitelně zdvi
hlo vlnu yrotestů bydlících tam obyvatel,které typický po
svícenský ruch a hluk přímo deptal.Mě~ se proto rozhodl 
vyhovět stížnostem občanů a centrum poutavých atrakcí u
místit pod nový most za bývalé lázně,tedy opět na místa, 
kde tradičně stávaly a kam se i dnes,vzdor novému mostu, 
na travnatou plochu a přilehl~ komunikace prý vejdou.Proč 
se,proboha,ale předtím lidem tvrdilo,že se tam nevejdou!? 

Státní okresní archiv v Kolíně vydal ročen
ku "Archivní prameny Kolínska 1994".Na téměř šedesáti tex
tových stranách jsou prezentovány historické novinky,zís
kan~ převážně z archivních materiálů.První polovina toho
to sborníku je věnována historii měst tzv.přemyslovské lo
kace na Kolínsku,t.j.založených v přemyslovské době,kon
kr~tně Kolína,~eskébo Brodu,~itomíře 'dnes již neexistuje) 
a Týnce nad Labem.Statě k jednotlivým městům jsou zpraco
vané zcela novým,jednotným encyklopedickým způsobem,což 
umožňuje i vzájemné srovnávání historie uvedených měst. 
Druhou částí sborníku jsou "Paměti královského města Kolí
na" ,převzat~ z městské kroniky Františka Potůčka,který 
psal o událostech před sto lety. 

Již asi dva týdny každou chvíli prší,když 
několikanodinov& deště se střídají s deštovými přeháňkami. 
Krásn~ teplé , téměř letní dny jsou pryč,lidé jsou otrávení 
a začínají se obávat o své letní dovolené,protože ani 
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dlouhodob~ předpovědi počasí nejsou přízniv~ a l~to má 

být převážně deštiv~ ••• 

3. Firma Ekopal Vampola a Letiště Kolín pos-

kytují pro potřeby kolínské policie dvoumístné letadlo 
Cesna.Letadlo je využíváno ke sledování průjezdnosti na
ší hlavní silnice mezi Prahou a ~áslaví resp.Brnem.V sou
časn~ doběse zaměřuje zvláště na 'růjezdnost našeho měs
ta kvůli objížakám,vzniklými z důvodu přestavby křižovat
ky u Jednoty.Tento způsob kontroly umožňuje sledovat a 
případně i fotografovat také řidiče,kteří porušují pra
vidla silničního provozu.Cesna bude využívána i při pát
rání po hledaných osobách a může zjištovat i čem~ sklád

ky spolu s jejich tvůrci. 
Firma Jeřábek a syn,vlastnící "Železářství 

u divadla", otevřela hezký a útulný restaurant ,postavený 
v nevyužitém zahradním traktu této budovy.Restaurant "Ta
verna" má asi 40 míst u stolů, a v případě pěkného počasí 
je možn~ posedět taky venku pod stromy.Nákup v železářs

tví,kuchyňce a dalších obchodech tohoto objektu se tedy 
může spojit s odpočinkem a občerstvením,třeba i v podobě 
oběda.Co nevidět má být dokončen i salonek pro 30 lidí, 
určený k různým uzavřeným jednáním či večírkům,svatbám ap. 

4. Nejnovějším příspěvkem k bezpečnosti chod-
ců,hlavně dětí,v blízkosti 6.Z~ na Zálabí,v jejímž těsném 
sousedství probíhá silná automobilová doprava,je kaskáda 
tzv.brzdících pruhů,které řidičům zadrnčí pod koly a donu
tí je k vyšší pozornosti a nižší rychlosti.Velkou zásluhu 
na tomto bezpečnostním opatření má tajemník MěŮ pan Pešek, 
který,jak sám říká:" ••• splnil to,co si předsevzal." 

Pás tvrzených skel na zálabsk~ straně nové
ho mostu tam plní odhlučňovací funkci.Bohužel,ale právě 
tato skla slouží jako terč vrhačům kamenů či přiopilým 
chodcům,kteří skla vykopávají.TS vůbec nestačí vyměňovat 
poškozená skla,nehledě na to,že rezervní skla jim za chví
li dojdou.A tak se uvažuje na kompetentních místech o tom 

' že po vyčerpání zásob skel se budou místo nich používat 
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umělohmotn~ desky.Neměly by se ale na novém mostě hlavně 
"používat u pěší hlídky státní či městské policie? Zvláště 
pak v nočních hodinách pátečních a sobotních? 

Předevčírem,včera a dnes byl Kmochův ost-
rov okupován "Rockovou a divadelní kašpařinou" ,kterou 
zorganizovala kolínská agentura Amstrig.Na své si přišla 

hlavně mládež a děti. 
Na dvou pÓdiích se vystřídalo množství bigbeatových a 
rockových skupin,ale bylo slyšet i jazz,dixieland a reg
gae.Pro děti byla určena ft Divadelní pout", ve které na ně 
čekaly půjčovna šlapacích autíček,kol a koloběžek,pro
jíždka na živých koních,skluzavka,parník,hadrové terári
um,houpaci koníčci,kouzelník a mnoho dalších překvapení 
ve znamení soutěži a všemožných taškařic a lumpáren. 
Na třech scénách se střídala jednotlivá divadelní před~ 
stavení,např.Kašpárek,Klaun Bilbo,Buchty a loutky,Doktor 
Sacribaldi aj.Velké pozornosti se těšila "Kolodějská ko
čující společnost",jejíž vystoupení připomínalo trochu 
rodičům,ale hlavně prarodičům vůni zašlých časů jejich 
mládí.Velká škoda,že celý program,zvláště ten sobotní, 
narušily a pokazily časté deštové přeháňky i lijáky. 

5. Oesko-belgiaká firma Delvita,která koupi-
la rozestavěný obchodní dům na náměstí Republiky,opravdu 
s jeho otevřením pro veřejnost v podobě potravinov~ho 
supermarketu velmi spěchá.Protože k otevření by mělo do
jit již v záři t.r.,intenzivně probíhají uvnitř budovy 
veškeré rekonstrukční práce. 

V Kolíně se konal již ].ročník Společen
sk~ho večera podnikatelů a politiků,jehož iniciátorem a 
zároveň pořadatelem bylo znovu Oblastní sdružení ODS Ko
lin.Místem tohoto neformálního setkání pravicově orien
tovaných lidí byla noblesni restaurace "F 1 06" v Kovář
ské ulici.Z původně pozvaných 75 firem se dostavilo jen 
20,ale jist~ ne proto,že podnikatelská vstupenka stála 
"jen" 3 000 Kč,což byla pro v~tšinu přítomných částka 
vpravdě směšná.Mezi 45 účastníky dominovali ministři 
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Kočárník a Rubáš a předseda zemědělského výboru Parlamen
tu ČR poslanec černý,který je zároveň i předsedou okres
ního výboru ODS.Na večírku mělo jít především o vzájemn~ 
poznávání,navazování kontaktů a netajeným zájmem pořada
telů byl zisk peněz pro volební konto. 

6. Po nekonečn~ bouřce,průtrži mračen a nás-

ledném mohutn~m dešti hlavně nad jižní a jihozápadní čás
tí našeho okresu,kdy se potůčky změnily v drav~ potoky a 
říčky,zničila velká voda mnoho domků,bytů,sklepů,kůlen, 
plotů,dvorků,studní a zahubila četn~ hospodářské zvířec
tvo.Několikahodinová povodeň,která~••Fá odpoledne a na
večer postihla Radovesnice I.,Zibohlavy,~títar.y,Velim,Li
bodřice a Vítězov,zpustošila množství rodinných domků,za
hrádek a skoro vše,na co přišla.V Radovesnicích I. stála 
na návsi voda do půlmetrové výšky,vytrhala dlažbu z vozov
ky,kudy se valila ve stometrovém úseku asi metr vysokým 
proudem , a přerušila tak silniční dopravu jistě na několik 
týdnů.(Podle prvních odhadů Správy a údržby silnic v Kolí
ně,bude celková rekonstrukce tohoto úseku trvat zhruba je-

den měsíc.) 
Cel~ t~to živeln~ pohromě předcházely nedávné dlouhodob~ 
deště.Ty způsobily takovou nasáklost k obcím přilehlých 
polí,že ta už nebyly schopna pohltit další prudký déšt, 
a tak se voda vlila do již zmíněných vesnic.Nejhůře byly 
postiženy Velím a Radovesnice I.Do Zibohlav a ~títar,kte
ré jsou příměstskými částmi Kolína,přijela ještě večer 
paní starostka Majerová a spolu s ní tajemník Mě6 pan Pe
šek,aby na vlastní oči viděli způsobené škody. 

8. Kuželky patří k vrcholovým sportům v Kolíně 
' jenže tento sport nemá odpovídající technické zázemí.K sou-

těžním zápasům,kter~ by se měly konat v domácím prostředí, 
musí Sokol Kolín jezdit na kvalitní kuželkářské dráhy do 
Kutn~ Hory,protože stařičká kolínská kuželna již několik 
let zcela nevyhovuje a nesplňuje tudíž ligov? parametry. 
Již několikrát byl vypracován projekt nov& kuželny,ale po-
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každ~ ze stavby sešlo.Nedávno předložili sokolové radnici 
nový projekt,který by pořídil novou kuželnu v Kolíně jen 
za pouhé 4 miliony korun.Toto úsporné řešení počítá s pos

tavením kuželny u haly TJ Agro v Borkách. 
Snad se tedy kolínští kuželkáři konečně dočkají nějaké ra
dosti,protože ,co se týče sportovních úspěchů,v současnos
ti prožívají po "tučných letech" minulosti léta hubená. 
Družstva žen a dorostu jsou totiž jen průměrnými družstvy 
II.ligy a muži dokonce bojují až ve III.lize.Minulost je 
ovšem přímo excelentní.Družstvo žen získalo v letech 1965-
-70 a ještě v r.1974 titul mistra republiky a v letech 
1976-79 a 1983-84 titul přeborníka středočeského kraje. 
V soutěži jednotlivkyň zazářila Hana Konířová,když se sta

la v r, 1974 mistryní světa. 

9. Restaurant "Pizza bar" byl dějištěiJI. slav-
nostního předání tří nových automobilů značky Citroen do 
rukou Městsk~ policie Kolín.Auta zakoupil kolínský MěÚ 
v celkov~ hodnotě 1 milionu korun.A Citroen zvítězil proto, 
že z několika kontaktovaných automobilek byla jeho nabíd

ka nejsolidnější. 
Když před třemi dny navštívila paní sta-

rostka Majerová velkou vodou postižené ~títary,dohodla 
s obyvateli t~to příměstské části Kolína mítink,který se 
dnes uskutečnil.Vedení naší radnice probíralo na tomto ~tí
taráky hojně navštíveném setkání celou řadu otázek,týkají
cích se správy a údržby ~títar (stav vozovek,veřejné os
větlení,regulace potoka,plynofikace aj.).Pro většinu míst
ních obyvatel není splynutí s Kolínem nijak ideální,a tak 
si ještě stále pohrávají s možností odtržení se od Kolína. 
Po Sendražicích je to tedy již druhá Kolínem zklamaná ves. 

10. Naším okresem i městem proběhl VII.ročník 

silničního štafetového běhu Ležáky - Lidice.Od Čáslavi do
razili běžci do Kolína ráno ve 4,45 hod.,Českým Brodem 
proběhli v 6,15 hod.,což znamená,že se běželo velmi dobrou 
průměrnou rychlostí okolo 17 km/hod. 
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u příležitosti biřmování navštívil kolíns

kou farnost pražský arcibiskup Miloslav kardinál Vlk.Ko
lem 10 hod.čekalo v chrámu sv.Bartoloměje na spočinutí 
kardinálovy ruky 45 mladých biřmovanců,aby tak přijali 
svátost křestanské dospělosti.Mše,kterou kardinál,jeden 
z možných kandidátů na budoucí papežský stolec,sloužil,se 
zúčastnilo na 600 lidí.S velkým zájmem byla očekávána kar
dinálova promluva ke kolínskému lidu,v níž mimo jiné zhod

notil současné postavení církve ve světě. 
Kardinál Vlk tak~ informoval katolickou veřejnost o tom, 
že dosavadní kolínský farář,sedmdesátiletý P.Riant,půso
bící zde od r.1981 po smrti faráře P.Hájka,odchází na za
sloužený odpočinek.Jeho nástupcem bude teprve šestatřice
tiletý P.Vymětalík,který v Kolíně nastoupil v loňsk~m ro
ce jako kaplan a již letos se stačil uvést farním časopi
sem "Cesty"(vyšlo už 5 čísel),nad nímž má duchovní zášti
tu,a otevřením knihovny a čítárny v budově děkanství. 

Třináct obcí našeho okresu může letos osla

vovat 700.výročí svého vzniku.Jsou to Bylany,Cerhenice, 
Horní Jelčany,Chocenice,Kbel,Křečhoř,Kutlíře,Malotice,Mrz
ky,Rostoklaty,Skvrňov,Tismice a Tuchoraz.Tento víkend se 
slavilo v Maloticích bohatým a pestrým programem,slavnost
ním průvodem a výstavou z historie obce počínaje a diva
delním představením místních ochotníků a taneční zábavou 

konče. 
Rybář ~árovec z Ohrady u Nové Vsi zazname

nal kapitální úlovek.Po půldruhé hodiny trvajícím zápasu 
s rybou,kdy mu na pomoc musel přispěchat i bratr,vytáhl 
z rybníka Dolní Doleháj tolstobika,který měl 110 cm délky 
a 22 kg hmotnosti.Stalo se za deště a v předvečer úplňko

vé noci ve 21 hodin. 

12. Vyděšená paní učitelka požádala policii, 
aby hledala osmilet~ho chlapce,který se zčistajasna vytra
til ze školy a vůbec mu nevadilo,že má na nohách jenom 
bačkůrky.Policejní akce skončila úspěšně.Malý chlapec byl 
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nalezen na jednom dětském pískovišti,kde budoval tunel, 
který měl být " ••• hezkej a taky dlouhej." 

Městská rada v Kolíně se na svém zasedání 
zabývala koncepcí chystaného prodeje některých bytů z ma
jetku města jejich nájemníkům.MR doporučila městskému za
stupitelstvu zahájit tuto dlouhodobou akci prvními prode
jemi bytů ve Sluneční ulici a prodej dalších bytů v našem 
městě by pak měl plynule následovat. 

MR dále doporučila MZ přijetí úvěru z Fondu 
rozvoje bydlení města Kolína ve výši 6,200 000 Kč ke krytí 
nákladů oprav a rekonstrukcí bytového fondu města. 

Za zemřelého člena MZ s.z.Cervinku (KSČM) 

prohlásila MR členem MZ soudruha O.Žembu (KSČM). 

V předsálí našeho Městského společenského 
domu byl zahájen prodej zlevněných knih,kter.ý potrvá ješ
tě další dva dny.Na pultech jsou nabízeny desítky knih 
snad opravdu všech literárních žánrů a zlevněny jsou o po
lovinu až dvě třetiny z původní ceny.Bohužel,mezi těmito 
"ležáky" jsem nacházel i taková jména jako Václav Havel, 
Bohumil Hrabal,Vladimír Merta,Ivan Klíma či Josef Škvo
recký.Clověka napadá,že možná již brzo přijde i ta doba, 
kdy se neprodané knihy spisovatelských osobností budou pro
dávat na kila,jako tomu je v USA,našem nekritick~m pro řa

du občanů vzoru. 

14. Včera a dnes probíhala na Karlově náměstí 
velmi pohledná nabídková výstava "AUTO-MOTO 1995" .Byly tu 
k vidění,a hlavně k obdivování,nové automobily značek Ško
da,Volkswagen,Honda,Fiat,Hyundai a rovněž Citroěn,který již 
také vystavil vůz v barvách Městské policie Kolín./Porovnej 
se zápisem z 9.června!/ 

15. Do zkušebního provozu byla uvedena křižovat-
ka u Jednoty,která je největší silniční křižovatkou našeho 
okresu řešenou kruhovým objezdem.(V Kolíně je to vůbec prv
ní taková křižovatka.)Křižovatka je klíčovým dopravním uz
lem našeho města,protože do ní ústí 5 silnic,mezi nimiž je 
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i hlavní silniční tah Praha - Čáslav (Brno)~ 
Otevřením t~to křižovatky došlo k ukončení několikalet~ 
rekonstrukce městského dopravního systému,spojeného s pos
tupný~ zprovozňováním nov~ho mostu přes Labe a na něj na
pojených komunikací.Dvouproudý "prO.pich" z nového mostu 
na křižovatku u Jednoty by měl zásadním zpO.sobem odlehčit 
dopravě ve středu města hlavně tím,že z ní definitivně od
vede těžkou kamionovou dopravu.Zároveň skončilo v našem 
městě nepříjemné období objížděk a dopravních zácp,které 
zvlášt v dopravní špičce bylo utrpením pro chodce i řidiče. 

16. Kožní oddělení kolínské nemocnice skončilo 

po mnoha letech svO.j provoz v budově poblíž křižovatky 
u Jednoty (bývalé Procházkovo sanatorium).Jeho ambulantní 
i lO.žková část se přestěhovaly do areálu nemocnice. 

17. Na parkovišti u plaveckého stadionu se ko-

nal od 14 hodin I. ročník závodl1 motocyklO. třídy "mini-bike" .. 
Na zmenšeninách známých světových značek se představilo 
asi 40 jezdcl1.Motoristick~ závody tohoto druhu se v našem 
městě pořádaly vtlbec poprvé a byl o ně značný zájem. 

18. Po loňském velkém úspěchu akce "Mašinka", se 

tato akce uskutečnila i letos.Jistě se uskuteční i v příš
tích letech a stane se v Kolíně tradicí. 
Včera a dnes se tedy konala II.historická jízda parní loko
motivou na trati Kolín - Ledečko,pořádaná u příležitosti 
150 let od příjezdu prvního vlaku do Kolína taženého par
ní lokomotivou.Zájemci o tuto jízdu,kterých bylo po oba 
dny kolem 700,se scházeli na kolínském nádraží již od sed
mé hodiny a od pO.l osmé jim na dobrou náladu vyhrávali 
Kmocháci. V hlavní roli nebyl loňský hrdina "Arcivévoda Ka
rel" z kolínsk~ho depa (pořadatell1m se zdál příliš drahý), 
nýbrž nymburská "Čtyřistadvacettrojka". 
Tato krásná "funící dáma", vyrobená v r. 1922 v První česko
moravské továrně na stroje v Praze-Libni,vyjela spolu s pě
ti historickými vagony v 8,09 hod.z Kolína směr Ledečko. 
Zastávky byly v Ratboři,Bečvárech,Uhlířských Janovicích a 
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Ratajích.Zábavný program pro děti i dospělé se opět ode
hrával na ratajské louce u železničního mostu přes Sázavu 
a patřičnou náladu umocňovaly dvě skupiny country.Návrat 
velmi spokojených výletníků do Kolína byl kolem 18 hod. 

Z lehkoatletických přeborů Středočesk~ ob

lasti v Praze na Strahově přivezli kolínští atleti celkem 
72 medailí,což je historicky nevídaná bilance.V kategori
ích dospělých,juniorů a dorostu získali 8 titulů přeborní
ků,10 druhých a 8 třetích míst.V kategoriích žactva získa
li Kolíňáci celkem 46 medailí,z toho 13 zlatých.Všem těmto 
úspěchům dominuje skvělý výkon juniora Pospíšila ve skoku 
vvsokém ktery' skočil 211 cm a zařadil se tak do absolutní 

~ ' 
česk~ mužské špičky. 

19. Rozpačitý a neradostný pocit v srdcích fa-

20. 

nošků zanechali fotbalisté našeho města v průběhu i na kon
ci mistrovských bojů v divizní soutěži.Oba kluby,AFK i Spa
rta,se totiž převážně pohybovaly ve spodních vodách tabul
ky,aby se nakonec přece jen v soutěži zachránily (Sparta 
skončila dokonce na ?.místě,AFK na 10.).0ba kluby se tedy 
v divizi udržely,jenže příznivci kolínské kopané by od nich 
chtěli daleko,daleko víc.Ověem bez peněz a tudíž bez dob
rých hráčů si o úspěších kolínského fotbalu mohou nechat 

jenom zdát. 
Malou náplastí na kolínsk~ fotbalové rány byl výkon doros
tenců AFK,kteří vyhráli krajský přebor a postupují tak do 
třetí nejvyšší soutěže - II.ligy.Za zaznamenání určitě sto
jí názor štastn~ho tren~ra,se kterým lze jen souhlasit: 
" ••• bylo by taky velice dobré,kdyby nastoupil konečně zdra
vý rozum a dal dohromady kolínský fotbal jako takový.Pří
slušní funkcionáři AFK i Sparty by měli konečně pochopit, 
že by se měl udělat jeden mančaft jak v dorostu,tak v chla
pech.Potom by to v Kolíně mohlo dopadnout třeba jako v ne 
tak daleké Chrudimi,kde se ted kope špička."Pod taková slo
va by se určitě a bez váhání podepsalo 99 % kolínských 

fandů. 

Dneškem počínaje začala oprava ochozu chrá-
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mu sv.Bartoloměje,jež má trvat do konce řijna letošniho 
roku.Na některých mistech se má opravovat i chrámová stře-

cha. 
Mistostarosta našeho MěŮ pan Čábela navšti

vil na služebni cestě zlinskou firmu Korex, jejiž výrobni ·~ 

program se zabývá třiděnim a zpracovánim odpadfi.Na zpáteč
ni cestě se zastavil v Jihlavě,kde ho zajímal program oze
leněni města,který by možná mohl být v koprodukci s nizo
zemskými partnery vhodný i pro kolinsk4 podminky. 

22. Vedeni kolinské radnice se sešlo v Zibohla-

23. 

25. 

vech s občany t~to přiměstsk~ části Kolína.Hovořilo se o 

veřejném osvětleni,vybudováni 

jich hřbitova a v souvislosti 
ochraně před velkou vodou. 

nových komunikaci,údržbě je
s nedávnou povodní tak~ o 

Ve 12,25 hod.přivitalo naše město 5.ročnik 

mirov4ho štafetov~ho běhu,jehož iniciátorem je světově pro
slulý hudebnik,maliř,sportovec a hlavně duchovni učitel 
Sri Chinmoy.Tohoto běhu se zúčastňuje ve více než 70 ze
mich na mnoha trasách přes milion lidi.Tak jako v jiných 
městech,se i v Kolině připojilo ke štafetové pochodni na 
několik desitek metrfi klubko našich občanů a vybraných 
sportovcfi.Sri Chinmoy má přijet 8.října do Prany,kde bude 
jeho Mirový koncert uspořádán k 50.výroči vzniku OSN. 

Letošni 33.ročnik Kmochova Kolina končil 
v nedělnim odpoledni na Karlově náměsti závěrečným monstr
koncertem,který je již tradičně vyvrcholenim celého toho
to proslul~ho festivalu dechových hudeb.A v 17,26 hodin, 
kdy dozněla finálová skladba "Koline,Koline" ,Kmochův Kolin 
pro letošek skončil. 
Ůvodni hudebni produkce se samozřejmě konala již v pátek, 
kdy na Karlově náměsti,jako vždy hlavni to sc~ně festiva
lu,zazněly v 18,30 hodin prvni tóny kolinského Velkého de
chov~ho orchestru Českých pošt a telekomunikaci.Po něm na
stoupila(bylo velmi chladn~ počasi!) Městská hudba Fr.Kmo
cha a po ni ještě koncertoval mládežnický orchestr z Čás-
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lavi.Opravdovým kulturním zážitkem byl večerní koncert 
Hudby Hradní stráže a Policie ČR v chrámu sv.Bartoloměje. 
Vzdor probíhajícímu festivalu dechovek se v MSD tančilo 

při hudbě Universalu! 
Hudebně nejbohatším dnem byla tradičně sobota,při které 
se i náhle změnilo počasí na ryze letní.Muzicírovalo se 
opět na Karlově náměstí,ale i na Kmochově ostrově.Mezi té
měř dvacítkou orchestrů se objevilo též pět zahraničních, 
a sice Norové,Rusové,Němci,Holanaani a Švýcaři.Největší 
úspěch z t~to pětice patřil Švýcarům (Feldmusic Rothen
burg),kteří nejen že pěkně hráli,ale měli také moc hezké 
červenočern~ uniformy.Nedílnou součástí soboty byl pocho
pitelně rovněž již tradiční a vždy dychtivě očekávaný prů
vod všech kapel i mažoretek.Večer a část noci byly tento
krát v režii moravských kapel.Na t~to noční veselici se 
prý kolem půlnoci nenašel jediný střízlivý člověk ••• 
Kmochův Kolín již dávno není jen regionálním festivalem. 
Přitahuje stále víc a víc návštěvníků ze všech koutů naší 
republiky a tak~ značné množství ze zahraničí.Jen počet 
oficiálních hostů městského úřadu,co přijeli z partners
kých měst Dietikon,Gransee,Kamenz,De Ronde Venen,Wilburg
stetten a Rimavské Soboty,překročil číslo 50.Pěvecký sbor 
z německého Kamenze,jehož vedoucím je sám starosta města, 
zpíval dnes dopoledne v zálabském kostele sv.Víta. 

26. Po několikatýdenní odmlce obnovuje kabelo-
vá televize Kabel Plus regionální zpravodajství.Vysílat 

se má od 4.července. 
Na sv~m 4.zasedání schválilo městské zas

tupitelstvo,na doporučení MR,přijetí úvěru z Fondu rozvo
je bydlení města Kolína ve výši 6 200 000 Kč ke krytí ná
kladů oprav a rekonstrukcí bytového fondu města. 

Dále byly MZ schváleny,také na doporučení 
MR,první prodeje bytů ve Sluneční ulici jejich dosavad

ním nájemcům. 
Hokejovému klubu SC Kolín byl MZ schválen 
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příspěvek 400 000 Kč (z rezervy rozpočtu města) na částeč
nou úhradu pronájmu ledové plochy na ZS.Přes veškeré úsilí 
o získání různých dotací a sponzorů není totiž klub scho

pen finančně zajistit svou činnost. 
Vzhledem k neúspěšnému ukončení veřejné ob-

chodní soutěže na nového provozovatele MHD /viz zápis ze 
24.4./,se městský úřad rozhodl nepokračovat v další soutě
ži pro značnou nejistotu včasného ukončení , a k 1.říjnu le
tošního roku založit podnik městský.Na doporučení MR dnes 
tento návrh MZ schválilo.Schváleno bylo i přijetí úvěru 

10 milionů korun na nákup nových autobusů a na generální 
opravy některých starších autobusů odkoupených posléze 
od firmy Ajka.MZ následně uložilo městské radě okamžitě 
připravovat organizační a personální zajištění vznikající

ho městského dopravního podniku. 

27. V zahradní části restaurace Na Rychtě se 
večer odbývaly křtiny vydávaného CD písničkáře Jiřího Dě
dečka.Kmotrem desky "Reprezentant lůzy" byl rovněž písnič
kář Jan Burian.A tak v tomto večeru došlo na pár hodin ke 
znovuobnovení nedávno ještě slavné koncertní dvojice Bu
rian - Dědeček.Zahradní restaurace nebyla sice zcela za
plněna,ale křtiny se určitě vydařily. 

29. Svaz žen a Středisko zdravotně postižených 
připravily pro kolínské ženy besedu s odborníky o problé
mech,prevenci a léčbě nádorového onemocnění prsů žen.Při 
t~ příležitosti besedující ženy velmi kladně hodnotily 
naše městské zastupitelstvo,které schválilo částku 2 mi
lionů korun na zakoupení mamografu pro kolínskou nemocnici. 

30. Zlatník Hora postavil před svou prodejnu 
v Pražské ulici houpacího koně.Tento masivní koník zahra
niční výroby je zcela bezpečný a prakticky nezničitelný. 
Za tři týdny svého provozu na chodníku získal doslova ma-.~ 

sovou oblibu všech předškoláků1 a na houpání na něm se něk
dy stojí i malé fronty.Není se co divit,vždyt kromě kašny 
na náměstí je to jediné osvěžení dětské hravé dušičky 
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v centru našeho města.Jm~nem všech mrňat a jejich mami

nek,pane Horo,velký dík! 
Knihkupectví a antikvariát "U Zlaté kosy" 

v Pražské ulici dostalo od majitelky domu výpověa.Kolín
ská radnice,která chce toto atraktivní knihkupectví pana 
Krále (je členem městského zastupitelstva za ČSSD) udr
žet v centru města,mu pronajala přízemní prostory domu 
na rohu ulic Pražské a Na Hradbách,kde ještě před p~l ro
kem byla prodejna novin a tabáku a hned vedle papírnictví. 
O tyto prostory,patřícf městu ;Kolín,usilovalo 25 zájemců, 

takže knihkupec Král měl štěstí v neštěstí a bude se stě
hovat v Pražsk~ ulici jen o několik metrů dál. 



1. 

ERVENEC 

Podle nové vyhlášky Ministerstva financí 

ČR z s.února t.r. o nájemn?m z bytu se stanovilo pravid
lo,podle kterého se bude cena základního měsíčního nájem
ného v celé republice každoročně zvyšovat v závislosti 
na velikosti obce,a to vždy od 1.července.Poprvé se tak 
stává právě dnes.V Kolíně to znamená zvýšení nájemného 
ve všech městských bytech bez rozdílu o plných 18,8 %. 

2. Ing.Z.Mareček,generální ředitel Benziny a 
tak~ člen kolínského MZ za ODS,byl na valné hromadě fot
balov~ho oddílu SK Slavia Praha zvolen do slavistického 
výboru.Po nezdaru v kolínsk~m fotbalu,kdy se mu nepodaři
lo sloučit rivalské AFK se Spartou a vybudovat tak jeden 
silný kolínský klub,vplul tedy ing.Mareček do "sešíva
ných", červenobílých vod. 

Na stanicích MHD našeho města se objevily 
nov~ jízdní řády,platné jen pro prázdninové měsíce.Tomu 
odpovídá i prázdninově omezený počet jízd v každé hodině 
u všech autobusových linek.Ted jde už jenom o to,aby tyto 
řády cel~ prázdniny ve zdraví přežily,protože jejich před
chO.dci dlouho nevydržely,když byly na mnoha stanicích str-
ženy či jinak znehodnoceny. 
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V kolínských ulicích znatelně ubylo mládí. 
Dobrá polovina školáků odjela na nějaký ten týden mimo 
Kolín,aby si užívala prázdniny.Ti,co zatím zůstali doma 
v Kolíně,obló.hají na koupání vhodné vodní plochy,protože 
počasí zatím prázdninám bohatě přeje.Samozřejmě i řada 

dospělých dočasně opustila naše město a další se k tomu 
chystají. 

Byla zahájena částečná přestavba kolínsk~ 
nádražní haly,čímž dochází k omezení provozu některých 
pracovišt (osobní pokladny,kulturní středisko,útulek pro 
matky s dětmi a informace).Smyslem této přestavby,jež má 
trvat asi pět měsíců,je snaha o vytvoření kvalitnějšího 
a příjemnějšího prostředí pro cestující. 

Městská rada schválila výsledek komise 
pro hodnocení a posuzování nabídek veřejné obchodní sou
těže "Informašní a záchranný systém města Kolína".Vítě
zem a tedy dodavatelem tohoto systému se stala T - Soft 
spol. s r.o. z Prahy 4. 

Rovněž tak byl MR schválen výsledek ob
chodní soutěže na veřejnou zakázku stavební části ČOV 
(čistička odpadních vod) v Kolíně.Komise vyhodnotila jako 
vítěze Metrostav Praha,a.s.,který se tak stal dodavatelem 
tPto chystan~ stavby. 

4. Na mimořádn~ valné hromadě akciové společ-
nosti Lučební závody-Draslovka Kolín bylo schváleno jme
nování krizového týmu a stanoveny podmínky rozsahu čin
nosti krizového managementu.Současný kurz akcií této a.s. 
se totiž na pražsk& burze již nějakou dobu pohybuje pod 
hranicí původních možností,což je pro akcionáře velmi ne
příjemn6.Společnost disponuje základním jměním 148 milio-
nů korun. 

Hliněnopískov& chodníky v parku Husova ná
městí,po kterých se v deštivých dnech nedalo chodit,jsou 
dneškem počínaje vydlážděny. 

Městská hudba Fr.Kmocha dokončila v ostrav-
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sk~m televizním studiu natáčení pořadu "Česká muzika" .Pořad 
uvádí populární Josef Zíma,a kromě Kmocháků v něm také vy
stupuje kolínská pohybová skupina Srdíčko. "Česká muzika" se 

bude vysílat odpoledne 29.července na ČT 1. 
Po nedávném odjezdu 15 kolínských studentů 

na polopracovní prázdninový pobyt do švýcarského Dietikonu, 
odjelo dnes 10 dětí na prázninový pobyt do německého Kamen
ze.Obě tyto akce jsou pochopitelně výsledkem partnerství 

Kolína s těmito městy. 

Ve zprávě OSS Kolín čteme,že za první polole-

tí letošního roku došlo v našem okresu k 561 dopravním ne
hodám,při nichž 3 lid~ zahynuli,38 bylo zraněno těžce a 95 
lidí lehce.Hmotná škoda přesahuje 10 milionů korun.Alkohol 
byl při těchto nehodách zjištěn u 29 řidičů. 

7. Házenkářské družstvo mladších dorostenců 
HC Kolín dosáhlo vynikajícího úspěchu,když se vítězstvím 
v závěrečném turnaji všech přeborníků oblastí kvalifikova
lo do I.dorosteneck~ ligy.Tento turnaj se uskutečnil ve 
Strakonicích a naši chlapci všechny zápasy suverénně vyhrá-

li.Obrovská radost nebrala konce ••• 

9. Po 14 letech působení v Kolíně se se svými 

farníky oficiálně rozloučil sedmdesátiletý kanovník P.Ka
rel Riant.Na jistě zasloužený odpočinek odjíždí do Mukařo

va u Jevan. 
Město Kolín je významným podílníkem akcií 

kutnohorsk~ vodohospodářské společnosti Vrchlice-Maleč.Pro

to byla zřejmě starostka našeho města paní Majerová zvole
na na valné hromadě akcionářů t6to společnosti do dozorčí 

rady. 

11. Kolem obou zálabských základních škol,páté 
i šest~,je postaveno lešení,protože dostanou během prázd
nin novou fasádu.Potřebn& práce vyjdou na 3,5 mil.korun. 
Zvláštní škola v Kutnohorsk~ ulici čeká o prázdninách re
konstrukce topení a výměníkové stanice za 2 miliony,a za 
1 mil.korun se musí v 7.Z~ betonovat zvlněn~ podlahy. 
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Do našeho města přijel místopředseda české 

vlády a předseda strany ODA Jan Kalvoda.D~vodem jeho náv
štěvy je to,že Kolín,jako okresní město střední velikosti, 
by mohl být modelovým příkladem v otázkách rozdělování 
kompetencí mezi státní správou a obecní samosprávou,což je 
právě problém,kterým se Jan Kalvoda v současné době velmi 
zabývá.Proto se také u nás setkal s paní starostkou Maje
rovou a přednostou OkÚ panem Soukupem.V rozhovorech s ni
mi se zajímal t~ž o výkonný aparát obou jejich úřadů. 
Nakonec,již mimopracovně,navštívil pan Kalvoda chrám sv. 
Bartoloměje,kde mu zasvěcený výklad podal kostelník Lad. 
Kamarýt (autor "Kolínských zvon~" a známý skautský vůdce 
s přezdívkou Havran).Celkově možno říci,že pan Kalvoda 
zanechal v Kolíně velmi dobrý dojem. 

Loni na podzim zahájen~ rekonstrukční prá-
ce na domě č.p.76 na Karlově náměstí,který nese pro veřej
nost málo znám~ jm4no "U Tří mouřenínů",byly skončeny. 
V přízemí tohoto domu byla ještě nedávno populární restau
race "U radnice" ,dříve nazývaná "U Mašínů" .Po dokončení 
úklidu se do zrekonstruovaného domu nastěhuje Investiční 
a Poštovní banka,která má tento dům v dlouholet~m pronáj
mu,minimálně na dvacet let.Jedná se tedy o další akci,jež 
je dědictvím po býval~m starostovi Buřičovi,vedoucí k od
lidnění a umrtvování Karlova náměstí,centra našeho města. 
Ve sklepních prostorách domu má být sice zřízeno restau
rační zařízení,ovšem v podobě Klubu pro podnikatele,kam 
by měli přístup pouze členov~ tohoto klubu a jejich hosté. 

V těchto dnech probíhá ve výstavní síni 
Česk~ho muzea výtvarných umění v Praze výstava známého ko
línského malíře Jana Kubíčka,žijícího ovšem již delší dobu 
v Praze.Výstava zachycuje jeho tvorbu od druhé poloviny 
60.let až do dneška a provází ji nebývalý zájem sdělova
cích prostředků,vysoce kladně hodnotících malíře. 

Na kolínském sídlišti u 7.ZŠ rozprostřel 
sv~ šapitÓ cirkus Paris,jehož předchází výborná pověst. 
V našem městě bude hostovat tři dny,tedy od pátku do nedě-
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le.Zájem cirkusově nadržen~ kolínsk~ veřejnosti je velký, 
večerní představení jsou již téměř vyprodána. 

15. Již od ranních hodin se na Kmochov ě ostro-

vě konala Oblastní výstava psů společenských plemen,v je
jímž rámci se uskutečnila i speciální výstava pudlů a chr
tů.Do soutěže s mezinárodní účastí bylo přihlášeno 320 psů 
ze 30 plemen.Speciální pozornost byla tedy věnována pud
lům,protože právě v Kolíně jsou prý velmi rozšířeni,a chr
tům,které zítra čekají dostihy na Spálence,k nimž je jich 

přihlášeno 151. 
Ve světě chovatelů psů se naše město těší zvláštní pozor-
nosti hlavně díky unikátní dostihové chrtí dráze na Spálen
ce,která je prý nejkvalitnější v celé ČR a plně odpovídá 
parametrům evropské třídy.Každý rok se na ní koná nejméně 

deset dostihů. 
V ubytovně Jiskra v Borkách bude dneškem 

počínaje po dobu šesti týdnů pobývat asi sto dětí z Alží
ru.Jde o prázdninový pobyt spojený s poznáváním Čech. 

16. Dlouhodobá předpověa letního počasí,plná 

17. 

pesimizmu,vzala za svó.~to se totiž již řadu dní předsta
vuje v celé sv4 kráse.Denní teploty jsou v průměru 26-28 
stupňů,a tak hlavní náplní režimu dne je koupání.Bud v o
svěžující,chladivó vodě,nebo ve vlastním potu.Mladí a nej
mladší jsou tímto počasím nadšeni,ti ze střední generace 
už míň,hlavně proto,že ještě nemají dovolenou a bojí se, 
že až ji budou mít,přijdou deštivé dny,a ti nejstarší o 
takov~hle přílišn~ vedro vůbec nestojí. 
Pochopitelně se množí výjezdy hasičů k typickým letním pří
padům,ale někdy i k případům neobvyklým.V tomto týdnu např. 
museli kolínští hasiči řešit ohrožení občanů rojícími se 
včelami.Takov~ případy jsou ovšem velmi problematické,pro
tože na podobné situace nejsou hasiči vybaveni a nemají 
ani potřebné odborné znalosti.Proto jejich zákroky prý čas
to připomínají kaskadérské kousky. 

Přednosta OkŮ v Kolíně ing.Soukup svolal 
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poradu starostů z cel~ho našeho okresu,aby s nimi řešil 
situaci v autobusov& dopravě.Ta je totiž taková,že stát
ní dotace na tuto dopravu byly již pro tento rok vyčerpá
ny a pro druhou polovinu roku peníze scházejí.Na poradě 
bylo dohodnuto,že okresní úřad přispěje 4,8 miliony korun, 
obce celkovou částkou 1,8 mil.korun a město Kolín 635 ti
síci korun.Tzv.žákovskou dopravu bude dotovat stát. 

Do Kolína přijela na desítidenní pobyt ži-

dovská mládež,hlavně z Prahy.Kromě prázdninov~ho odpočin
ku se chce postarat o dúkladný a zároveň důstojný úklid 
star~ho židovsk6ho hřbitova vedle sokolovny. 

24. Na sv4m zasedání schválila městská rada 
s platností od 1.srpna 1995 množství pracovníků Městského 
úřadu v Kolíně v celkovém počtu 120 osob.V uvedeném počtu 
jsou zahrnuti i 3 volení a dlouhodobě pro výkon svých fun
kcí uvolnění členové MR - starostka a její dva zástupci. 
Dále jsou tam zahrnuti též městští policisté,kterých je 33. 

Paní ing.Načeradská,dosud zaměstnaná jako 

řadová pracovnice živnostenského odboru MěÚ v Kolíně,byla 
k 1.7.t.r.jmenována vedoucí tohoto odboru.Tuto funkci za
tím vykonával místostarosta pan Čábela. 

MR vzala na vědomí informativní zprávu ve
doucí odboru výstavby a územního plánování ing.Klímové, 
zabývající se umístěním nových čerpacích stanic pohonných 
hmot v Kolíně.Tato výhledová koncepce se bude projednávat 
ve stavební komisi.Jde o to,je-li únosn~,aby na území na
šeho města bylo v budoucnu 6 čerpacích stanic!?! 
Zatím má zde monopol AGIP s pumpou na Zálabí a na pražsk& 
výpadovce.Ale právě tu,na frekventované hlavni silnici Pra
ha-Čáslav (Brno),chce přímo naproti AGIPu zřídit svou sta
nici RAKOS,a na ~táralce,tedy na t~že silnici,chce stavět 
pumpu zase RABSTAJN.BENZINA chce využít lokalitu v těsném 
sousedství nemocnice (výpadovka na Uhl.Janovice a Posáza
ví) a ARAL lokalitu u restaurace Tatra. 
Proti posledně jmenovan~ firmě,resp.proti jejímu plánu, 
byla již vypracována petice v okolí bydlících občanů.Co 
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nejdříve lze čekat zcela oprávněně stejnou akci 1 od vede

ní kolínsk~ nemocnice. 

28. V desetitisícovém nákladu,zdarma dodávané 

všem obyvatel~m našeho města do jejich schránek,spatřilo 
světlo světa první číslo "Zpravodaje města Kolína" .u jeho 
zrodu stálo vedení našeho městsk~ho úřadu (zejména místo
starosta pan Jaromír eábela),delší dobu již nespokojené 
s "Kolínskými novinami" ,kter~ se ani netajily svým nepřá
telstvím v~či radnici.Proto tak~ zprávy KN o práci radni
ce byly většinou polopravdami či tendenčně zabarvené tak, 
aby vyhovovaly "spravedlivé" kritice jejich pánů redakto
rů.Redakční rada "Zpravodaje" není ještě definitivní.Kro
mě již zmíněného pana místostarosty eábely,jsou v ní ještě 
vedoucí odboru školství,kultury a sportu MěÚ pan ing.Zde
něk Slováček,redaktorka Hana Scheibalová z téhož odboru a 

členka MZ prof.Jana Matějková. 
O pravém poslání či významu "Zpravodaje" tam píše paní sta
rostka Zdena Majerová:" ••• jeho vydavatel ,městský úřad,chce 
v něm předávat nejrůznější informace,které každý občan na
šeho města může potřebovat.Informace a zprávy budou posky
továny přímo pracovníky městského úřadu,čímž chceme zaru
čit jejich úplnost a spolehlivost.O které informace půjde: 
Především o zprávy z jednání městského zastupitelstva a 
městské rady.Dále to budou upozornění na vyhlášky MěÚ,při
blížení náplně práce jednotlivých odborů a představení ve
doucích pracovníků ••• Uveden~ informace budou doplňovat též 
zprávy o plánovaných a probíhajících akcích ve městě,o u
dálostech ze společenského a kulturního života a také se 
pochlubíme,co se nám ve městě podařilo ••• Věřím,že tyto 
stránky se stanou dobrým prostředkem styku městského zas
tupitelstva a městsk~ho úřadu s občany a vyplní mezeru, 
která zde dosud byla." 
"Zpravodaj" nebude novinami v pravém slova smyslu, ani, jak 
dodává zástupce starostky pan eábela:" ••• si neklade za cíl 
být konkurentem Kolínských i jiných novin.K tomu nemáme 
ani dostatek profesionálních pracovníků,ani financí.Přitom 
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chceme, aby občasník /t, j. "Zpravodaj" I dostávala každá ro
dina v našem městě a našla v něm t~měř všechno,co se z 
městsk~ho úřadu dovědět má ••• " 
A tak zbývá jen popřát "Zpravodaji města Kolína" dlouhý 
život a mnoho úspěchů. 

Německ~ město Kamenz (starší generaci zná
mé jako Saská Kamenice) si zřejmě váži partnerství s na
ším městem.U příležitosti letních slavností a za přítom
nosti delegace města Kolína,vedené místostarostou panem 
Čábelou,tam totiž pojmenovali na utužení vzájemných vzta
hů jednu z ulic na nov~m sídlišti Kolin J ·Strasse,tedy Ko
línská ulice.Je nám cti a děkujeme! 



SRPEN 

3. Metrostav Praha uspořádal "Den otevřených 
dveří" na sanaci skládky na Vinici.Byli pozváni i zástup
ci firem,kter6 na tomto díle spolupracovali,především Me
troprojekt Praha,VÚ Běchovice,Sensor Bratislava Pastell 
Benešov,dále pak zástupci Ministerstva zemědělství ČR, 
Státního fondu pro životní prostředí Praha a Okresního a 

Městsk~ho úřadu Kolín. 
Na ploše 5,6 ha vinick~ skládky je uloženo cca 5G6 tisíc 
kubických metrů odpadu z minulých 25 let.Jedná se o odpad 
hlavně z domácností,ale i o průmyslový a komunální. 
Až od Červených Peček je nyní vidět bílou pokrývku kopce 
na Vinici,kterou tvoří sněhobílé pruhy stavební tkaniny, 
pod nimiž je hladká černá fÓlie,nepropustně přikrývající 
celou skládku.Její nepropustnost je elektronicky kontro
lována.Ze skládky bude až do vysušení odtékat voda,která 
se bude drenážemi shromažoovat v 30 kubíkov~ jímce,vyvá
žet a čistit.Spolu s drenážemi je vybudováno i 10 plyno
vých vrtů pro shromáždění skládkov~ho plynu,který bude 
spalován v mal~m,k tomu účelu instalovan~m zařízení.Pod
zemní vody ohroženy nejsou díky dostatečným vrstvám slí
novce pod skládkou,což prokázaly zkušební vrty. 

V těchto dnech již na skládku navážejí auta hlínu (bude jí 
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potřeba 90 tisíc kub.metró),pod kterou za pár dní bílý 
vinický čepec zmizí.Do konce tohoto roku bude pak sklád
ka zatravněna a osazena vhodnými keři.A v zimě tam možná 
už zase budou děti sáňkovat,tak jako tomu bylo před rov-

ným čtvrtstoletím. 

8. V Regionálním muzeu města Kolína byla za-

hájena výstava obrazó kolínsk~ho rodáka Váelava Kocourka 
k jeho nedožitým 80.narozeninám.Tento malíř,grafik a ilus
trátor tvořil převážně v Praze.Jeho dom~nou byla klasická 
knižní ilustrace a grafika,a velmi dlouhý by asi byl sez
nam knih,které ilustroval.Díky své precizně technicky 
zvládnut~ kresbě byl také vyhledávaným odborníkem pro re

konstrukce vzácných listin. 

9. Na jednání vlády ČR bylo rozhodnuto,že se 

1 1 • 

12. 

obce Pečky,Poříčany,Ratenice a Vrbová Lhota staly novými 
obcemi našeho okresu.Vláda tak vyhověla žádosti těchto ob
cí,ke své nelibosti patřících do nymburského okresu.Kolín
skému okresu tak přibylo 6 234 obyvatel,z toho 4 270 z Pe
ček,o které byl tak& sveden největší kolínsko-nymburský 
boj.No,Nymburk nás nikdy neměl příliš rád,ale tea ••• 

Právo na organizaci atrakcí při kolínském 
posvícení získala za sto tisíc korun paní Wertheimová 
z Cerhenic.Zároveň bylo rozhodnuto,že ~osvícensk~ atrakce 
budou rozmístěny na ploše u plaveckého stadionu,ale i na 
sousedním pozemku budoucího hřiště u ?.Z~. (Za bývalými 
městskými lázněmi se tedy atrakce konat nebudou.) 

V soutěži mažoretek,která se konala v Hra
nicích na Moravě,získaly mažoretky kolínského souboru Sr
díčko 1.místo v pochodov&m defil~.Tento úspěch,přebírání 
ceny a celkovou atmosf&ru soutěže mohli Kolíňáci vidět 
na ~rogramu ČT 1,která dnes vysílala záznam soutěže pod 
názvem "Mažoretky '95". 

14. Městské zastupitelstvo schválilo na svém 
zasedání uzavření smlouvy na realizaci informačního a zá-
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chranného integrovan~ho systému s firmou T - SOFT Praha 
o celkových investičních nákladech 12 milion~ korun z do-

tace SFŽP. 
MZ dále schválilo uzavření smlouvy o dílo 

na dodávku stavební části čistírny odpadních vod (~OV) 
s pražským Metrostavem o celkových investičních nákladech 
140 tisíc korun.Zahájení stavebních prací má být počátkem 
září t.r. a předpokládané ukončení stavby koncem listopa
du 1997.Pot~ ovšem bude ještě následovat montáž technolo
gických částí,rekonstrukce kanalizace a zkušební provoz, 
takže ČOV bude spuštěna nejdřív asi koncem roku 1998. 

Dnes tak6 zasedala městská rada,která 

schválila výsledek komise pro hodnocení nabídek na veřej
nou zakázku Výkon inženýrsk~ činnosti pro stavbu ČOV a ka
nalizace v Kolíně,jejímž vítězem se stal Vodohospodářský 

rozvoj a výstavba a. s.Praha. 
MR,na doporučení výběrové komise MěÚ,jme-

novala ředitelem spol.s r.o. Městská autobusová doprava 
Kolín pana Fr.Martínka a vzala tak~ na vědomí přijetí pa
na Rom.Kafky jako jeho zástupce a zároveň technika MAD. 
Oba tito pracovníci jsou povinni s pomocí MěÚ zajistit 
do konce září t.r. pro MAD Kolín příslušná administrativ
ní povolení,autobusy,řidiče a provést řadu organizačních 
opatření tak,aby od 1.října mohla již v našem městě fun
govat autobusová doprava bez vážných potíží. 

15. Městský úřad podepsal s pražskou firmou 

1 7. 

18. 

ATT smlouvu o dodávce a instalaci nové telefonní ústřed
ny.Hodnoza t~to zakázky je 800 000 Kč. 

Jedno z nových dopravních letadel menšího 
druhu Ceských aerolinií by mělo nést jm6no "Kolín".Na náš 
MěÚ již přišla žádost o souhlas,k němuž jistě dojde i pro
to,že dotyčné letadlo bude mít kromě cestujících vždy na 
palubě i řadu propagačních materiálu našeho města.První 
let 1~olína" by se měl uskutečnit již na podzim. 

Po dokončení výdřevy domu U Kašku na Kar-
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lově náměstí,začnou hned první práce na rekonstrukci sou
sední budovy B okresního úřadu.Budova bude zbavena střechy 
a všech stropú,takže zůstanou jen obvodové zdi.Celá rekon

strukce má skončit koncem letošního roku. 

Generální ředitelství ~eských drah slavilo 

150.výročí jízdy prvního vlaku a přepravy pošty po želez
nici na trati Olomouc - Kolín - Praha.Při této příležitos
ti se uskutečnila jízda slavnostního,protokolárního vla
ku,který do našeho města dorazil v 15 hodin a půlhodinu 
byl k dispozici zvědavcům a obdivovatelům parní slávy lo
komotiv.Tito návštěvníci si mohli na nádraží také poslech
nout koncert MHFK,zhl&dnout hezké mažoretky a vystavený 
model kolínsk~ho nádraží z 30.let spolu s výstavou želez
ničních modelů a u přepážky pošty získat příležitostní ra

zítko k t~to slavnostní události. 

21. Vedení radnice položilo květiny na hroby 
Miroslava Beránka a Vladimíra Hnulíka,kteří byli zabiti 
během vojenské intervence sovětských vojsk v tehdejším Čes-

koslovensku v r.1968. 

22. Vedoucí odboru MBH našeho městského úřadu 

ing.Čermák zpracoval a předložil k diskuzi a posouzení 
koncepci dopravy v městsk~ památkové rezervaci. V koncep
ci jsou vyčleněna místa pro denní a noční parkování,počí
tá se s klidovou zónou a navrhuje se směr dopravy v cen
tru města.Koncepce samozřejmě předpokládá i několik ulic, 

které budou mít charakter pěší zÓny. 

23. V Kolíně snad vůbec poslední,křivolace 
dlážděné či dokonce jen prašné ulice Václavská,Dobrovské
ho a Na pršíně byly zmodernizovány.Vozovky jsou vyasfal
továny a chodníky vydlážděny.A že tím vzala romantika tě
chto ulic za sv~,to místním obyvatelům vůbec nevadí,zvláš
tě když byly tak~ zrekonstruovány elektrické,plynové a te

lefonní sítě. 

Střecha kostela Nejsvětější Trojice,mezi 
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Kolíňáky známého spíš jako klášterní kostel,projde společ
ně s částí fasád generální opravou.V těchto dnech již byla 
dokončena stavba lešení.Celkový rozpočet na tyto opravy je 
t~měř 2 miliony korun,ovšem kolínské děkanství má zatím 
k dispozici pouze tři čtvrtiny této sumy.Kdo tedy zaplatí 
zbývající čtvrtinu?Ministerstvo kultury ČR,město Kolín,ne

bo jezuit~,kteří sídlí v budově kláštera? 

Dnešní "Kolínské noviny" (č.30) podrobují 

nedávno narozený .,Zpravodaj města Kolína" zdrcující kri ti
ce:" ••• svou těžkopádně maskovanou trucovitostí a začáteč
nickými chybami je spíš k politování než k rozcupování ••• 
tato oficiální městská tiskovina,reprezentující naše měs
to,vypadá jako časopis 5.třídy zvláštní školy ••• "Až ne
příčetně alergický je autor článku (pochopitelně sám š~f
redak:tor Soukup) na to,že "Zpravodaj" chce pravdivě infor
movat:" ••• vyklubala se tiskovina,která hodlá měsíc co mě
síc přinášet do kolínských domácností PRAVDU o dění na 
radnici ••• úvodní slova Zpravodaje dokola opakují,že vznikl 
za účelem potřeby PRAVDIVtffO informování o dění na radni
ci. .•• n Zlobou a hněvem se "spravedlivý" šéfredak:tůrek Soukup 
přímo zalyká,protože pravdu přece vždy měly a mají jen a 
jen "Kolínské noviny", přesněji řečeno on ••• 

26. Ve večerních hodinách se u Zbraslavic na 

Kutnohorsku zřítilo ze stometrové výšky letadlo kolínské
ho aeroklubu Zlín 142 a začalo okamžitě hořet.Dvoučlenná 

posádka letadla zahynula.Díky pilotově duchapřítomnosti 
nebyl padajícím letadlem zasažen nedaleký internát,kde prá
vě v té době bylo asi 11 dětí. 

27. Posmutnělý konec prázdnin a vlastně i konec 
léta je v Kolíně vždy trochu ocukrován nedělí po sv.Barto
loměji,kdy je v našem městě posvícení. 
Tak jako vloni měly poutov~ atrakce nakonec opět své místo 
u plaveckého stadionu a na sousedním pozemku 7.Zš,a bylo 
jich okolo padesáti,což je prý kolínský rekord.Po prvních 
negativních signálech iniciovali zástupci radnice omezení 
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"zvukov~ záplavy" pro uši obyvatel sídliště.Stížnosti na 
hlučnost posvícenské produkce se tím sice velmi snížily, 
nicm~ně se snad už opravdu pro příští rok bude uvažovat 
o umístění atrakcí na periferii za bývalými městskými 
lázněmi,jako tomu bývalo před stavbou nov~ho mostu.Nut
ností,tedy podmínkou,je ovšem zřízení velice drah~ elekt
rické přípojky,ale kolínská veřejnost doufá,že MěŮ tam 

do roka elektrorozvodnu uskuteční. 
Posvícenský jarmark na Karlově náměstí nebyl příliš Kolí
ňáky chválen.Plocha náměstí byla totiž zbytečně přecpána 
stánky,jejichž zboží nikoho příliš nenadchlo a navíc zbo
ží mnoha stánka bylo skoro navlas stejné.Chybělo rozmani
tější občerstvení,hlavně pivo,což bylo pro většinu návštěv
níků mužského rodu neodpustitelnou tragédií.A nejvíc snad 
na náměstí scházela živá hudba v podání nějaké kapely. 
~ivá muzika byla zato ve většině kolínských hospod,které 
tak hostily své návštěvníky nejen pitím a jídlem,ale i mu
zikou,někde až patřičně posvícensky hlučnou. 

Na den kolínsk~ho posvícení bylo tak~ otev
řeno býval <S Francovo kino ( "Francák"), předělan~ ovšem již 
na pohostinsk& zařízení.Restaurant Kinoklub Franc by měl 
podle slov jeho majitele Pavla France oživit kultivovanou 
atmosf~ru slavných,dnes již zmizelých kolínských kaváren, 
jako bývaly Pasáž,Centrál,Grand a nedávno ještě Savoy. 

28. Dům dětí a mládeže Klub Zámecká spolu s čes-
kým svazem žen pořádá v tomto posledním prázdninovém týd
nu pro kolínské děti Letní příměstský tábor,v jehož rámci 
se budou konat každodenní výlety s večerním návratem domů. 
Jedná se o autobusové zájezdy na hrad Lichnici a zámek Žle
by,vlakový výlet Posázavím,návštěvu ZOO ve Dvoře Královém 
a kolařský výlet Borky-Spálenka-Hradištko-Kolín. 

30. Dobr4 tempo nov~ho vydlaždování historické-
ho jádra našeho města bylo narušeno tím,že již v době před 
Kmochovým Kolínem předlážděná Kouřimská ulice musela být 
znovu částečně rozkopána.Nyní jsou ale již všechny úpravy 
Kouřimky skončeny,dláždění definitivně dokončeno a dlaždiči 
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ted pracují v ulici Karoliny Světl~.Ještě do konce roku 
se má předláždit i na ni navazující ulice Na hradbách. 

31. Prakticky s koncem prázdnin skončila,bohu-
dík,i úmorná vedra,kdy téměř každý den od půlky července 
byl ve znamení teplot 30 - 35 stupňú.To se už nelíbilo 
ani t~ mlad~ a nejmladší generaci.A tak tři dny po posví
cení vzali Kolínští s úlevou na vědomí,že teploty pokles
ly na snesitelných 22 - 24 stupňů.Ale stejně už má každý 
tohoto l~ta víc než dost,a tak i v případě letošního let
ního sluníčka platí,že všeho moc škodí! 



1 • Začátek letošního školního roku bude sice 

až v pondělí 4.září,ale již dnes byla slavnostně otevře
na přístavba obchodní akademie v našem městě.Přístavba 
je v místě,kde dříve byla jen přízemní budova tělocvičny. 

2. Bezesporu nejlepší sportovní oddíl našeho 
okresu Vembloud korfbal club Kolín,loňský mistr ČR,je na 
novou sezonu výborně připraven,jistě i proto,že 8 jeho 
hráčů se zúčastnilo desetidenního reprezentačního soust
ředění v Nizozemsku.Hned dnes,ve svém prvním zápase,"Vem
bloudi" přímo rozdrtili mužstvo Hradce Králové. 

Zato posmutnělé byly oslavy 95.výročí vzni
ku fotbalového klubu AFK Kolín,jehož první mužstvo vede 
v současnosti existenční boj v divizi.Příznivci tohoto 
klubu mohou již jen vzpomínat na slavná údobí sv~ho AFK. 
V rámci oslav hráli bývalí hráči s gardou Bohemians Praha 
a současn~ mužstvo pak s gardou pražsk~ Slavie.Diváci byli 
na hřišti v Borkách svědky dvou krutých porážek Kolínských 
v poměru 2:10 a 3:7. 

3. Včera a dnes pořádala železniční stanice 
Kolín oslavy 95 let trvání místní dráhy Kolín - Ledečko. 

Vždy dopoledne byly z Kolína vypraveny dva parní a jeden 
historický motorový vlak,které se potom odpoledne vracely 
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z Ledečka zpět.Zároveň,kromě koncertování Kmochovy hudby, 
probíhala na kolínském nádraží výstava železničních mode-
16., kolínského nádraží· z 30 .let a st ani ční ch budov na tra
ti Kolín - Ledečko.Pro někter~ návštěvníky této oslavy 
bylo moc důležité,že mohli získat pamětní razítko. 

4. ''Písmo ve výtvarném umění" je název výsta-

vy rozměrného projektu Polabské kulturní nadace,na kterém 
se prezentuje okolo padesáti vybraných českých výtvarní
ků.Výstava potrvá ode dneška až do konce září ve všech 
galeriích našeho města - Regionální muzeum,Městsk~ divad
lo,galerie V zahradě ZU~ a Malá galerie Na Hradbách.Ide
ově odkazuje tato výstava ke znakům a symbolům,jež střá
dala tisíciletá tradice Česk~ho státu a proto je tak~ 
součástí vzpomínkovóho programu "Pád slavníkovsk~ Libice 
- počátky Česk~ho státu 995 - 1995".Vystaveny jsou nejen 
originály obrazů,ale i katalogy a špičková typografie z 
nakladatelství Český spisovatel. 

Ve věku 68 let zemřel Vladimír Zeman,popu
lární kapelník Velkého dechového orchestru Českých pošt a 
telekomunikací v Kolíně.Jen jediný rok mu chyběl k tomu, 
aby strávil za dirigentským pultem obdivuhodných 40 let. 

Na svém zasedání souhlasila městská rada 
s vyhotovením projektu "Občan a životní prostředí obce" 
pro město Kolín,který našemu městu nabídl Ústav pro eko
politiku v Praze,a který by měl být vzorem pro obdobné 
projekty v dalších obcích.Město Kolín bylo vybráno jako 
vzor proto,že má značně znehodnocené životní prostředí, 
způsoben&. průmyslem těžké chemie,strojírenstvím,nevhodným 
nakládáním s odpady a pod./Naposledy bylo město Kolín vzo
rem pro jiná města svými hradbami,což ovšem bylo v dávné 
době přemyslovsk~./ MR uložila všem vedoucím odborů,pře
devším ale odboru životního prostředí a zemědělství,spolu
pracovat v rámci svých kompetencí s dotyčným ústavem pro 
ekopolitiku. 

Dále MR jmenovala ing.P.Horáka,vedoucího 
odboru ~PZ a V.Procházku,pracovníka téhož odboru,členy ko-
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mise pro projednávání přestupků.Jmenovaní se ovšem budou 
zúčastňovat jen takových přestupkových řízení,která se tý

kají úseku životního prostředí. 

Skokem do Labe ze starého (Masarykova) mos

tu chtěl vyřešit sv~ problémy asi 30 letý muž z Konárovic. 
Díky všímavému chodci byl však několika občany rychle z ře
ky vyloven a přivolanou sanitkou převezen do nemocnice. 

~kolu pro manekýnky a mladé dámy od 15 do 
25 let pořádá v našem městě agentura R - agency.Absolvent
ky t~to školy získají vysvědčení a diplbm~ 

Nedávno vznikla v Kolíně koncertní-umělecká 

agentura Lyra Colinensis,chtějící se věnovat špičkovým 
interpretům vážné hudby,které bude uvádět nejen v Kolíně, 
ale i v širším regionu a výhledově také v zahraničí.Tato 
agentura bude v naší republice zastupovat houslistu Ren~ 
Kubelíka,vídeňskPho klavíristu a dirigenta Petra Vašíčka 
a kolínskou pěvkyni Janu Mančalovou.Zájem ale již projevi
li další špičkoví sÓlist~ a soubory.V samotn~m Kolíně chce 
agentura LC konat v průměru jeden koncert za šest týdnů. 
První koncert se uskutečnil dnes v chrámu sv.Bartoloměje, 
kde koncertovala pěvkyně J.Mančalová spolu s varhaníkem 
V.Uhlířem.Jejich vystoupení se umělecky velmi vydařilo, 
ovšem chudičce zaplněný chrám avizoval,že nekomerční sféra 
kultury je zisková opravdu jen výjimečně,a že vážná hudba 
se bez sponzorů těžko obejde. 

8. Městsk~ divadlo zahájilo novou sezonu Stein-
beckovou hrou "0 myších a lidech" v podání herců Divadla 
Pod Palmovkou.Steinbeck (jak by ne!),ani Palmovka kolíns
ké diváky nezklamali. 

9. V Kutlířích u Kolína byla odhalena deska 
k uctění památky obětí a utrpení selského lidu v době ko
lektivizace a zestátňování púdy.(Místo pro tuto významnou 
událost nebylo zvoleno náhodou - z obce Kutlíře byli totiž 
za tvrd~ho komunistick~ho teroru všichni sedláci vystěho
váni.) Slavnostní odhalení provedl místopředseda vlády a 
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ministr zemědělství ČR Josef Lux.Mezi vzácnými hosty by
li i J.Netík,prezident Agrární komory,předseda zemědělské
ho výboru PČR J.Černý a předseda Okl1 Kolín J.Soukup.Třem 
stovkám účastníků slavnostního odhalení vyhrávala "mini
sestava" Kmochovy hudby, a představila se na Kolínsku ob
novená Selská jízda,která byla brzo po "Vítězném únoru" 

komunistickým režimem zakázána. 
Selská jízda vznikla v Kolíně právě před rovnými sedmde
sáti lety (1925) a prakticky navázala na svého předch~d
ce,kterým bylo Kolínské selské banderium,vzniklé již v 
r.1848.To se např.zúčastnilo průvodu Prahou,konaného při 
příležitosti kladení základního kamene ke stavbě Národ
ního divadla.Selská jízda z Kolína byla vždy přítomna 
mnoha významným událostem a vykonala tak i řadu vyjížděk 

mimo naše město. 
Slavnostní kroj Selsk& jízdy tvoří bílá košile s vyšitými 
klasy,modrý kabát se všitou červenou lemovkou,červené 
jezdecké rajtky,vysok~ jezdecké boty a čapka vydrovka. 
Oficiálním pochodem je Suk~v "Pod Blaníkem",neoficiálním 
a mnohem populárnějším je Kmochův "M~j koníček". 
V současnosti existuje na Kolínsku Prok~pk~v sbor Selsk& 
jízdy,který je sdružen v Ůstředí Selských jízd sídlícím 

v Lysé nad Labem. 
Naše město hostilo 38 dobrovolných hasičů 

z partnersk4ho švýcarsk4ho města Dietikonu.Kromě hasič
sk&ho útvaru,navštívili u nás hosté v slušivých černých 
uniformách radnici,chrám sv.Bartoloměje,synagogu a hned 
několik restaurací. 

10. Za prvních 8 měsíců letošního roku došlo, 
podle zprávy kolínské OSS,na našem okrese k 787 dopravním 
nehodám,což je v porovnání s loňským rokem o 11 %více. 
Při těchto nehodách bylo 9 osob usmrceno,67 zraněno těž
ce a 175 lehce.Hmotná škoda přesahuje 14,5 milionů korun. 
I když bylo ve 42 případech příčinou dopravních nehod 
požití alkoholu,je alespoň trochu potěšitelné,že proti 
stejnému období loňského roku se počet takových případů 
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o 20 snížil.Dalším nejčastějším d~vodem bylo nesprávn~ 
předjíždění a nedáni přednosti.Měsícem nejčastějších do
pravních nehod byl srpen se 111 případy. 

11. Do blízk~ Velimi se před několika měsíci 

1 2. 

přistěhovali z Prahy manžel& Bednaříkovi.Velimačky,hlav
ně ty starší,si rychle povšimly,že paní Bednaříková se 
nápadně podobá umělkyni,která i přes své stáří bývala 
ještě v poslední době občas vidět v televizi.Ano,velim
sk& "detektivky" se nemýlily,protože paní Bednaříková je 
totožná s Inkou Zemánkovou,slavnou českou jazzovou zpě
vačkou z JO.a 40.let,proslavenou snad nejvíc písní "Tak 

jako slunečnice každý den". 

V těchto dnech probíhá na území naší re-

publiky mezinárodní sympozium věnované židovskému um~ní. 
Programu dominuje okružní jízda po synygogách,a dnes doš
lo na kolínskou.Hosté z mnoha zemí museli však nejdříve 
projít staveništěm dvou k synagoze přilehlých dom~,které 
město Kolín opravuje.Teprve potom si mohli synagogu d~k
ladně prohlédnout a zjistit,že má zánovní střechu,omítnu
té průčelí a barevné vitráže v oknech.Uvnitř ale shledali 
budovu pustou a zchátralou,podobně jako přilehlý parkán. 
To by se mělo změnit podstatně k lepšímu až po jasné ma
jetkoprávní dohodě s ~eskou židovskou obcí,ke které ovšem 
zatím stále nedošlo.~idi totiž,bohužel,nedokážou potlačit 
svůj známý národní rys,a tak by chtěli,aby naše město da
lo synagogu plně do pořádku a pak ji,asi z lásky,věnovalo 
~ŽO.Tolik lásky a přebytečných peněz samozřejmě město Ko

lín nemá ••• 

14. Filmový klub,působící při kinu Jas,má mo-
mentálně 190 členů.V minulé sezoně navštívilo jeho filmy 
1 756 diváků,což je v průměru 44 diváků na 1 představení. 
Protože je to poměrně málo,zdály se zvěsti o tom,že FK za
nikne,oprávněn&.Naštěstí se tak nestalo,takže dnes mohl 
FK zahájit svou 29.sezonu.Během desíti měsíců budou moci 
jeho členov~ i nečlenové (mající o 10 Kč dražší vstupné) 
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shlédnout plných 40 kvalitních a zajímavých celovečer
ních hraných i dokumentárních filmů. 

V pozdním odpoledni zatelefonoval městsk~ 

policii číšník z restaurace U Ostrova,že se v kolejišti 
zastávky Kolín bez dozoru pohybuje asi tříletá holčička. 
Autohlídka MP zjistila,že hol~ička se ztratila ze skupi
ny dětí Apoštolsk~ školy a zanedlouho byla pak předána 
zoufal~ mamince,která už hodinu hledala svou dceru po 
městě.~patná práce paní učitelky resp.řádové sestry (?) 
je zřejmá,ovšem člověk se musí ptát,proč ten číšník ih
ned nedoběhl pro holčičku v kolejišti,a teprve potom ne
zavolal policii?Aneb co by se stalo,kdyby vlak přijel 

dřív než policie? 

20. Za velkPho zájmu občanů z Kolína i okolí 
se konala ve velk~m sále MSD (již podruh~) prodejní a 
kontraktační výstava výpočetní a kancelářsk~ techniky a 
programového vybavení,kterou pořádala kolínská firma Jor
dan.Kromě toho zde osm firem prezentovalo své novinky,ja
ko třeba digitalizaci map obce,nebo volně seřiditelné 
programy pro mládež,obsahující nejen hry,ale také zají
mavý zeměpis a nejnovější verzi kreslení s bohatým pří
slušenstvím.~adu programů si mohli návštěvníci osobně vy
zkoušet.Úspěšná výstava pokračuje ještě i zítra. 

21. V rámci výměnn~ akce Ministerstva školství 
~R přijela do našeho města nečekaná návštěva - skupina 
dvaceti japonských profesorů,vedených ředitelem 3kolního 
úřadu prefektury Shimane.Tato exotická skupina se nejpr
ve setkala s naší starostkou paní Z.Majerovou,odpoledne 
se zúčastnila programu v ZU~ a večer pak slavnostního ve
čírku v restauraci F 106.Cílem japonské návštěvy jsou mož
nosti vzájemn~ spolupráce v oblasti školství. 

Finanční úřad v Kolíně vyhlásil první ve
řejnou dražbu movitých věcí,která proběhla odpoledne v 
Klubu Zámecká.Jedná se o zboží (např. 40% vodka Red Jack 
ve 108 kartonech),kter~ mělo být nezákonně vyvezeno do za-
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hraničí a bylo zabaveno v našem okrese.Zájem pánské ve

řejnosti byl pochopitelně veliký. 
Večer se konal v MD koncert,experty vysoce 

ceněn~ho,komorního souboru Guarneri trio.Málo početné obe
censtvo (bohužel!) vrlmi oceňovalo brilanci klavíristy J. 
Klánsk&ho a houslovou virtuozitu v Kolíně oblíbeného Č.Pa ... -· 
vlíka,k nimž se určitě připojil se svým violoncellem M.Je
rie. ~ídce zaplněn~ hlediště komentoval Ivan Klánský: "Běž
ný repertoár,to znamená hudbu od baroka po současnost,po
slouchá určitý okruh lidí,není to ale masová záležitost. 
Myslím si však,že prognÓzy o tom,že vážná hudba bude stag
novat,se zatím nepotvrzují.Lid~ budou umění stále více po-

třebovat." 

Po fotbalov&m klubu AFK Kolín,slaví kulat~ 

jubileum,a to dokonce dvojnásobné,také kolínští tenisté~ 

90.výročí vzniku tohoto sportu v našem městě a zároveň 
70 let existence stávajícího tenisového sportoviště v Bor
kách.Pod záštitou učitele Bergra vznikl v r.1905 tenisový 
klub,nesoucí prakticky až dodnes název LTC (Lawn tennis 
Club) Kolín.Jen pro zajímavost,až do r.1924 se tehdy hrá
val tenis na ploše proti dnešnímu zimnímu stadionu. 

V bývalém sále kina Oko (Francák) byl večer 

slavnostně otevřen Manhatan - nový taneční klub v Kolíně. 
Výzdobou,jak už napovídá sám název,je interiér,zahrnující 
malý parket,velký barový pult a řadu stolku,poplatný ame
rickému vzoru.Manhatan má mít svůj pravidelný program,je
hož základem budou diskotéky,ale na pÓdiu klubu se mají 
objevovat i "živí muzikanti",včetně tanečních orchestrů. 

23. Kolínský Automotoklub (AMK) uspořádal již 
13.ročník závodu motocyklů ve sprintu.Ten byl rovněž i fi
nalovým podnikem letošního seriálu Mistrovství ČR,a tak se 
ho zúčastnili všichni nejlepší jezdci,včetně všech repre
zentantů.Závod se jel na tradiční trati u penzionu Černý 
kůň,před nímž o přestávkách vystupovaly country skupiny 
a líbivé mažoretky. 
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Kolínský jezdecký oddíl uváclavova stáj" 

pořádal včera a dnes 16.ročník Boháčova memoriálu ve zná
mém areálu jezdeckého oddílu za nemocnicí.Mimo klasických 
soutěží ve skocích,při nichž se představili jezdci nejen 
z OR,ale i ze Slovenska,byly na programu také ukázky wes
ternových jízd,a mimo jezdecký rámec i seskoky parašutistů. 

Počátkem tohoto měsíce byla dokončena obmě
na zvukotechniky v kinu Jas.Její oficiální premiérou bylo 
dnešní promítání filmu režiséra Polanského "Smrt a dívka", 
jehož se zúčastnil ředitel společnosti AB Barrandov pan 

Marhoul. 

25. Na sv~m veřejnóm zasedání schválilo Městskó 
zastupitelstvo v Kolíně, ve smyslu svóho usnesení z 26. 6.1995, 
prodej objektu "Dům dětí a mládeže" (Kolín III.,U Nemocni
ce) Dětsk&.mu výchovn~mu ústavu Býchory pro využití na in
ternát,související výchovnou a společenskou činnost a vy
budováni preventivního "Dětsk6ho centra". 

MZ dále rozhodlo,že dosavadní,městem zpochyb
ňovaná,platnost smlouvy o sdružení prostředků na opravy 
primárních rozvodů tepla mezi městem Kolín a ČEZ s.p.-TZ 
Praha,později ElektrárnouKolin a.s.,bude po oboustrané do
hodě nahrazena smlouvou novou.V ní se město Kolín zaváže 
přispět Elektrárně Kolín a.s. 10,5 miliony korun do konce 
roku 1997,a to účelově na opravu primárních rozvodů tepla. 
Tím by měla být důstojně ukončena pro obě strany nepříjem
ná a vleklá záležitost a vztahy mezi EKO a městem by měly 
být již jen dob~. 

Na zákla~ě novely školského zákona musel ře-
~~~4'~-e 

ditel Školsk~ho úřaau l ing.J.Kejklíček ukončit činnost Škol-
sk& rady okresu Kolín,jež byla zvolena dle tohoto zákona. 
MZ proto odvolalo zaniklou již vlastně školskou radu a po 
tajnó volbě ustavilo novou OŠR,ve kter~ se personální obsa
zení prakticky nezměnilo,jen počet členů se ze šesti zmen
šil na pět.Jsou to zástupce pedagogů MŠ,zástupce pedagogů 
ZŠ a po jednom zástupci MěÚ,MZ a rodičů. 

MZ schválilo tak~ návrh na l.úpravu rozpočtu 



- 97 -

města Kolína v r.1995,který vypracoval finanční odbor MěÚ 
a který projednala MR 11.t.m.I tento návrh je přebytkový, 
nebot předpokládá na konci roku zůstatek více než 18 mili
onů korun- oproti původním 28,5 milionům korun,schvále
ných MZ 27.2.t.r.Nutnost úpravy rozpočtu způsobilo hned 

několik okolností: 
V příjmech města dochází k částečn~mu výpadku proti roz-

počtu ve výši 2,7 milionů korun. 
Protože ministerstvo zemědělství změnilo názor v poskyto
vání dotací,obdrží naše město místo dotace na ozonizaci 
návratnou finanční výpomoc ve výši 6,3 mil.korun. 
Došlo ke změnám ve financování ZU~.Na zajištění provozu 

potřebuje tato škola 1,1 mil. korun. 
v červnu t.r. schválilo MZ založení vlastního podniku pro
vozujícího MHD,a jen náklady na nákup nových autobusů bu

dou činit 10 mil. korun. 
Městu byla poskytnuta dotace 60 mil. korun na zřízení ~o~-

(čistírny odpad.vod). 
Bude nutné posílit výdaje v bytov~m hospodářství v důsled
ku nezahrnutí dotace na teplo do výdajů. 
Suma sumarum- 1.úpravou rozpočtu se tento zvyšuje z původ
ních 369 milionů na 440 milionů korun. 

Důležitým bodem zasedání MZ byl návrh na 

schválení nové vyhlášky o převodu obytných domů,bytů a ne
bytových prostor z majetku města Kolína.Závažnost rozhodnu
tí,které již brzo ovlivní život asi dvou tisíc domácností, 
potvrdila i dlouhá,pětihodinová diskuze,týkající se hlavně 
ceny,za níž by měl být dosavadním nájemníkům bytů prodáván 
městem 1 čtvereční metr z jejich bytu.Nová vyhláška,vypra
covaná vedoucím odboru místního a bytového hospodářství MěÚ 
ing.bermákem,navrhovala za 1 metr čtvereční 2 000 Kč,což i 

bylo nakonec odsouhlaseno,třebaže sociální demokrat~ a stra
na důchodců doporučovali jen 1 600 Kč a zástupci ODS nao
pak 2 500 Kč.Konečná cena městského bytu určeného městem 
k prodeji bude ještě upravena koeficienty.Dále bylo také 
rozhodnuto,že 30% celkov~ částky musí kupující zaplatit 
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hotově a zbytek pak ve splátkách do pěti let. 
V MD se odpoledne a večer představil popu

lární slovenský komik,satirik a rebel Milan Markovič se 
svými hosty v pořadu aktuální satiry "Večer s Milanem Mar
kovičem".Od dob,kdy býval "páté kolo u vozun v divadle Se
mafor,Milan obdivuhodně herecky vyrostl a stal se opravdu 
jevištním resp. satirickým suverénem.Obě představení byla 
totálně vyprodaná a podle paní pokladní dohromady tleska

lo jedenáct set nadšených diváků. 

Městská hudba Fr.Kmocha odjela do partner

ského nizozemsk~ho města De Ronde Venen,kde vystoupí na 
společném koncertu s holandským orchestrem Viribus Unitis. 

27. ~esko-belgická akciová společnost Delvita, 
která na jaře letošního roku koupila rozestavěný obchodní 
dům firmy Unimarket (ještě předtím to bylo rozestavěné ob
chodní středisko státního podniku Domácí potřeby),dodržela 
svůj slib a počátkem tohoto měsíce dokončila dostavbu ce
lého komplexu.Tím zmizela,k úlevě snad všech Kolíňáků,z ko
línského centra pomalu už letitá "nedodělaná ohyzda".No,a 
skončilo zároveň předlouhé čekání většiny z nás,protože 
dnes byl nový supermarket Delvita slavnostně otevřen. 
Společnost Delvita byla založena v r.1991 .Má ve znamení 
lva,stejně jako její mateřská společnost,kterou je belgic
ký Delhaize "Le líonn, založená panem Delhaizem jíž roku 

1867.V současn~ době provozuje Delvita v naší republice 
16 supermarketů,kolínský je tedy sedmnáctý. 
Zatímco v prvním patře "naší" Delvity je prodej širokého 
sortimentu doplňkov~ho zboží (textil,obuv,domácí potřeby 
apod.), nejatraktivnějším místem bude urči tě potravinový 
supermarket v přízemí.Na jeho prodejní ploše 1 700 čtve
rečních metrů jeotO pokladen a nepřeberné množství potra
vin všeho druhu,které jsou pro lepší orientaci zákazníka 
rozděleny do několika úseků,rozlíšených i barevně (např. 

masné výrobky červeně,mléčné žlutě atp.).Většina prodáva
ných výrobků bude tuzemská.Prvořadým zájmem Delvity je na
prosté materiální uspokojení nakupujících,což znamená na-
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bídnout jim co největší výběr čerstv~ho zboží s vysokou 
kvalitou v čist~m a příjemn~m prostředí a za co možná 

nejnižší ceny.(!) 
Vedení kolínsk~ Delvity si tak~ velmi chválí spolupráci 
s naší radnicí,která při všech jednáních projevila velkou 
vstřícnost a pochopení .. pro delvitsk~ záměry,čehož dalším 
dokladem bude zřízení veřejn4ho parkoviště před supermar
ketem,kde si bude moci zákazník dojet s nákupním vozíkem 

přímo až ke sv~mu autu. 

12 km na sever od Kolína leží při hranici 
kolínsko-nymburských okresd velká vesnice Libice nad Cid
linou,která by možná dnes byla hlavním městem naší repub
liky,kdyby se na úsvitu Česk~ho státu,přesně na den před 
tisíci lety,nestalo v Libici to,co se stalo.Vyvražděním 
Slavníkovcd na hradě Libici se však česk~ dějiny vydaly 
přemyslovským,tudíž pražským směrem ••• 
Dnešek je druhým dnem ze čtyř,kdy se v Libici n.C. koná 
akce "Pád slavníkovsk& Libice - počátky Česk~ho státu 
995 - 1995",jejímž pořadatelem je Obecní úřad v Libici n. 
c.,k němuž se během příprav spontánně přidala hlavně svým 
uměleckým vkladem i Polabská kulturní nadace se sídlem 
v Kolíně.Hlavním dnem cel~ho programu je pózítří,kdy bude 
na akropoli slavníkovsk~ho hradiska sloužena ekumenická 
bohoslužba,při níž se uskuteční stěžejní setkání zástupcd 
vlády,církví,přednostů Okresních úřadů Nymburk a Kolín a 
dalších oficiálních hostů. 
K libick&mu mil~niu se ideově odkazuje tak& výstava "Pís
mo ve výtvarn~m umění", probíhající v těchto dnech ve všech 
galeriích našeho města. 

30. Třetím letošním oslavencem kolínsk~ho spor-
tu je lehká atletika,která,jako čtvrtý nejstarší oddíl 
v republice a vůbec nejstarší na českém venkově,slaví 95. 
výročí sv&ho trvání.Lehkoatletický oddíl,jenž se letos 
vrátil ke staronov&mu názvu Sokol Kolín,sdružuje 300 čle
nů.Družstva mužů a žen patří mezi nejlepší ve II.lize,ale 
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družstva junior~,juniorek,starších žák~ a žákyň jsou ús
pěšnější a bojují o postup na Mistrovství ~R.V jednotliv
cích,kromě vynikajícího výškaře J.Pospíšila,se nejvíc vy
znamenali v juniorských kategoriích V.~irc v hodu diskem 
a R.Hoppová v běhu na 1 500 m,protože se stali mistry ČR. 

V těchto dnech jsou tomu již dva roky,co se 

v našem městě objevily čtyři modré zásobníky EKO-vody,vy
myšlen~ a realizovanÁ panem M.Petružálkem.Tato voda je čer
pána z artézských vrt~ (hlubokých 80 m)na území státní pří
rodní rezervace Lípovka u obce Káraný v jižní oblasti čes
k& křídov~ pánve.Stáří vody je odhadováno na 14 tisíc let. 
"Petružálkova voda" je do Kolína každý den dovážena cister
nou do nyní již šesti automat~ (v ulicích Veltrubská,Váv
rova,Benešova,Rimavsk~ Soboty a v ~echových sadech a u ná
draží),z nichž si Kolínští mohou načerpat za pětikorunu 

dvaap~l litr~ t~to vody. 
Aby EKO-voda byla stále chutná a hlavně nezávadná,je její 
kvalita každý den kontrolována hygienickou stanicí,a vždy 
v pondělí dopoledne se zásobníky vody důkladně vymývají. 
Navíc je voda stále chlazena na 5 stupňu,chráněna tmou a 
při stál~ cirkulaci prosvěcována UV světlem. 
Po počáteční nedůvěře se dnes již EKO-voda stala trvalou 
součástí většiny kolínských domácností. 



1 • Včera jezdily naposledy po našem městě au
tobusy soukrom4 firmy AJKA pana Křivky.Od dnešního rána 
je vystřídaly autobusy Městsk~ autobusov~ dopravy Kolín 
s.r.o.,jejímž stoprocentním podílníkem je Městský úřad Ko
lín.~editelem MAD se stal vítěz výběrov~ho řízení pan Fr. 
Martínek,dlouholetý řidič z povolání a donedávna zaměstna
nec Ajky.Z ní taky přišla i většina z dvacíti řidič~ nově 
zřízen~ MAD.Rovněž většina autobusů je převzata resp. od
koupena z Ajky,jen dva jsou úplně nov~.Trasy autobusů i 
jejich časov4 intervaly se v podstatě nemění,jenom u lin
ky č.J je,na přání mnoha občanů,zřízena nová zastávka u 

plaveck~ho stadionu. 
Co se týká jízdn~ho,je celý cenový syst~m postaven na zdra
žení základního jízdného a současném zlevnění časových prů
kazek měsíčních (o 10 - 20 Kč) a samozřejmě ještě o něco 
víc čtvrtletních (o dalších 20 - 30 Kč).Normální jízdenka, 
zakoupená v předprodeji u novinových stánků,přijde dospě
l~ho na 4 a děti a studenty na 2 koruny.Pokud ale bude jíz
denka kupována přímo u řidiče,bude vždy o 1 korunu dražší. 
Děti do šesti let,vojáci do hodnosti četaře a držitelé prů
kazu ZTP mohou jezdit zdarma. 
Novým jízdným jsou ale poškozeni důchodci nad 70 let,kteří 
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doposud jezdili za 50 korun měsíčně.Stejná finanční část
ka jim nyní zajistí jen měsíční průkazku! /Pro tuto věko
vou kategorii znamená nový tarif dvanáctinásobné zdraže
ní!!/ Nutně vystává pocit,že v tomhle MěÚ zřejmě pochybil, 
a budou ho určitě čekat mnohé "hork~" chvíle od ukřivdě
ných dědečků a hlavně babiček. 

Na začátku Zahradní ulice (směrem od Kou-
řimské ul.) "vyrostla" nová budova netypického vzhledu, 
v níž ode dneška sídlí Finanční úřad Kolín;na dobu desíti 
let si zde pronajal první a druhé patro.Až dosud se tento 
úřad nacházel u nádraží v ulici Dukelských hrdinů,ale též 
v ulici Na Valech a částečně i v MKD,tedy na třech místech. 
A tak od nynějška bude celý pod jednou střechou,čímž také 
skončí tak často proklínané přebíhání občanů z jednoho mís
ta na druhé,eventuelně na třetí. 

V obřadní síni na kolínském hřbitově se ko
nalo poslední rozloučení se známým Slávkem Topolem (75 let4 
kdysi jedním ze zakladatelů výboru zimního stadionu v Ko
líně,jehož se později,na plných 35 let,stal i prvním ředi
telem.Pan Topol býval brankářem hokejov~ho klubu HC Kolín, 
a po vytvoření hokejov&ho oddílu Tatra Kolín,který vznikl 
sloučením hokejistů HC a AFK,se stal i jeho dlouholetým a 
úspěšným sekretářem. 

3. Za přítomnosti paní starostky Z.Majerové 
se uskutečnil v Borkách slavnostní akt položení základní
ho kamene pro stavbu kolínsk~ čističky odpadních vod. 

Mladičká,talentovaná kolínská šachistka 
Petra Krupková nečekaně vyhrála mezipásmový šachový tur
naj MS žen v Polsku.Po 12.místě na mezipásmovém turnaji 
v září t.r. v Moldávii,je to její další,tentokrát už vyni
kající, úspěch.· 

5. Dokončením úprav a otevřením supermarketu 
Delvita,se plocha náměstí Republiky konečně po letech zba
vila všech provizorií,čímž se i podstatně rozšířila.Proto

že však její architektonick4 koncepční řešení úpravy není 
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ještě v současn4 době možn~,zůstane nadále jen rozsáhlým 
parkovištěm.Plocha tohoto náměstí se totiž prakticky sklá
dá ze tří pozemků,a každý z nich zatím má jin~ho vlastníka. 

Dům na Karlově náměstí,ve kterém bývala ry
bárna,koupila od několika jeho restituentů počítačová fir
ma ASYS.Co v něm ale hodlá po rekonstrukci provozovat,zů

stává zatím tajemstvím. 

V MSD proběhl za účasti 600 (!)delegátů 

celostátní aktiv strany Důchodců za životní jistoty.Aktiv 
se konal v našem městě proto,že kolínská organizace DŽJ 
je s 12 000 členy největší v republice.Jednání delegátů 
mělo najít cesty k získání co nejvíce sympatizujících tím, 
že stanovilo program srozumitelný každému důchodci,které
ho zajímá jeho budoucnost.Cílem D~J je umístit se v blíží
cích se volbách tak,aby důchodci měli v parlamentu své 

zástupce. 

Při výkopu rýhy pro kabel podél železniční 

trati na trase Kolín-Pečky,narazil u Nov~ Vsi jeden z ko
páčů svým krumpáčem na lidskou lebku.Protože přivolaný po
licejní odborník odhadl stáří této lebky více než 500 let, 
byla celá věc předána kolínsk~mu muzeu.Po intenzívní,mno
hadenní práci odkryli pracovníci muzea vzácný kostrový tzv. 
knížecí hrob z období bylanské kultury,tedy asi 600-700 

let př.n.l./První takový hrob nalezl právě u Bylan zakla
datel kolínsk~ho archeologického muzea dr.Dvořák./ 
Tento novovesský hrob měl rozměry vnitřní komory 3 x 5 m, 
na které byla navršena mohyla.Nebožtík byl asi náčelníkem 
("knižecí hrob"),spolu s ním byly uloženy zdobené misky, 
talíře,nádoby a také železné a bronzové předměty z koň
ského postroje.Podle polohy kostry na břiše a dalších in
dicií (např.chybí zbraně) usuzují archeologové,že hrob už 
kdysi byl vykraden.To ovšem podporuje již tradiční skepsi 
všech archeologů,související s možností nápravy lidských 
chyb,tedy i krádeží.Aneb krást se bude stále,protože se 
kradlo už od nepaměti. 
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Masarykův most je pro veřejnost na 11 dní 

zcela uzavřen.V rámci rekonstrukce tam v tó době dojde 
k životu nebezpečn~mu otryskáváni betonových části mostu. 
Protože druhý,nový most neni pro pěší jako náhrada příliš 
ideální (v prv6 řadě jsou pro velký provoz chodníky hodně 
úzk~),bude městský úřad realizovat nápad sv~ho místosta
rosty pana J.Čábely- zřídit mimořádnou autobusovou lin
ku,která by v hodinových intervalech spojovala v těchto 
dnech Zálabí se "zbytkem" Kolína, konkrétně s náměstím Re-

publiky. 
Vzhledem k tomu,že tradiční pořadatel hu

debních festivalů Kmochův Kolin,agentura DORS,nemá zájem 
o pořádání t~to akce v příštím roce,vyhlásil odbor ŠKS 
Městsk~ho úřadu v Kolíně konkurz na organizátora 34.roč
níku.Zájemců se přihlásilo nečekaně málo,a výběrová komi
se z nich vybrala ing.J.Stojanova,jehož koncepce,včetně 
finančního krytí,ji zaujala nejvíc.Na svém zasedání dnes 
MR toto doporučení potvrdila. 

10. Prakticky současně s opravou Masarykova 
mostu probíhá další generální oprava,týkající se hydro
elektrárny pod tímto mostem,ve kter~ byla ze čtyř turbín 
v provozu již pouze jediná.Opravu hydroelektrárny,posta
ven~ v první republice,provádí Strojírny Čelákovice,~D 
Blansko a firma Aukon za 14 milionů korun včetně vlastní 
práce.Tuto opravu si Elektrárna Kolín,kteró tato hydroe
lektrárna patří,financuje sama,ale již nyní počítá s ná
vratnosti do 4 let,protože opravená hydroelektrárna by 
měla ročně utržit 8 milionů korun.Při rekonstrukci,jež 
má skončit v půli roku 1997,je chvályhodná snaha o zacho
vání historick~ho rázu hydroelektrárny a využití ekologic
ky čistóho a obnoviteln~ho zdroje. 

11. Ze Švódska se vrátil na pár dnů do svP 
staró vlasti varhaník a hudební skladatel Bedřich Janá
ček,aby zde uskutečnil několik varhanních koncertů.Je
den z nich provedl dnes večer u nás v chrámu sv.Bartolo
měje před nevídaně početným obecenstvem.To tvořili hlavně 
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zaměstnanci pojištovny,která měla koncert ve své režii. 
Dlouhý potlesk posluchačů po závěrečn~ skladbě (kromě 
dvou vlastních skladeb přednesl Mistr i skladby Bachovy, 
Martinů a Wiedermannovy) znamenal velký úspěch Janáčkův. 

12. S populárními herci Dejdarem,Lábusem,Kais-
rem a dalšími se večer představilo v MD pražsk~ Studio 
Ypsilon vlastní hrou "Mozart v Praze".Obecenstvo,složené 
převážně z fandů zmíněných herců a Ypsilonky vůbec,bylo 

na výsost spokojeno. 
Již dopoledne a odpoledne se v MD hrála 

pro školy pohádka "Ženich pro čertici" v provedení praž
sk~ho spolku Bráník.Do konce měsíce se pro další školáky 
uskuteční ještě několik repríz této hezké pohádky. 

13. Do našeho města přijeli zástupci partner-
ského holandského města De Ronde Venen,a přivezli s sebou 
i své krajany - zahradníky firmy Tousel.Jejich návštěva 
se týkala hlavně Kmochova ostrova,který si pečlivě pro
hlédli,nebot s pomocí peněz z Fondu evropského společens
tví chtějí vypracovat projekt na generální úpravu a zvele
bení tohoto ostrova.Projekt,který bude přátelskou výpomo
cí Holandanu,by měl potom figurovat v plánech městského 
zastupitelstva na budoucí využití této kdysi slavné a hoj 7 

ně navštěvované,nyní však chátrající,kolínské lokality. 
Mezi divadlem a nájezdem na nový most ústí 

do Kutnohorské ulice úzká,nedlážděná ulička,krčící se me
zi starými,vysokými,kamennými zdmi okolních zahrad.Na ma
pác~ ze 70.let je jmenována jako Ztracená a na opačn~m 
konci ústila do Děkanské uličky,která ve~la mezi divadlem 
a dnešní Novou poliklinikou (i v dnešních dnech ji stále 
připomíná vyšlapaná pěšina mezi uvedenými budovami,směřu
jící ke Star~ poliklinice).Ztracená ulička byla ještě ne
dávno uzavřena mříží a snad proto i neprostupně zarostlá 
kopřivami a křovím.V rámci projektu parkových úprav za No
vou poliklinikou byla vyčistěna a upravena i tato ulička, 
a tak je romantikům a dětem ode dneška opět přístupná. 
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Dopoledne se konalo,v našem okrese už tra~ 
di ční," zamykání na zimu" Vavřineckého potoka.A tak více 
než 300 vodáků (i ze zahraničí) sjíždělo tento potok v ú
seku mezi Vavřineckým rybníkem a Toušicemi.Povzbuzovala 
je celá řada zvědavých diváků,ale i myšlenka na vítěznou 
trofej,kterou byl všestranný kajak firmy Noah z Francie. 

V chovatelsk~m areálu ve Štítarech probíha
la II.celostátní výstava drůbeže hrabavé i vodní.T~měř 
1 500 kusů tohoto ptactva,kter4 bylo zcela zřetelně sly
šet i na sídlišti,zde vystavovalo 221 chovatelů z cel~ re
publiky.Vítězn~ ceny získali kohout z Uherského Hradiště, 
tuluská husa ze Dvora Králov~ a kachna kajuga z Ostrova 

nad Ohří. 

15. Již od ranních hodin hostila kolínská Hala 
spojů 45 pohybových skupin z cel6 ČR.V gymnastick6 pře
hlídce skladeb,organizovan~ Českou gymnastickou federací, 
vystoupilo na 400 cvičencú.T6to akce se úspěšně zúčastni
ly i dvě pohybov~ skupiny studentek našeho gymnázia. 

16. Ceský svaz žen v Kolíně pořádá po čtyři 
dny (do 19.t.m.) již tradiční burzu dětsk~ho a mladistvé
ho oblečení i sportovních potřeb opět,jako vždy,v budově 
Okresní vojensk~ správy Kolín.Další takovou akci lze urči
tě v nejbližší době očekávat též na Zálabí. 

Dnes se stalo to,co se již několik týdnů 
očekávalo.Neúspěšný a neoblíbený ministr zdravotnictví ČR 
MUDr.Rubáš,který svou neschopností řešit problémy českého 
zdravotnictví dokázal ve~~at lékaře z celé republiky do 
stávky,byl premi~rem Klausem odvolán z ministersk~ funkce. 
Exministr dr.Rubáš,jinak člen kolínsk4 ODS a bývalý nevý
razný dětský chirurg,později však po listopadové revoluci 
překvapivě velmi dobrý ředitel kolínské nemocnice,poskytl 
Kolínským novinám interview,kde mimo jiné řekl:" ... nyní 
jsem fyzicky unaven,ale rozhodně nezlomen a jsem pořád 
optimista,jakým jsem býval,když jsem post ministra před 
dvěma roky bral." (!)O plánech do budoucna řekl:" ••• nej
dříve si trochu odpočinu a po několika týdnech budu uva-
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žovat, co dál." Exministr ovšem zťlstává poslancem za ODS 
v Parlamentu ~R,což je funkce více než dobře placená ••• 

Několik hodin bez elektrického proudu se 

dnes ocitlo kolínské sídliště a den předtím i centrum 
Kolína.Výpadek proudu způsobily České dráhy,které při op
ravě trati poškodily napájecí kabel pro Kolín IV.Z toho 
důvodu se muselo úplně předělat napájení celého Kolína, 
při němž došlo,v důsledku přetíženi zařízení,také k něko

lika poruchám na kabelové síti. 

19. Podle nejnovějších zpráv z kolínské Frige-
ry,vyrábějící chladírenská zařízení pro potravinářství, 
zemědělství a zdravotniotví,to vypadá,že je tento podnik 
po stránce finanční,což je vždy nejdůležitější,z nejhor
šího venku.Jeho vedení totiž očekává již na konci tohoto 
roku mírný zisk.V současn~ době je Frigera prakticky bez 
dluhů,se stabilizovaným výrobním programem a snižujícími 
se náklady.Očekávaný obrat ve výši 75 milionů korun bude 
zhruba o 15% vyšší než vloni.Zároveň Frigera kooperuje 
při výrobě klimatizačních jednotek s anglickým partnerem. 
s německou firmou Stahl zase vyrábí nerezový nábytek pro 
velkokuchyně.Oili - Frigera se nám vzmáhá! 

Společnost JAGO zdárně pokračuje ve stavbě 

hotelu,který našemu městu,po likvidaci oblíbeného Savoye, 
citelně chybí.Nový hotel "vyroste" při hlavním tahu na 
Prahu v ulici Na Petříně,na místě,kterému se kdysi říkalo 
Na Palečku,takže vlastně bude na konci města,což bude jeho 

velikou nevýhodou. 

20. Jednání s firmou Bioferm o odstranění ne-

příjemného zápachu z Drož~árny (konkrétně z její tzv. a
naerobní čá.sti) ,které s ní vedou pří slušné orgány, zřejmě 
spěje k dobrému konci.A tak možná již v březnu příštího 
roku bude Kolín tohoto zápachu zbaven.Mimochodem,je zají
mav~,že většina Koliňáků neprávem přisuzuje tento nepří
jemný zápach chudince Draslovce. 

Vedení Okresního úřadu v Kolíně nechalo 
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svou budovu umýt a přetřít na růžovo.Určitou senzací pro 
kolemjdoucí ovšem bylo,že tyto práce prováděli horolezci 
z firmy Alpina.Takto prováděná práce,tedy lidmi zavěšenými 
na lanech,přišla OkŮ o 100 000 Kč levněji,než práce,která 
by byla provedena klasickým způsobem,t.j.s pomocí lešení. 

22. Po 16.hodině zatelefonoval MP anonym,že na 

kolínsk~m nádraží je umístěna bomba.Velmi brzo bylo proto 
nádraží vyklizeno,včetně vlaků a osob na nástupištích. 
Asi po hodině byla celá akce ukončena,protože pyrotechni
ci,i se svými psy,anonymem slibovanou bombu nenašli. 

23. V souladu s vyhláškou o místních poplatcích, 
schválila městská rada na svém zasedání "Přehled povolení 
k vjezdu motorových vozidel do zÓny MPR,podmínky jejich vy
dávání pro rok 1996 a možnosti parkování v zÓně". Cílem to
hoto usnesení je snížení počtu vozidel a jejich pohybu v 
zÓně městsk~ památkov~ rezervace, 
V r.1996 budou vydávány tyto druhy povolení k vjezdu 
do zÓny: A - pro občany trvale bydlící v zÓně (bez poplat
ku), B - pro podnikatele se sídlem v zÓně, T - pro trhovce, 
p - pro MěÚ.OkŮ,penziony a peněžní ústavy sídlící v zÓně, 

XMP- pro provádění oprav,rekonstrukcí,servisu,revizí apod. 
Tímto usnesením by se měl zároveň vyřešit dlouhodobě bola
vý probl~m Kolína,týkající se dopravy v jeho centru.Hlavní 
změna se týká zásobování,kter& má k vjezdu do zÓny vyhra
ženy hodiny 5-9 a 17-20. 

Protože OkÚ Kolín nemá na příští roky zdro
je na krytí nákladů provozu Okresní knihovny v Kolíně,pro
jednala MR celou tuto záležitost a doporučila MZ zřídit 

od Nového roku samostatnou příspěvkovou organizaci - Měst

ská knihovna Kolín.V řadách obcí našeho okresu panuje vše
obecný souhlas s tímto usnesením kolínské MR. 

V důsledku krácení rozpočtu je OkÚ Kolín 
nucen vzdát se i,v rámci okresu dosud organizované,pečova
telskě služby.Proto se MR našeho města,jako v případě Ok
resní knihovny v Kolíně,rozhodla,v souladu s připravovaným 
zákonem o sociální pomoci,doporučit MZ Kolín zřízení samo-
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statn~ příspěvkové organizace - Městská pečovatelská služ
ba Kolín,a to rovněŽ k 1.lednu příštího roku. 
Pečovatelská služba napomáhá občanům co nejd~le setrvávat 
v jejich domácnostech a oddaluje tak potřebu ústavní soci
ální péče.Je poskytována občanům,kteří pro svůj věk či ne
dobrý,špatný zdravotní stav si nemohou obstarávat nutné 
práce v domácnosti,nebo potřebují ošetřování od jiné oso
by.Takových občanů je v současnosti v Kolíně a jeho nej-

bližším okolí 654. 

Dnes,čtyři dny před památným 28.říjnem,se 

v ~ID konal slavnostní večer k 77.výročí vzniku samostatné
ho československa.V první polovině večera vystoupil Kolín
ský pěvecký sbor a paní starostka Z.Majerová,která ve svém 
projevu vzpomněla tohoto výročí naší samostatnosti.Po pře
stávce koncertovala Kolínská filharmonie s hostující oper
ní pěvkyní Pavlou Břínkovou.Při tomto slavnostním večeru 
byly ve vestibulu divadla vystaveny nově zhotovené insig-

nie města Kolína. 

25. V obřadní síni kolínské radnice se sešli 
představitel4 vedení našeho města se zástupci Polabské kul
turní nadace,aby starostka města paní Z.Majerová převzala 
z rukou prezidenta PKN ing.Kreutzera nové insignie Kolína, 
majestátní to odznaky hodnosti a moci jejich nositele. 
Slavnostnímu předání insignií byli přítomní také zástupci 

jejich autorů a sponzorů. 
Insignie,jejichž cena je 70 000 Kč,tvoří slavnostní řetěz 
s náprsní plaketou s portrétem Přemysla Otakara II. a sym
bolický klíč od bran města.Dominantním motivem je tedy 
postava česk~ho krále Přemysla Otakara II.(1253-1278),za
kladatele královsk~ho města Kolína a podporujícího jeho 
rozkvět a slávu.Na závěsu plakety je nápis z původních pe
četí COLONIA NOVA SUPRA ALBA.Vlnovky řetězu symbolizují 
tok Labe a zasazen~ v něm kameny (topasy světle modré a bí
lé barvy) pak přání obyvatel,navrátit čistotu své řece. 
Klíč od bran města je motivován heraldickými liliemi z ko-
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vání dveří chrámu sv.Bartoloměje,městským znakem a rovněž 
portr4tem Přemysla Otakara II. 
Iniciátorem zhotovení insignií byl ing.J.Hora,výtvarný ná
vrh provedl ak.sochař M.Vitanovský z Prahy a odlití insig
nií K.Mráz t~ž z Prahy.Polodrahokamy,zasazen~ v řetězu,vě
noval a nechal upravit RNDr.J.Hyršl. 
Insignie,symbol sv~právnosti star~ho královsk~ho města Ko
lína,centra středního Polabí,budou ve zvláště významných 
dnech vždy zpřístupněny veřejnosti v prostorách radnice. 

Na pracovní návštěvu zavítal do našeho měs
ta ministr práce a sociálních věcí Jindřich Vodička.Nejpr
ve si prohl~dl novou budovu Okresní správy sociálního za
bezpečení v Obecním dvoře a zúčastnil se jejího slavnost
ního otevření,potom pohovořil na Okrt se starosty Českého 
Brodu,Kouřimi a Kostelce nad Černými lesy,a na závěr nav
štívil ~řad práce a oblastní sdružení ODS,tedy své strany. 
Hlavním cílem jeho návštěvy bylo zjistit,jak je náš okres 
připraven na nově zorganizovanou výplatu sociálních dávek 
státní podpory,k čemuž řekl:" ••• jsem spokojen,ale všecko 
vlastně teprv začíná." 

27. Pro kolínské obecenstvo přijel pražský Či-
noherní klub zahrát v našem divadle velmi známou Gogolovu 
"Ženitbu".S výkony populárního P.Nárožného,P.Zedníčka,L. 
Šafránkov~ a dalších herců bylo zaplněn4 hlediště kupodi
vu jen poměrně spokojeno. 

29. V souvislosti s úmrtím pianisty J.Dušátka, 
jednoho ze svých zakladatelů,ukončil svou činnost taneční 
orchestr Metronom.Tento velmi známý orchestr hrál i na mno
ha plesech v Kolíně a jeho blízk~m i dalek~m okolí. 

JO. Po 20.hodině začala poměrně široká pátrací 
akce v lese kolem Včelína,kter~ se zúčastnily obě kolínsk~ 
policie s týmem psovodů.Hledaným byl 86 letý zálabský ob
čan,který po obědě odešel na houby a dosud se nevrátil.Až 
těsně před půlnocí byl ztracený dědeček nalezen,a hlavně, 
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zcela v pořádku.Nejdřív prý " ••• zčistajasna zabloudil a 
najednou vůbec nevěděl,kde se nachází ••• u,a potom,unaven 
dlouhým a marným chozením,si chtěl trochu odpočinout a za 
jedním pařezem na mýtině zdravě usnul. 

31. Prostřednictvím ČČK v Kolíně bylo pozváno 

do obřadní síně městsk~ho úřadu 30 dárců krve,kterým byly 
předány plakety MUDr.Jánsk~ho - za dvacet uskutečněných 
odběrů krve bez nároků na odměnu.Tomuto setkání byli pří
tomni tak~ představitel~ naší radnice,kteří s vyznamenaný

mi srdečně pobesedovali. 



1 • 

L/5 TOP AD 

Značný počet dopravních nehod je zp~soben 
nesprávným předjížděním,což ovšem přistižení řidiči vět
šinou popírají.Policie ~R v našem městě však nyní získala 
videokameru,kterou si dopravní policist4 při svých akcích 
p~jčují a mohou tak v inkriminovaných momentech natáčet, 
a to je pochopitelně konec všem výmluvám řidičů.Přímo ve 
městě bude videokamera takó sloužit k zaznamenávání ne

správn~ho parkování. 
Sociální úřad na Karlově náměstí i všechna 

jeho kontaktní místa jsou na popud přednosty OkÚ v Kolíně 
ing.Soukupa vybavena houpacími koníčky pro ty nejmenší na
še spoluobčánky.Dlouh~ čekání,než si maminky vyřídí sv~ 
žádosti o některý ze sociálních příplatk~,se tak dětem pře
ce jen o něco příjemně zkrátí.Houpací koník zlatníka Hory 
před jeho obchodem v Pražsk~ ulici našel tedy své násled
níky.Snad "vyrostou" i na jiných potřebných místech! 

2. V příštím roce by prý konečně mělo dojít 
k privatizaci dosud státního podniku Strojírny Kolín,stále 
spíš známějšího pod starým,slavnějším jmónem- Tatra.V ne
dalek~ minulosti se totiž Strojírnám podařilo úspěšně vyh
nout oběma vlnám kupónovó privatizace ••• 

V samoobsluze Burko ve Třídvorskó ulici na 
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Zálabí byly přistiženy tři cikánky při krádeži zboží.Ve
doucí prodejny proto ihned telefonovala policii, jenže po 
skončení telefonátu zjistila,že Romky mezitím utekly zad
ním vchodem.Příjezd autohlídky MP byl tudíž zbytečný,zvláš
tě když i kontrola přilehlých ulic byla bezvýsledná.Zatím
co Romky tedy předvedly svou "mazanost" i v ústupov~ akci, 
paní vedoucí,bohužel,jen svou naivitu. 

Odpoledne a večer hostovalo v našem MD Di-

vadlo J.Grossmanna se zájezdovou politicko-humornou show 
"s poli tiky netančím". Ůčinkovali Miloslav Šimek a Zuzana 
Bubílková,autoři pořadu,a jejich hosté,kterými Qyli Radim 
Uzel,populární gynekolog a předseda strany NEI,a předseda 
Fondu národního majetku Roman Češka.Obě představení byla 
beznadějně vyprodaná a spokojení diváci se dočkali typic
kého šimkovského humoru,řady skečů a hlavně tolik žádané 

politick~ satiry. 

Kolínská firma Skaneko uspořádala v "kul-
turáku" (MSD) sympozium za účasti svých společníků z Dán
ska a šv~dska.Zástupci šv~dsk~ firmy Frigoscandia a dáns
k&: Cabinplant zde konkr&tně hovořili o zmrazovacích a za
řízeních na úpravu ryb i výhodách celó. linky na zpracová
ní ryb,od jejich čištiní až po konzervy či jin~ zpracová
nf.Tuto přednášku skandinávských odborníků vyslechli s vel
kým zájmem všichni nejdůležitější zpracovatel&. ryb z celé 
česk~ republiky i Slovenska,protože. jejich zařízení již 
značně zaostává za špičkovým světovým trendem. 

Pražsk~ Studio Ypsilon (s herci Lábusem, 
Dejdarem,Kretschmerovou ad.) sehrálo v našem divadle svou 
autorskou hru "Hork~ to někdo rád",volně sepsanou podle 
přeslavn~ho amerického filmu "Někdo to rád horkó.".Zcela vy
prodáno a zcela velký úspěch! 

4. Téměř přesně v pravé poledne slíbilo v ko-
línských kasárnách 110 vojáků,kteří nastoupili ].října vo
jenskou základní službu,svou věrnost vlasti.Po přísaze če
kal vojáky slavnostní oběd a po něm tolik očekávaná a vy-
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toužená první vycházka,trvající až do večerky.Rodiče vojá
ků spolu s kolínskou veřejností mohli již hodinu před pří
sahou přijít do kasáren a zúčastnit se besedy s veliteli. 

V Kolíně se konal krajský přebor družstev a 

jednotlivkyň ve sportovní gymnastice.Za Sokol Kolín starto
vala družstva žákyň, dorostenek a žen. Všechna tři družstva 
docílila vynikajících výsledků,když se ve svých kategoriích 
umístila vždy na stříbrných stupních a zajistila si tak 
postup na Mistrovství ČR,jež proběhne počátkem prosince 
v Plzni.Nejlepšího umístění v jednotlivkyních získaly Pav
lína Mixová,která v kategorii žen vybojovala zlatou medai
ly,a Hana Holečková mezi žákyněmi bronz. 

5. Historick~mu rázu ulic kolem chrámu sv.Bar-

toloměje se určitě přiblížili majitel~ Cyklosportu v Kar
lově ulici svým novým,originálním vývěsním štítem.Nad vcho
dem do jejich obchodu totiž trčí do ulice přední polovina 
star&ho,prvorepublikov&ho dámsk~ho jízdního kola.Tento ná
pad,l~pe řečeno vtipný nápad,se všeobecně velmi líbí a jis
tě se zdárně promítne také na tržbě Cyklosportu. 

Skleněn~ odhlučňovací bari~ry na zábradlí 

Nov~ho mostu,kter~ jsou vděčnými terči kolínských vandalů 
a proto ani nestačí být vyměňovány,byly na několika místech 
pokusně nahrazeny o něco odolnějším polykarbonátem.Odolá 
tento nový materiál choutkám našich "nočních hrdinů"? 

Do kanceláří Všeobecn& zdravotní pojištov
ny se vypáčeným oknem vloupal neznámý pachatel.Krádeží u
činil škodu 33 tisíc a poškozením zařízení 15 tisíc korun. 

6. V našich obou knihkupectvích se konečně ob-
jevila dlouho očekávaná kniha kolínských rodáků,kostelní
ků od sv.Bartoloměje a neoficiálních historiků našeho měs
ta,bratrů Jana a Ladislava Kamarýtových,kterou vlastním 
nákladem vydal mladší Ladislav k 3.výročí úmrtí sv4ho brat
ra.Kniha má název "Kolínsk~ zvony" (s podtitulem "Historie 

' věže,věžáci") a je podrobnou historií kolínských chrámo-
vých zvonů od nejstarších dob až do doby po II.světové 
y 
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válce.Mimořádná pozornost je věnována nacistickým rekvi
zicím a poválečnému pátrání po zmizelých zvonech.V knize 
je popsána i výroba a výzdoba zvonů,píše se zde o osudech 
zvonařských rodin,o zvycích spojených se zvoněním v Kolíně, 

0 osudech zvoníků a zvonice u sv.Bartoloměje,o hlásn& služ

bě atd. 
T&měř stotřicetistránková publikace je výsledkem více než 
dvacetilet6 práce bratrů Kamarýtových.Velkým přínosem k 
celkov~ atmosfóře knihy jsou tak& kresby Jiřího Vančury 
v "dřevorytov&m" stylu. 

Městská rada našeho města projednávala na 
sv~m zasedání záměr rakouské firmy Avanti,umístit v našem 
přístavu tankovou 1oa,která by sloužila jako zásobárna rop
ných látek.Protože nikdy není možno plně vyloučit havarij
ní situaci vzniklou nehodou,nedbalostí apod.,což při sou
časném trendu likvidování zdrojů znečištění Labe není žá
doucí,považovala by MR umístění tankeru v kolínském přís
tavu,který navíc je nad městem,za chybné a proto úmyslu 
firmy Avanti nevyhověla. 

MR dále schválila rozhodnutí vedení městs
k&ho úřadu,že přijme,vzhledem k rozsahu problematiky práv
ního charakteru,do stálého pracovního poměru od 1.ledna 
příštího roku samostatn~ho právníka,a to na základě výběro
v4ho řízení.Tím se tak~ zvýší počet pracovníků MěŮ v Kolí
ně ze 120 na 121 zaměstnanců,včetně městsk~ policie. 

1. Teprve v těchto dnech jsem se dozvěděl,že 

8. 

rozhodnutím vlády ČR ze 16.srpna t.r. byl rozšířen soupis 
Národních kulturních památek o několik desítek dalších sta
veb a lokalit.Tím se tak& stal i náš chrám sv.Bartoloměje 
národní kulturní památkou.Z blízk~ho okolí byl tento statut 
ještě udělen městsk6mu opevnění v Kouřimi a chrámu sv.Bar
bory v Kutn~ Hoře. 

Večer se konala ve foyeru našeho divadla 
vernisáž výstavy plakátů a ilustrací Jana Schmida,jednoho 
ze zakladatelů dnes již slavn~ho Studia Ypsilon,dramatika, 
režisóra,herce,výtvarníka a ilustrátora.Po vernisáži se us-
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kutečnila v býval~ divadelní zkušebně zdařilá beseda s 
protagonistou,jehož výstava potrvá čtyři týdny. 

Několik věřitelů stavební firmy Mostostal, 
která v privatizaci získala areál bývalého Okresního sta
vebního podniku v Kolíně,včetně betonárky na Háníně a po
zemku Autobazaru v Pražsk~ ulici,podává návrh na její lik
vidaci.O nemovitosti t~to firmy je prý už nyní neobyčejný 
zájem,např.jednu administrativní budovu míní odkoupit náš 

městský úřad. 

Na okraji sídliště směrem ke Štítarům vy
růstá nový obchodní dúm,o němž šla po Kolíně fáma,že jej 
koupila Delvita.Pravdou však je,že tento supermarket bude 
provozovat pražská firma Plus Discount,která tu chce zří
dit diskontní velkoprodejnu potravin.A protože je pro ta
kovýto druh prodeje typick~ prodávání zboží přímo z origi
nálních palet,bude to mít za následek i velmi nízké ceny 
tohoto zboží (!).Provoz supermarketu je plánován od polo
viny příštího roku.A Delvitu čeká velká konkurence. 

V suterénu Městského divadla Kolín býval 
divadelní klub,kter,ý se po buřičovsko-pobříslovské likvi
daci kolínské profesionální divadelní scény přeměnil na 
rockový klub,doznal další změny.Dneškem počínaje je to res
taurace a vinárna Scapino (jméno bylo dáno po jednom z Mo-

' ' 9-d. o k 1 
. k' h) T lierovych hr lnu omlc yc • ato restaurace,nabízející i 

speciality zahraniční kuchyně,má kapacitu 50 osob.Bude se 
proto i hodit k pořádání večírkú,svateb a jiných společen
ských akcí. 

Ve výstavní síni Regionálního muzea Kolín 
v Brandlově ulici proběhla vernisáž výstavy malíře Zdeň
ka Kazdy,patřícího k malířům oslovujícím hlavně tzv.oby
čejn&ho člověka,ne tedy odborně vzdělaného.Výstava s náz
vem "Polabskou krajinou v obrazech malíře Zdeňka Kazdy" 
potrvá dva týdny a,jak již napovídá sám název,představuje 
převážně plátna s motivy polabské krajiny.Kazda však není 

pouze krajinářem,jeho druhým "bytostným" zájmem jsou záti
ší,kterých je tu tak4 proto celá řada. 
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Stáj Václav TJ Kolín zakončila v areálu 
za nemocnicí svou letošní jezdeckou sezonu již tradiční 
Hubertovou jízdou.Hosty byli kolegov~ z kutnohorského Equ
us Teamu.Divácká kulisa byla slabá,ale atmosf~ra kamarádsky 
srdečná a nálada výborná. 

12. Od osm~ hodiny ranní se konala v chrámu sv. 
Bartoloměje myslivecká mše k uctění patrona myslivc~ - sv. 
Huberta.Mši iniciovalo Honební společenstvo Kutlíře - Břis

tví a celý mešní obřad doprovázelo zpěvem a hudbou myslivec
k~ kvarteto z Prahy. 

Od dob populárních televizních pořadu "Sej
deme se na Vlachovce" je pro dnešní starší a nejstarší ge
neraci obrovsky oblíben zpěvák a moderátor t~ tehdejší "Vla
chovky" Josef Zíma.Pepíček Zím~,jak je láskyplně nazýván, 
zavítal dnes do Kolína,a spolu s orchestrem Jiřího Sládka 
koncertoval odpoledne na Zámeck«.Koncert měl název "Máme 
rádi písničky" a setkání na něm s milovaným Pepíčkem bylo 
pro mnoh& pamětnick& návštěvníky splněním jejich dávného 
přání,ba dokonce snu. 

13. Na pozvání kolínské ODS se uskutečnilo ve-
čer v sále nov~ polikliniky setkání občan~ Kolína s předse
dou Parlamentu ČR a vlivným členem ODS Milanem Uhdem.Spolu 
s ním zasedli za řečnický st~l jeho straničtí kolegové a 
poslanci L.Rubáš a J.Černý.Moderátorem tohoto večera byl 
bývalý kolínský starosta pan J.Buřič.Před necelou stovkou 
člen~ a příznivců ODS hovořil předseda Uhde,zřejmě pod vli
vem blížících se voleb v příštím roce,o dvou vizích naší 
společnosti - o sociálně demokratické,opírající se o systém 
přerozdělováni,a pravicové,která je liberálně tržní a klade 
hlavní důraz na svobodný trh.V druh& části večera se roze
běhla beseda,v níž se mluvilo o všech možných probl&mech 
naší současnosti,hlavně pak o územně správních celcích, , 
o sloučení ODS s KDS a KANem,o chystan~ stávce l~kařů,o vzta~ 
zích s Německem apod. 

Od rána až do podvečera se konal na Karlově 
náměstí velký trh,pořádaný plzeňskou firmou Aleš.K dostání 
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zde bylo všechno možné,od textilu a kožených výrobků,obu
vi či skla až po hračky.Zájem,a z toho plynoucí frekvence 

na náměstí,byly poměrně velik~. 

14. Kolínská parfumerie Excelent prezentovala 

1 5. 

kosmetick~ výrobky francouzské firmy Clarins.Za přítomnos
ti zástupkyně firmy pro ČR a herečky Nadi KonvalinkovP., 
líčily dvě kosmetičky až do večera přítomn~ dámy (a to se 
samozřejmě na mnoh~ nedostalo).Tak~ se tu prodávaly různ4 
pletov~ kr~my t~to francouzsk~ firmy,při čemž jedno balení 
krPmu stálo v průměru 1 000 Kč!O zábavu se starala přítom
ná,výše zmíněná a stále populární herečka,která s humorem 
vyprávěla o svých zkušenostech s různými krémy a o různých 
zeštíhlovacích dietách.Ty jsou ovšem na paní Konvalinkové 
rok od roku m~ně a mPně vidět,přesto ale názor většiny dam 
byl k ní příznivý:" ••• hezká je pořád,i když princezna se 

přeměnila v mlynářku ••• " 

V Sendražicích se konala beseda představí-

telů MěÚ Kolín s místními občany,a týkala se hlavně pro
blémů s komunálním odpadem.Občané žádali více kontejnérů, 
aby se zlepšil pořádek a odstranily černé skládky.Předsta
vitel~ kolínské radnice by však raději realizovali tzv. 
svozná místa,a jejich záměr nakonec zvítězil.Dále se hovo
řilo o nutnosti oprav některých komunikací a vybudování 
nových.Sendražičtí by také chtěli,aby u nich byly k vidě
ní městská policie,což bude ovšem asi velký a neřešitelný 
probl~m,nebot pro MP je už příliš daleko Zálabí ••• 

16. Již včera hostoval v našem divadle pražský 

1 7. 

činoherní klub s českou komedií "Vodní družstvo".Hlavní 
roli vytvořil Petr Nárožný. 
Dnes se představilo v MD pražské Divadlo Bez zábradlí se 
svými protagonisty Vl.Dlouhým,K.Heřmánkem,J.Šulcovou a 
dalšími herci v klasické Gogolově komedii ''Revizor". 
Obě představení byla vždy pro plná hlediště velmi příjem
ným zážitkem. 

V učilišti Spojů se uskutečnil kurz o ro-
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dinn~ a sexuální výchově,určený především pedagogům zák
ladních a středních škol.V jeho programu se nezapomnělo 
ani na prevenci proti AIDS,ani na nebezpečí drog. 

Odpoledne uspořádala pražská firma Vilco 
ve studiov& sc&ně městsk~ho divadla prodejní výstavu pa
ruk a příčesků.Zájemkyně (zájemci si netroufali) si mohly 
paruky vyzkoušet a eventuelně se nechat i nalíčit profe

sionální mask&rkou. 
Na západní straně Karlova náměstí bylo ote-

vřeno v budově Garancie zlatnictví Rafaello.Majitel~ jsou 
italsko-chorvatsk~ho původu a vlastní řadu obchodů po ce
l~ Evropě (v Praze např.na VáclavskPm nám.).Podle tradice 
byl tento kolínský obchod založen pro narozen~ho syna a 
bude nabízet zlato italských,německých a českých firem. 
70% sortimentu pochází z vlastní výroby,což se má pro zá
kazníka příjemně promítnout v cenách. 

Župa Tyršova uskutečnila v MD tělovýchov
nou akademii na počest 6.výročí 17.listopadu. 
ůvod obstarala kulturní část,v níž zpíval Kolínský pěvec
ký sbor a hrálo smyčcov~ kvarteto Collegium musicum.A po
tom již následoval pestrý sportovní program,ve kterém vy
stoupilo na 160 cvičících,převážně žactva a dorostu z na
šeho města,ale i z Poděbrad,Libice n.c.,~ervených Peček a 
Velimi.V tóměř tříhodinov&m programu vidělo plně obsazené 
hlediště kromě tradičních pÓdiových vystoupení i ukázky 
z kulturistiky,juda,akrobacie na trampolíně a gymnastiky. 

Na sv~m zasedání schválilo podle očekávání 
Městsk& zastupitelstvo Kolín doporučení městsk~ rady oh
ledně převedení městsk~ části Okresní knihovny Kolín a pře
vzetí pečovatelsk~ služby,dosud organizovan& okresem,pod 
~atronaci městatím,že k 1.lednu 1996 zřídilo samostatnou 
příspěvkovou organizaci "Městská knihovna Kolín" a k t~muž 
datu i zří zení s. p. o. "Městská pečovatelská služba v Kolí
ně". 

MZ dále schválilo zrušení příspěvkov& orga-
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nizace Městsk~ tepeln~ hospodářství Kolín a založení nás
tupnick& organizace MTH Kolín,spol.s r.o. k 1;lednu 1996, 
ve 100% vlastnictví města.Hospodaření t~to organizace je 
totiž trvale ziskové a proto není v souladu se statutem 
příspěvkové organizace.Předmětem činnosti nástupnick~ or
ganizace bude podnikání ve výrobě a rozvodu tepeln~ ener
gie,vodoinstalatérství a montáži měřidel. 

Po zdlouhav~m jednání schválilo též MZ 11 
majetkoprávních návrhu,týkajících se zajímavých i m~ně za
jímavých výkupů a výměn pozemku.Město např. koupilo ide
ální čtvrtinu pozemků na Vinici v zahrádkářsk& kolonii, 
čímž se pro město značně zjednoduší nakládání s tímto po
zemkem v souvislosti s rekultivací býval& skládky. 

Na závěr,protože toto zasedání MZ bylo pos
ledním v letošním roce,popřála paní starostka Z.Majerová 
všem přítomným hezk& vánoce a hodně zdraví a mnoho úspě
chů v nov~m roce. 

22. Skoro celý den bez vody zůstalo Karlovo ná-
městí,ulice Mostní,Kutnohorská a Politických vězňů.Příči
nou uzavření vody,resp. jejího přívodu,byla oprava potru
bí.Až do večerních hodin museli postižení obyvatel~ využí
vat přistavených cisteren s pitnou vodou. 

Pro nedostatek hráčů,zejm~na violoncellistů 
a kontrabasistů,je vážně ohrožena další existence Kolínské 
filharmonie,symfonick~ho tělesa s devadesátiletou tradicí. 
Prostřednictvím Kolínských novin proto KF oslovuje všechny 
hráče smyčcových nástrojů: "Odložte osobní pohodlí a přij.d
te mezi nás! "Kolínsk~ noviny dodávají - Filharmonie zoufa
le volá SOS! 

23. Do Kolína přijela delegace ČSSD,aby se ve-
čer v našem divadle setkala s občany.Nejsilnější opoziční 
stranu reprezentovali její předseda Miloš Zeman,první mís
topředseda Karel Machovec,předseda jejího poslaneck&ho klu
bu StaQislav Gross a poslanec Josef Bláha.Tedy velmi siln~ 
složení! 
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úvod tohoto setkání patřil předsedovi M.Zemanovi,původem 
Kolíňákovi,který kritizoval vládu za její vedení zdravot
nictví,školství,bytového hospodářství a za jednání s dů
chodci.V příjemn~ a klidn~ atmosféře pak probíhala násle
dující beseda,týkající se v podstatě volebního programu 
ČSSD,při níž byla všemi delegáty zodpovězena řada otázek. 
To že se tohoto setkání s ČSSD zúčastnilo třikrát víc ko-

' línských občanů (asi JOO),než nedávn~ besedy s delegací 
ODS,vedenou předsedou Parlamentu ČR M.Uhdem,ovšem něco du
ležit~ho a jistě nezanedbatelného signalizuje.Vždyt také 
místopředseda K.Machovec,občan nedalekých Poděbrad,prohlá
sil,že je (dokonce!) přesvědčen o tom,že v blížících se 
červnových volbách ČSSD vyhraje.Na stejnou otázku M.Zeman 
odpověděl:"Já pouze prosím voliče,aby reálně zvážili,zda 
cílem listopadu 1989 bylo to,že Česká republika bude nej
větší pračkou špinavých peněz v Evropě,že zde bude již 
zmíněný enormní rozsah daňových úniků,že zde bude výrazná 
korupce ••• Já si myslím,že toto cílem nebylo a právě proto 
chci vyhrát volby." Sebevědomí,a zdá se,že opodstatněnó,te
dy sociálním demokratům rozhodně nechybí. 

24. Kolínská agentura Lyra Colinensis pozvala 

25. 

do výstavní síně kolínsk~ho muzea v Brandlově ulici velmi 
znám~ho varhaníka Jaroslava Tůmu,který zde vpodvečer kon
certoval na nástroje již dávno vyšlP z mÓdy.Účastníci kon
certu,kterých bylo,bohužel,jen na tři desítky,viděli a sly
šeli klavichord a cembalo ve skladbách autoru 16.-18.stol. 

V 6stravě se konalo Mistrovství ČR starších 
žáků v judu.Ve váze do 72 kg zvítězil reprezentant našeho 
města Tomáš .Šmíd ze Startu Kolín a získal tak zlatou medai
li mistra Česk~ republiky.Výborné bylo i tó,že jeho jmeno
vec z Krakovan získal stříbrnou medaili ve váze nad 72 kg. 
Tedy dvě medaile pro okres Kolín! 

26. Na Zámeck~ se uskutečnil již 25.ročník ta-
neční soutěže "Podzimní cena města Kolína".Plných 84 párů 
z cel~ republiky soutěžilo ve třídách D a C.Soutěž pořádal 
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Klub společenského tance Kolín,jehož tři páry se,bohužel 
a k velk4mu zklamání,do finále neprobojovaly.Již tradičně 
byl vedoucím celé soutěže dlouholetý kolínský ''tancmajstr" 

B.Matiáš. 

Václav Vydra,pokračovatel herecké tradice 

sv4ho rodu,podepisoval v knihkupectví U Kašků na Karlově 
náměstí knihu o sv4 matce,slavné herečce Daně Medřické. 
Na autorství této knihy se totiž spolupodílel. 

29. V letošním roce byla rekonstruována řada 

30. 

chodníků a vozovek v našem městě.Obnoven byl již povrch 
ulic Václavské ,Dobrovsk~ho,Na Pršíně,Kouřimsk~ a Karoliny 
Světlé.V současn~ době se pracuje v zálabských ulicích Na 
Bělidle a Cidlinské a v Sendražicích v Nov$.Přímo ve měs
tě byly v ulici Na Haldě již vydlážděny chodníky,ale zbý
vá tam ještě vyasfaltovat vozovku.V ulici Na Hradbách,kde 
se dláždí vozovka i chodníky,práce každým dnem skončí. 

Tak~ práce,ovšem jin~ho druhu,na klášter
ním kostele Nejsvětější Trojice hodně pokročily.Kromě no
v~ střešní krytiny,vesele svítí čerstvou mědí i věžička 

kostela. 

V kolínsk~m vysílání rozhlasu po drátě pro

běhla odpoledne beseda věnovaná našemu zdraví.Vzhledem 
k tomu,že právě zítřejší den je dnem boje proti AIDS,mlu
vilo se hlavně o této zákeřné chorobě. 

Odpoledne se v knihkupectví U Kašků konala 

v krátk& době další autogramiáda,na níž podepisoval své 
tři knihy ("Zpověa lehkovážn~ho šlechtice 11 ,"Zpověa české

ho Američana" a "Zpověa nevědom?ho hříšníka") potomek nej
starší šlechtick~ rodiny u nás,hrabě Ernest Kolowrat.Hra
bě,který ve 13 letech emigroval se svým otcem do USA a te
nrve několik měsíců po sametové revoluci se vrátil do rod
ných ~ech,v našem městě nikdy nebyl,a tak se na Kolín moc 
těšil.Ke svým knihám řekl,že byly napsány anglicky a tepr
ve pak přeloženy do ne moc správné,spíš zajímav~ češtiny, 
takže " ••• je to česky,ale ~ech by to tak neřekl.n 
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Po rozmístění několika dalších pseudoseces-
ních,stojanových luceren se znakem města Prahy v historic
k&m centru našeho města,se někteří všímaví Kolíňáci s hu
morem ptají,jestli se snad už Kolín nestal ve vší tichos
ti předměstím hlavního města. 

Od 13 hodin se konala v MSD Dětská Mikuláš-
ská show.V t~měř čtyřhodinov~m programu vystoupili v dis
kot~kov&m reji (podle některých maminek spíš blázinci) mi
mov~,mažoretky,kouzelník,žongl~r a j.Na pořadu bylo tak& 
několik soutěží,kter~ vedl moderátor cel~ho odpoledne L. 
Votroubek.Vyvrcholenírn programu byl pak samozřejmě příchod 
Mikuláše s hned několika čerty a rozdávání dárk~. 

Večer se v těchže prostorách shromáždily dě
ti,kterým se už děti říkat nesmí.Uskutečnilo se tu vystou
pení "metalovó legendy" Arakain.Vstupenky na koncert t~to 
skupiny byly již několik dnů předem vyprodány,a tak rocku
chtivou mládeží praskal "kulturák" ve švech.Atmosféra prý 
byla super a nejznámější hity si zpíval spolu celý sál. 

]. Včera a dnes se ve štítarskóm areálu odbý-
vala okresní prodejní výstava králíků,drůbeže a holubů. 
Hemžilo se to tam proto českými a německými strakáči,ví
deňskými králíky,velsurnkami a ~yandotkami,holuby benešov-
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skými a dalšími a dalšími plemeny.Celkem se vystavovalo 
1 000 králíků,500 kusů drůbeže a 400 holubů. 

Krátce po jedn~ hodině ranní našla hlídka 
~ill? na náměstí Republiky osamělou osmiletou holčičku.Rych
le se zjistilo,že jela s maminkou autobusem do Kolína.Ma
minka cestou usnula a holčička sama vystoupila (čehož si 
řidič vůbec nevšiml!),ale o jednu stanici dřív,zatímco ma
minka dojela až na nádraží.Protože "samostatná" dívenka 
znala adresu sv~ho bydliště,hlídka MP ji tam dovezla,a to 
zrovna v tu chvíli,kdy k domovu docházela vystrašená a u
plakaná,neštastná maminka. 

V Plzni proběhlo Mistrovství ČR družstev 
ve sportovní gymnastice.V siln~ konkurenci obstála čestně 
i družstva Sokola Kolín,tolik vynikající v nedávn~m kraj
ském přeboru.Družstvo žákyň skončilo na 11.místě,juniorky 
obsadily 9. a ženy vybojovaly pěkné 6.místo. 

V našem městě zahájila svou činnost Česko
-rakouská pojištovna,která sídlí v rekonstruovan4m domě 
ve Václavsk~ ulici,hned vedle Okresního ředitelství Poli
cie ČR.Předností před ostatními pojištovnami má být její 
rychlost a poskytování zálohy v případě pojistn& události. 

Městská rada na sv~m zasedání určila a dopo
ručila městsk~mu zastupitelstvu ke schválení spádov4 obvo
dy základních škol, tak jak to ukládá. novela školsk~ho záko
na.Podle ní mají sice rodiče právo vybrat si pro sv& dítě 
libovolnou školu,ovšem jen tehdy,pokud jsou v ní volná mís
ta,protože do každ& z~ je vždy přednostně přijato to dítě, 
které patří do jejího obvodu. 

Vítězem veřejn~ soutěže o 51% akcií Obchod
ních tiskáren Kolín se stala finanční skupina SP Group.Ta 
totiž předložila nejúspěšnější projekt a splnila hlavní 
podmínku soutěže - vložit do modernizace OTK 200 milionů 
korun během dvou let. 

4.Z~ hostila účastníky semináře k přípravě 
učitelů přírodopisu pro ekologickou výchovu.Hlavním t~ma
tem semináře bylo zamyšlení se nad ekologií v rámci škol-
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ního vzdělávání a o možnostech,kterými muže přírodopis 
přispět a prospět ekologické výchově,nebot přírodopis ae 
jedním ze stěžejních předmětů v t~to oblasti. 

Několikadenní mírný mráz a dokonce i tro
chu sněhu krásně a vhodně podbarvilo dnešní pocvečer a 
večer,který je ve znamení Mikulášu,čertu a andělů.Hodně 
jich chodilo či jezdilo po kolínských ulicích.A tak v mno
ha rodinách,po chvílích úzkosti,možná i strachu,po oddrmo
lení básničky nebo písničky,někde i po slibech nápravy a 
poslušnosti,zažívali ti nejmenší občánkové následující ú

levu,že to nakonec dobře dopadlo,ale hlavně radostnou a 
spokojenou kontrolu dárků. 

Býval~ holičství a kadeřnictví ve Veltrub-
sk~ ulici na Zálabí se ode dneška změnilo v Sharm studio. 
Kadeřnictví zde zůstalo nadále,ale vzhledem k tomu,že řa
da zákaznic má zájem také o kosmetické služby,budou zde i 
tyto.Vše tedy pod jednou střechou.Protože zaměstnankyně 
Sharm studia budou pracovat na dvě směny,bude salon otev
řen od časného rána do večera,a to i v neděli!Prostě Sharm 
chce svým zákaznicím vycházet vstříc,jde už jen o to,zda 
jim vyjde vstříc i cenově.Těžko. 

7. ~řad práce v Kolíně oznámil,že za 5 let 
jeho existence ho z nejrůznějších důvodů navštívilo něco 
přes 23 tisíc zájemců o práci. 

Ještě počátkem 60.let byl dominantou Kar
lova náměstí morový Mariánský sloup obklopený čtyřmi so
chami - sv.Gotharda (proti moru),sv.Floriána (proti ohni), 
sv.Jana a sv.Pavla (ochránci obilí a před bouřemi).Proto
že sochy byly vytesány z nekvalitního hrubozrn~ho pískov
ce,byly za mnoho let od sv~ho zrodu (r.1765) poničeny ne
příznivými vlivy prostředí,a jako poškozen~ nakonec z ná
městí odstraněny.Městský úřad chce co nejdřív sochy vrá
tit na sv~ místo,ovšem v podobě věrných kopií po restauro
vání původních originálů,kter~ by byly trvale umístěny 
v Regionálním muzeu našeho města. 
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Až do půlky března bude Klub českých turis-
tu pořádat pravidelně každou sobotu nebo neděli zimní zá
jezdy za sněhem.V předem již připraven4m zimním programu 
KCT jsou tak~ Toulky Vysočinou na běžkách a Jarní prázdni

ny na slovenských horách. 
Restaurace Spilka,nal&.zající se v přízemí 

MKD,je často navštěvována nezvanými hosty.Ten poslední z 
nich rozbil v ranních hodinách okno na WC,vlezl dovnitř 
a vypáčil v přilehl& chodbě dva hrací automaty.Jeho kořis

tí se stalo 12 000 Kč. 

11. V chrámu sv.Bartoloměje se v pozdním odpo-
ledni konal koncert sboru Edwardovy pěvecké školy z Lon
dýna.Tento sbor přijel do našeho města v rámci svAho ev
ropsk~ho turn~.Asi jen před 50 posluchači byli "Edwardov

ci" rozhodně úspěšní. 

12. Na Mistrovství světa v korfbalu v indick~m 
Dillí obsadila Česká republika pěkn~ ?.místo.Pro naše ob
čanv sPortovního založení je ovšem duležit~,že v českém 
týmu bylo šest hráčů z Kolína,který v naší republice pat
ří do absolutní korfbalov~ špičky.Jeho družstva dospělých, 
juniorů i žáků získávají v domácích soutěžích převážně,té
měř možno říci pravidelně,první místa. 

Včera inzultovala jedna horkokrevná paní 
ředitele realitní kanceláře Repas ing.Mertlíka,protože od
mítal její požadavky na opravu bytu.Tato událost,kterou mu
sela klidnit policie,samozřejmě "šla" a stále ještě "jde" 
městem,a k určit~mu zamyšlení nutí ten fakt,že aktérka in
cidentu sklízí velmi značnÁ sympatie.Moje tak&! 

13. Před 90 lety se v Kolíně narodil vynikají-
cí motocyklový a automobilový závodník JO.a 40.let Vladi
mír Formánek.Rallye Monte Carlo a Alpská soutěž,kde nej
častěji startoval a proto získal mnoho cenných umístění, 
byly pro něho vždy hlavně propagací Československa bez ná
roků na vlastní slávu a odměnu.Jeho největší a nejcennější 
vítězství bylo v r.1938 v závodě "Slovenských 500 km" ,který 
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jel na voze Aero 30 a v "Alpsk~ soutěži 1949" na voze 

T 601 (Tatraplan). 
Ředitelství 3.ZŠ pořádalo zajímavou akci 

pro rodiče - Den otevřených dveří.Dopoledne bylo možné 
shl~dnout jednotliv~ vyučovací hodiny a odpoledne pak na
vštívit jednotlivá oddělení školních družin,školní klub a 
kroužek sportovní gymnastiky.Ředitelství " ••• chtělo všem 
hostům ukázat školní práci,interiéry školních budov a tím 
zlepšit informovanost veřejnosti o životě naší školy." 

Před zcela zaplněným hledištěm se konal 
v ~ID Vánoční koncert Městské hudby Fr.Kmocha.Pro milovní
ky dechovky a ctitele "Kmochovky" zvláště to byla více než 
příjemná zastávka v předvánočním sbonu.Během večera vys
toupil i dětský pěvecký sbor vedený učitelkou Blažkovou 
a slavná již pohybová skupina Srdíčko. 

Tři hodiny před tímto koncertem pořádala 
kolínská ZUŠ rovněž v MD Veřejný večer žáků, určený hlavně 
rodičům a známým účinb2jících žáků,zatímco Vánoční koncert 
sv~ho dechov~ho orchestru uskutečnila ZUŠ v divadle včera. 

ZUŠ Kolín byla pilná a pro Kolínské vstříc
ná i tento den,když odpoledne uspořádala v ffi~ moc hezké a 
divácky vděčné pásmo "Děti zpívají koledy".Pásmo se dětem 
velmi povedlo a bylo tak~ diváky vřele přijato. 

V sále Dívčí katolické školy v Kolíně pro
běhlo setkání s katolickým knězem Václavem Malým,velice 
známým z listopadových událostí 1989,kdy se česk~mu náro
du představil jako řečník a hlavně jako moderátor z Václav
sk~ho náměstí a Letné.P.Václav Malý měl v DKŠ přednášku na 
t?ma "Křestanství v dnešním světě". 

Odpoledne a večer excelovalo v MD pražsk~ 
Divadlo Járy Cimrmana.Sehrálo tu již hodně známou a stále 
hodně oblíbenou hru "Dlouhý,Široký a Krátkozraký",cimrma
novsky upravenou klasickou pohádku hlavně pro dospěl~. 

1 6. Regionální muzeum Kolín připravilo na dneš-
ní dopoledne a odpoledne I.vánoční muzejní trh.Na parkánu, 
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hlavně před průčelím,chrámu sv.Bartoloměje si přišli na 
sv~ především milovníci tradic,protože se zde nabízely 
perníky,slaměn~ ozdoby,dřevěn9 hračky,knihy,sedlářské vý
robky,paličkovan~ krajky,sklo,keramika a také medovina. 
Trh je doplněn výstavou "Měštanské Vánoce",která je insta
lována v přízemí tzv.star~ školy,tedy vpravo od hlavního 
(řadu let již nepoužívan~ho) vchodu do chrámu,a bude trvat 
až do Nov~ho roku~Dalším zpestřením pro návštěvníky tohoto 
trhu jsou pásmo kramářských písní a loutkově představení 
pro děti,konající se v přilehlých muzejních budovách.I.vá
noční muzejní trh nebude jistě zároveň i posledním,protože 
byl kolínskou veřejností více než hojně navštíven a přes 
někter~ dílčí nedostatky se velmi líbil. 

Pro ty úplně nejmladší abonenty kultury po
zvalo naše MD ke dvěma odpoledním představením jejich ob
líbenou "starou známou'' Dádu Pa trasovou. Ta se jim předsta
vila ve ''Vánoční školičce s Dádou". 

Na Mistrovství ČR v plavání mladšího doros
tu v českých Budějovicích získal kolínský Jirka Salač zla
tou medaili a mistrovský titul v disciplině 100 m znak a 
na dvojnásobné trati pak medaili bronzovou . 

Lehkoatletické dorostenky z našeho města 
vybojovaly již poosm~ za sebou titul přebornic Středočes
k~ oblasti v hale.Zvítězily v konkurenci devíti družstev. 
Dorostenci,v nemocemi oslaben& sestavě,skončili ze tři
nácti družstev na hezkém, byt"bramborovdm~'4. místě. 

Na sv~m letošním posledním (25.) zasedání 
schválila městská rada příspěvek na částečnou úhradu nein
vestičních nákladů předškolských zařízení ve výši 180 ko
run měsíčně za každ~ zapsané dítě a roční úhradu ve výši 
240 korun za pobyt dítěte ve školní družině nebo školním 
klubu. 

Městská rada odvolala pana Marečka (na jeho 
vlastní žádost) z funkce kronikáře města Kolína a od 1.1. 
1996 jmenovala na jeden zkušební rok novým kronikářem mgr. 
Rudolfa Horáka,bývaláho herce kolínské profesionální sc~ny, 
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tedy mě.Městsk~mu zastupitelstvu doporučuje toto schválit. 
MR dále potvrdila dosavadní ředitelku Okres

ní knihovny Kolín paní Ručkovou v její funkci tím,že ji 
k 1.1.1996 jmenovala ředitelkou Městsk6 knihovny Kolín. 

Totéž učinila MR i v případě paní Kubešov~, 
dosavadní ředitelce Pečovatelskd služby, jmenováním ředi
telkou Městské pečovatelské služby v Kolíně. 

MR doporučila tak~ městskSmu zastupitelst
vu schválit poskytnutí bezúročn6 p~jčky fotbalov6mu klubu 
AFK Kolín ve výši 3Gd tisíc korun.Tento klub,nedávno sla
vící 95.výročí sv~h~~trvání a dlouhodobě tudíž reprezen
tující naše město,se letos totiž dostal do svízelné finan
ční situace.Bohužel,ale taky i sportovní! 

Naše město a radnici zvláště navštívili lo-
tyšští pracovníci tamní samosprávy.Hosté z Lotyšska se za
jímali o kolínské zkušenosti i současnou situaci na tomto 
úseku práce.Předmětem jejich zájmu bylo hlavně sestavová
ní rozpočtů,zdroje příjm~ města i jeho výdaje,organizace 
a financování školství,sociální podpory i péče o staré a 
přestárlé lidi. 

Včera i dnes zněla vždy večer v městském di
vadle stále víc a víc oblíbená "~eská mše vánoční 11 Jakuba 
Jana Ryby.V tomto předvánočním čase se to pomalu stalo už 
kolínskou tradicí.Ůčinkovala opět Kolínská filharmonie, 
sÓlisté v čele s paní Beranovou a sbory kolínských učite
l~ a student~ gymnázia. 

20. Milovníci dechovky měli v Kolíně po Pepíč-
kovi Zímů další lahůdku.V MSD jim koncertovala populární 
Moravěnka se všemi svými sÓlisty. 

Při nočním manévrování remorkéru poblíž na
šeho přístavu došlo k poškození jeho podpalubí a hrozilo 
mu potopení,při němž by došlo k úniku oleje ze zatopené 
motorové části a následnému znečištění Labe.Přivolaní ko
línští hasiči pomáhali při odčerpávání vody ze zatopené 
části remorkéru a také při jeho provizorní opravě.Velmi se 
tak zasloužili o to,že poškozené plavidlo nešlo ke dnu. 
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21. V chrámu sv.Bartoloměje předvedl pěvecký 
soubor Cantus Laetus ZU~ v Kolíně v české premiéře "Vánoč
ní oratorium 1971" současného skladatele Františka Emmerta. 
o den dřív tento soubor uskutečnil na Zámecké "Vánoční kon
cert" společně s Chamber Swing Bandem. 

22. Na vánočním koncertu v kolínské synagoze 
účinkovala celá plejáda klasických folkařů v čele s J.Hut
kou,V.Třešňákem,J.Lewitovou a V.Mertou.Tento koncert sponzo
rovalo kolínské hudební vydavatelství ZÓna a sdružení Ams
trig,které po stránce morality vycházely z toho,že naše 
synagoga neslouží již řadu let jako modlitebna,ale spíš 
jako staveniště.Vstupné se neplatilo,protože šlo o vánoční 
dárek,ovšem vstup byl jen na osobní pozvánky,jež dostali 
přátelé a známí pořadatelů, a tak se tu v nevábném, zchátra
lém interiéru sešlo asi 150 lidí.Koncert se vydařil.Zimu a 
chlad,kromě všeobecně dobré nálady,zaháněl i ventilátor a 

, , v , , 

podavane svarene v1no. 

23. Rovněž kolínská cyklistika slaví letos své 
velké jubileum.Ke 100.výročí svého vzniku uspořádala ve ští
tarském údolí další kolo Českého poháru v cyklokrosu,kde 
se,kromě kolínského mistra světa ~imůnka,představila téměř 
celá současná cyklokrosová špička.Hlavnímu závodu ještě 
předcházel závod horských kol.Spolu s teplými i studenými 
nápoji byl zde k zakoupení také almanach,vydaný právě k ju
bilejním narozeninám kolínské cyklistiky. 

24. Jedinou dnešní společenskou akcí v našem Ko-
líně byl amatérský koncert "~tědrý den v Malé galerii".Asi 
hodinové pásmo písniček vánočního charakteru taky praktic
ky zahájilo výstavu z poezie Jaroslava Seiferta. 

A večer byl již ve znamení nejkrásnějšího 
dětského svátku,při němž si ohřejí svá srdce i dospěláci. 

Po dlouhých letech je i téměř klasické vánoční počasí,pro
tože pěkně mrzne,že i Labe už začíná zamrzat,jen toho sně
hu je maloučko.Spíš tedy místo Vánoc na sněhu,máme Vánoce 
na holomrazu,ale to je pořád lepší,než mít Vánoce na blátě, 
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na které jsme si už pomalu začali zvykat. 
Na půlnoční mši přišlo,tak jako loni,do 

chrámu sv.Bartoloměje hlavně velké množství mládeže,bohm
žel,až příliš veselé,rozjívené a v některých případech i 
podnapilé.Protože se všichni do chrámu nevešli,bavili se 
venku způsobem jim vlastním.Půlnoční mše,kterou sloužil 
P.Bedřich Vymětalík,proběhla sice v dost hlučném prostře
dí,ale nemusela být naštěstí předčasně ukončena. 

25. "Živý Betlém"se v našem městě konal Jl..Z po-

čtvrté.Sraz jeho účastníků byl na Karlově náměstí,odkud 
se ve 14 hodin vydal za zvuku činelů a gongů nesourodý 
průvod k zálabské Práchovně.Zde se pak odvíjel děj,jako 
v minulých letech,za asistence živých andělů,pastýřů,ves
ničanů i několika domácích zvířat.Všichni kostýmovaní ú
častníci,včetně tří králů a přítomných diváků,se postupně 
chodili poklonit dovnitř Práchovny - k jesličkám.Před Prá
chovnou se zpívaly vánoční koledy a kousek dál se podával 
obvyklý již čaj.Vše skončilo až s přicházejícím soumrakem. 
Celkem asi 250 "darovníků" zanechalo v "betlémském chlévě~, 
kromě cukroví,vánoček a pod.,něco přes 2 tisíce korun,kte
ré byly předány Městskému kojeneckému ústavu v Kolíně. 

28. Hlídací a detektivní agentura Vidocq z Kut-
né Hory vypověděla k 31.12.1995 smlouvu,podle níž byla po
věřena pořadatelskou službou v našem MSD.K výpovědi ji ved
lo to,že na diskotékách v MSD dochází ke stále častějším 
výtržnostem návštěvníků,z nichž převážná většina se chová 
vulgárně,a dochází i k slovnímu a fyzickému napadání pořa
datelů z Vidocqu.Celou situaci ztěžuje taky to,že na těch
to diskotékách podává restaurace Spilka alkohol i nezleti
lým návštěvníkům.Protože prázdné lahve od piva nebere per
sonál Spilky zpět ,návštěvníci se často "vybíjejí" tím, že 
je bezohledně rozbíjejí na schodech a podlahách. 
fiedi tel MSD k tomu dodává: "Činnost agentury Vidocq tedy kon iiOoc 
čí silvestrovskou půlnocí a od té doby bude asi KULTURÁK 
bez jakékoli pořadatelské služby.Důvody k vypovězení smlou
vy jsou natolik závažné,že s náhradním řešením v podobě 



- 132-

amatérské služby nelze počítat." Silvestrovská diskotéka 
prý asi nebude,ale jak to vůbec bude v MDS vypadat dál? 

29. Mrazy zesílily t~~,že se na Labi vytvořila 
souvislá ledová plocha,po níž již někteří odvážlivci pře
cházejí u Kmochova ostrova na druhý břeh.No,tohle v Kolíně 
nebylo už mnoho let!Pochopitelně také bruslaři si přichá
zejí na své.Na Labi se sice zatím nebruslí,ale v zatope
ných kolínských lomech a na starých labských ramenech,ja
ko je Spálenka,Ovčačka,Hánín a s ním spojený Průpich,je ne
bývale živo a bruslí se či hraje hokej,díky vánočním práz
dninám,od rána do večera.Jen sněhu je tak málo,že to vů
bec k sáňkování nestačí. 

30. Na překrásné horské louce mezi Pecí pod 
Sněžkou a Čern.ou horou stojí Kolínská bouda.První zmínky 
o ní se objevují již v r.1927,kdy Klub českých turistů Ko
lín koupil tam dvouhektarový pozemek pro tuto chatu.Násle
dovalo hezkých a spokojených jedenáct let,pak konfiskace 
Velkoněmeckou říší a po krátkém poválečném rozjezdu zase 
zestátnění po Vítězném únoru.Po tomto zestátnění docházelo 
k častému střídání majitelů,během něhož KB chátrala a chá
trala,až koncem 70.let musela být již uzavřena.V provozu 
zůstal jen bufet. 
V r.1991 ,v rámci navraceni majetků,dostává obnovený K~T 
Kolín Kolínskou boudu,která je už ale přímo v katastrofál
ním stavu.Byl tedy vypracován plán její rekonstrukce,usta
vena akciová společnost a brzy začaly první práce.Ty ale 
musely být koncem r.1993 zastaveny,protože Kolínská bouda 
a.s. se dostala do bezvýchodné finanční situace,když její 
dluh byl již přes 2 miliony korun.Počátkem následujícího 
roku byl pak na valné hromadě rucciovky schválen prodej ce
lého objektu,k němuž ovšem konkrétně došlo až v těchto 
dnech.Kupcem je,veřejnosti zatím neznámá,jistá pražská fir
ma s obchodními zájmy v Krkonoších.Kolínskou boudu získala 
za odhadní cenu 5 milionů korun,přestože její cena je mini
málně trojnásobná.V příštím měsíci (leden 1996) bude akcie-
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nářům nabízen odprodej akcií. 
A tím se naplnil smutný osud a neštastný příběh Kolínské 
boudy (1928 - 1995),která v následujících letech zřejmě 

. , 
změní i svoje Jmeno. 

31. Dopoledne se běžel již 36.ročník tradič-
ního Silvestrovského běhu v Borkách,který pořádá náš leh
koatletický oddíl Sokol Kolín.V mrazivém počasí na umrz
lých lesních cestách doběhlo na tříkilometrové trati do 

cíle 88 běžců.Sláva jim! 
Večer a noc byly ve znamení oslav konce 

roku 1995 a příchodu nového roku 1996.Někteří slavili do
ma,at už v úzkém rodinném kruhu při televizi či s pozva
nými přáteli,jiní odjeli na chaty mimo Kolín a příslušní
ci převážně mladé generace,holdující tanci a větší společ
nosti, šli do restaurací a vináren. 
Také v MSD,kde je největší kolínský taneční sál,se přes 
všechny negativní předpovědi nakonec přece jen tančilo. 
Hrál populární Universal,sál byl téměř plný a skoro ne
přetržitě i tentokrát vybuchovaly dělobuchy.S blížící se 
půlnocí musela pořadatelská služba (naposledy Vidocq) ně
kolikrát krotit alkoholem rozvášněné emoce,ale nclconec 
všechno dopadlo dobře a kolem 2 hod. se poměrně v klidu 
končilo.Zbylo prý jen všudemožně roztrousené neuvěřitel
né množství lahví,přinesených většinou (i přes kontrolu) 
z domova. Ono je totiž v "Kul turáku", zvláště pro mládež, 
velmi draho. 
V některých vinárnách resp. malých tančírnách se "žilo" až 
do časného rána.To již ale dobré tři hodiny vykonával ne
příjemný holomráz své,a tak mnoho chodců mělo na cestě do
mů značné problémy s namrzlými a smekavými chodníky,zvláš
tě když na ně vstupovali s předem již vychýlenou rovnová-
hou ••• 

1 .ledna 1996 

V rámci všeobecného loučení se starým ro
kem,se s laskavým čtenářem,kterého jsem provázel těmi nej-
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důležitějšími loňskými událostmi našeho města,a který mi 
snad odpustí i některé,jistě neúmyslné chyby,loučí i Ru
dolf Horák,kronikář města Kolína pro rok tisící devítistý 

devadesátý pátý. 

Actum est. 
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